
htihirea de lucru a tovarășului Nicolae Ceaușescu

Hu vom avea niciodată 
deajunsă inimă ca să le 

dăm minerilor pentru
cită inimă .pun In faptele lorBătălia pentru Cărbune, această prețioasă materie primă a independenței noastre energetice, își are în Gorj unul din teatrele, ei fierbinți. Pește 30000 de mineri, Cei mai mulți oameni tineri, se străduiesc, după puteri, să-i dea acestei bătălii acea forță care, prin pasiunile ei, înnobilează cărbunele transformîndu-1 în diamant.Cărbunele, aici, este și el, ca și oamenii, foarte tînăr. Nu numai ca descoperire, ca așezare a sa în planul fructificării averilor naționale, dar și ca vîrstă geologică. Un specialist străin, peregrin prin aceste locuri acum niște- ani, chiar se mira de (zicea domnia-sa) „precipitarea" cu care românii n-au mai stat să aștepte milioane de ani ca să recolteze un cărbune mai „matur", mai „așezat", deci mai ales în calități. Cind s-a rostit această mirare, criza energetică mondială încă nu răbufnise la intensitatea de acum. Probabil că, la ceasul de față, acel specialist de'departe ne aplaudă. Criza cărbunelui Și a ener-

(Conținuare în pagina 5)

ILIE PURCARU

IȘă fie România eternă primăvară I
Au stat de veghe țării la cumpănă de zare 
bărbați pe care timpul i-a rezidit in piatră 
s-avem aici, de-a pururi de la Carpați la mare 
o lege și o limbă, un nume .și o vatră!
• Au stat aici de veghe și dacii și pandurii

și cei rămași în carte cu nume de statui 
ei ne-au lăsat în singe întreagă forța urii 
dar și iubirea sfîntă în care ură nu-i!

Ei ne-au lăsat mîndria acestui rai de țară 
și ne-au lăsat bărbatul din toți cel mâi viteaz 
să fie România eterna primăvară 
și bucuria vieții mai fericită azi !

ANTON STANCIU H

0 idee la Șimlea Wwiil

„La început am avut 

necazuri, am pățit

ca Zorba grecul

cu funicularuT'Au el, oamenii de la Șimleu Silvaniei, motivele lor să-și lucreze viile de pe Măgura Șimleului, la poalele căreia se întinde orașul, dar să nu prea se îndemne să vorbească mult despre asta. Și dacă e știut că de munca la vie omul lene? fuge ca dracul de tămîie, e ușor de înțeles de ce le-ar veni greu să înceapă a povesti cum s-a întîmplat cu viile de pe măgură, care din timpuri vechi pînă în timpuri mai noi fuseseră o faimă a orașului, au ajuns să se sălbăticească, să cadă acoperite de mărăcinișuri, în vreme ce puterea, știința, destoinicia lor de a le ține în loc pe rod, însemnau poate numai cît un ban fals în mîna unui zaraf. Dar cind a început să fie limpede că viile intrate în ruină înseamnă o primejdie pentru oraș, fiindcă de pe pantele măgurii pămîntul era adus de șuvoaiele ploilor pînă în strada principală,
(Continuare în pagina 7)

DUMITRU ELIAD3 □

CE Șl CÎT REZOLVĂ 
AUDIENȚELE?

lata întrebarea !a care și-au propus 
sâ răspundă patru dintre reporterii 
noștri - pag, 8.

Studențimea noastră 
un viitor conștient 

al României
SAU 10 SECVENȚE DIN LUMEA DE 
GÎNDURI SI VISE A STUDENTILOR 
BUCUREȘTENI (pag. 12-13)
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„Masa la cantină 
ca la mama acasă"
4 reporteri ai revistei noastre scriu în 

pagina 6 cronica la zi a gospodăriei- 
anexe uzinale
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Vizita de lucru a tovarășului Nicolae Ceaușescu
io unități industriale din județul PrahovaIn scopul analizării programului de dezvoltare și modernizare a producției, de creștere a capacităților . de fabricație, a căilor concrete pentru. realizarea de produse de înaltă calitate, tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, a făcut o vizită de lucru în județul Prahova, fiind oaspetele colectivelor de muncă ale întreprinderii de mecanică fină din Sinaia și Fabricii de elemente de precizie Breaza, două unități industriale de primă mărime ale județului, care realizează, pe plan național, întreaga producție de aparatură de injecție pentru toată gama de motoare diesel ce se produc în țara noastră. împreună cu tovarășul Nicolae. Ceaușescu, Ia vizită au luat parte tovarășii Gheorghe Oprea, membru al Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., prim viceprim- ministru al guvernului, și Virgil Cazacu, membru al Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., prim-secrețar al'Comite- tului județean Prahova al P.C.R.Noua vizită de lucru în județul Prahova 

a scos în evidență preocuparea statornică a tovarășului Nicolae Ceaușescu d^ a imprima un ritm susținui de dezvoltare tuturor ramurilor economiei noastre naționale, și în primul rînd sectoarelor de vîrf. Dialogul secretarului general al partidului cu făuritorii de bunuri materiale a cuprins, de astă dată, ramura mecanicii fine, una 
din purtătoarele progresului tehnic, indicațiile date cil acest prilej urmînd să asigure avîntui ei continuu, pe măsura posibilităților și necesităților economiei noastre naționale, ă cerințelor de reducere a importurilor pe seama creativității proprii, a marelui potențial tehnico-științitic de care dispune țara noastră. în cadrul dialogului de lucru, conducătorul partidului și statului nostru a analizat programul de dezvoltare și diversificare a producției de pompe de injecție, trasînd ca sarcină dublarea producției fizice. în acest sens, s-a indicat să se reorganizeze și să se modernizeze unele fluxuri tehnologice, să fie folosite mai bine spațiile existente și să se dezvolte actualele capacități, astfel îneîț, pe această bază, cit și prin intrarea in funcțiune a unor noi capacități, să se asigure în actualul cincinal creșterea producției atît pentru necesitățile programului complex de dieselizare, cit și pentru export. Legat de aceste necesități, la uzina din Sinaia tovarășul Nicolae Ceaușescu a subliniat că sarcinile unității pe acest cincinal impun să se acționeze în continuare pentru realizarea unor mașini-agre- gat care să fie amnlasate atît pe Suprafețele existente, cît și în noua secție ce va fi creată.Reîntîlnirea tovarășului Nicolae Ceaușescu cu oamenii muncii din județul * Prahova, zonă eu vechi și puternice tradiții în mișcarea muncitorească, a prilejuit manifestarea sentimentelor de caldă și sinceră prețuire pe care toți cei ce trăiesc și muncesc pe aceste meleaguri le nutresc » față de conducătorul partidului și statului nostru, față de pmul care și-a închinat întreaga viață «regresului și prosperității patriei, fericirii și bunăstării întregului nostru popor. Cei prezenti la întîlnireâ cu tovarășul Nicolae Ceaușescu au urat din adîncul inimii secretarului general al partidului, cu prilejul împlinirii a 50 de ani de activitate revoluționară și aniversării zilei sale de naștere, ani multi și fericiți, multă sănătate și putere de muncă în fruntea partidului și statului. Oamenii muncii prahoveni și-au exprimat, totodată, hotărîrea fermă de a acționa, strîns uniți în jurul partidului, al secretarului său general, pentru transpunerea exemplară în viață a sarcinilor istorice reieșite din documentele Congresului al XII-lea și ale Conferinței Naționale-ale partidului.

ION DUMBRAVA ■

La începutul săptămînii, sub președinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român,' a avut loc ședința Comitetului Poliție Executiv al C.C. al P.C.R. Au luat parte membrii Biroului Permanent al Consiliului Suprem al Dezvoltării Economice și Sociale și Guvernului Republicii Socialiste România. în cadrul ședinței au l’oș.t dezbătute și aprobate Raportul și Comunicatul cu privire la îndeplinirea Planului național unic de dezvoltare economico-so- cială a Republicii Socialiste România. Comitetul Politic Executiv a apreciat că activitatea desfășurată pentru îndeplinirea prevederilor planului pe 1932 a dus la obținerea de bune rezultate în consolidarea realizărilor obținute. în. dezvoltarea economică a țării, în creșterea cu prioritate a unor sectoare de activitate, în Creșterea producției și productivității muncii, introducerea progresului tehnic, în creșterea nivelului de trai al oamenilor muncii. Deși în 1982 nu s-a realizat ritmul de creștere planificat, s-a apreciat, că, pe ansamblu, s-a obținut o creștere importantă a economiei naționale, exiștînd toate condițiile ca în anul acesta și în perioada următoare să se asigure un ritm mai intens de dezvoltare economico-socială și, pe această bază, înfăptuirea obiectivelor stabilite de Congresul al XII-lea pentru ridicarea 

bunăstării materiale și spirituale $ poporului. . , »Comitetul Politic Executiv a examinat și aprobat, de asemenea, Raportul privind asigurarea și controlul calității produselor și activitatea de metrologie în 1982, apreciind că, prin mobilizarea susținută a forțelor de cercetare, proiectare și produc
Ședința Comitetului Politic Executiv 

al C.C. al P.C.R.

ție, anul trecut au , fost obținute succese importante în direcția îmbunătățirii calității produselor : în același timp, s-a criticat faptul că unele întreprinderi au realizat produse cu abateri de la normele de calitate, pentru a căror remediere s-au făcut . cheltuieli suplimentare, cu influențe negative asupra eficienței economice a activității acestor unități. Pornind de la hotărîrile adoptate de Conferința Națională a ■ partidului, Comitetul Politic Executiv a hotărî! elaborarea, pentru toate ramurile economice, a unor progra

me speciale, care să conducă la îmbunătățirea continuă a calității produselor. S-a indicat ea aceste programe să conțină măsuri tehnice și organizatorice, care să cuprindă întregul proces de producție; de la materiile prime pînă la realizarea produselor finite.în continuare, la ședință au fost exa

minate și aprobate propunerile privind valorificarea unor materii prime și materiale recuperabile cu conținut de elemente utile, în spiritul indicațiilor date de secretarul general al partidului, au fost analizate căile și modalitățile prin care pot fi îndeplinite importantele obiective prevăzute. în acest domeniu. S-a stabilit intensificarea lucrărilor de cercetare,, proiectare. și pregătire a investițiilor pentru punerea în valoare a unor materii prime și materiale recuperabile cu conținut de elemente utile, pentru acoperirea -nece

sarului intern și crearea unor disponibilități pentru export.în cadrul ședinței, tovarășul Nicolae Ceaușescu a făcut o informare cu privire la vizita oficială de prietenie pe care a întreprins-o recent în țara noastră colonelul Moammer El Geddafi, conducătorul . Marii Revoluții de la 1 Septembrie a Ja- mahiriei Arabe Libiene Populare Socialiste. Comitetul Politic Executiv a dat o înaltă apreciere rezultatelor fructuoase ale noului dialog Ia nivel înalt româno- libian, rezultate consemnate în Tratatul de prietenie și cooperare dintre România și Libia, precum și în celelalte documente semnate în timpul vizitei, manifestîndu-și convingerea că acestea asigură o perspectivă nouă, de importanță istorică, în dezvoltarea relațiilor de prietenie și colaborare dintre cele două, țări, în folosul progresului economic al ambelor state, al prosperității popoarelor român și libian. Aprobînd în unanimitate documentele și înțelegerile convenite cu prilejul vizitei. Comitetul Politic Executiv a stabilit măsuri pentru realizarea în bune condiții a obiectivelor de colaborare și cooperare prevăzute, pentru lărgirea continuă a raporturilor româno-libiene, potrivit dorinței și aspirațiilor celor două țări și popoare, - , .
H ION CODRU Bl
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Tovarășului Nicolae Ceaușescu i-a fost înmuiată

distincția omagială a Academiei ^Șimba"

în semn de înaltă stimă și prețuire față de prodigioasa activitate internațională a președintelui României socialiste, înflăcărat militant pentru pace, prietenie și colaborare între popoare, tovarășului Nicolae Ceaușescu i-a fost •înmînată distincția omagială a Academiei „Simba", cu prilejul împlinirii. a 50 de ani de activitate revoluționară și al aniversării zilei sale de naștere. După cum este cunoscut, prestigioasa instituție de la Roma a decernat premiul „Simba" pentm pace pe anul 1978 tovarășului Nicolae Ceaușescu, ca o unanimă recunoaștere a contribuției deosebite a șefului statului român la cauza destinderii, înțelegerii și cooperării internaționale. După patru ani de la acest memorabil eveniment, Academia „Simba" a omagiat din nou pe președintele Nicolae Ceaușescu, adresîndu-i. prin intermediul reprezentanților el, călduroase felicitări și urări de noi succese, de prosperitate și bunăstare pentru poporul român. La solemnitate au luat parte tovarășa Elena Ceaușescu, tovarășii Gheo-'’he Oprea, Iile Verdeț, Ștefan Andrei, Miu Dobrescu, Ion Ursu, Ioan Totu, viceprim- ministru al guvernului. .Au fost prezenți reprezentanții Academiei „Simba" din Roma — Antonio Acone, președintele instituției, director al revistei „Corriere Africane", Guido Magrini, vicepreședinte al instituției, profesor la Universitatea din Roma, Flavien Ranaivo, membru al Consiliului de Prezidență al Academiei „Șimba", profesor la Sorbona, Alberto Rea, vicepreședinte al instituției, Goffredo Broglio, directorul editurii „Edimez", Natalia Acone, vicepreședinte al Academiei „Simba"..1 ' - ; ,,După caldele cuvinte omagiale rostite 

de Antonio Acone, Flavien Ranaivo și Goffredo Broglio, președintele Academiei „Simba" a înmînat tovarășului Nicolae Ceaușescu placheta omagială a acestei prestigioase instituții. Pe plachetă, ‘ pe care se află o medalie aurită reprezen- tînd simbolul Romei, este gravată inscripția : „Președintelui NicolaeCeaușescu cu prilejul aniversării zilei de naștere, Academia «Simba» exprimă urarea de lungă și rodnică operă pentru pace, destindere și cooperare între popoare. 26 ianuarie 1983". La rindul său, directorul editurii „Edimez" a oferit președintelui României volumul „Ceaușescu și rolul internațional al statelor miei și mijlocii", iar tovarășei academician doctor inginer Elena Ceaușescu un exemplar din recenta versiune italiană a lucrării șale „Noi cercetări în domeniul compușilor macromoleculari".în cuvîntul rostit de președintele Academiei „Simba" se dă o înaltă apreciere personalității remarcabile a președintelui României. Printre altele, se spune : „Academia „Simba", care întrunește personalități ale vieții politice, culturale, științifice, economice din Italia și numeroase țări ale lumii, este profund onorată de a fi purtătoarea mesajului de înaltă stimă și prețuire față de dumneavoastră, eminent om de stat al vieții contemporane,, de a vă transmite omagiul și urările sale cu prilejul aniversării zilei de naștere și a 50 de ani de neîntreruptă activitate politică. Cînd, în urmă cu patru ani, vi s-a decernat premiul „Simba", pentru pace, aici, în frumoasa capitală a României prietene, alegerea a fost nu numai o unanimă recunoaștere a rolului dumneavoastră de deosebit luptător pentru triumful cauzei păcii și destinderii, 

pentru dezarmare, dar și im act politic, de certitudine că, prin acțiunile și chemările dumneavoastră la rațiune. la o politică inspirată de cele ; mai nobile idealuri, veți face să. renască razele speranței pe cerul întunecat al vieții internaționale"» La rîndul său, directorul editurii „Edimez" a spus : „Sînt deosebit de onorat de a participa la această manifestare solemnă și de a lua cuvîntul în calitate de editor a două cărți care s-au bucurat de un larg ecou în rîndul opiniei publice italiene. Lucrarea «Ceaușescu și rolul internațional al statelor mici și mijlocii», strălucită sinteză a unui concept politic clarvăzător, a reconfirmat, stimate domnule președinte, înaltele, dumneavoastră calități de om de stat,, atașamentul profund față de destinele omenirii, de cauza păcii, democrației, libertății și independenței popoarelor... A doua lucrare pe care am avut cinstea să o editez este cea a doamnei acad. dr. ing. Elena Ceaușescu, om de știință de faimă internațională șl, în același timp, eminent om politic al României. Volumul recent apărut, primit cu cel mai viu interes și caldă apreciere de lumea științifică italiană. aduce o prețioasă contribuție la progresul chimiei pe plan teoretic și practic, constituind, totodată, o vibrantă pledoarie pentru ca știința să fie pusă în slujba vieții, a bunăstării oamenilor. Prin publicarea volumului ilustrului savant Elena Ceaușescu, consider că editura pe care am onoarea să o reprezint a făcut și un act de cultură, contribuind la întărirea tradiționalelor raporturi dintre țările și popoarele noastre".Mulțumind pentru placheta primită, tovarășul Nicolae Ceaușescu a arătat că 

această distincție omhgiâlă reprezintă, totodată, un simbol ai relațiilor dintre România și Italia, un simbol al întăririi colaborării cu țările în curs de' dezvol-. tare, cu toate statele lumii, fără de osebire de orînduire socială. După ce a reafirmat poziția țării noastre . in principalele probleme. ale vieții internaționale, conducătorul partidului și statului nostru a spus : „Doresc să vă asigur’ că țara noastră va face totul șl în viitor pentru a-și aduce contribuția la politica de pace, de dezarmare, pentru noua ordine economică internațională, pentru . soluționarea tuturor problemelor numai prin tratative. In acest spirit, în înde- • plinirea acestei politici, în ce mă privește, voi acționa, ca și pînă acum, pentru a servi poporul meu, interesele sale de dezvoltare economico-socială și bunăstare, dar și colaborarea cu alte popoare, cu poporul italian, cauza înțelegerii și păcii, a independenței țuturor națiunilor lumii".Hotărîrea Academiei „Simba" de a marca împlinirea a 50 de ani de activitate revoluționară și aniversarea zilei de naștere ale președintelui României, re- . marcabil eveniment din viața politică a țării noastre, sărbătorit de întregul popor român, reprezintă încă o emoționantă mărturie a prestigiului, prețuirii 1 și știmei de care se bucură președintele Nicolae Ceaușescu în întreaga lume, acti- ' vitatea sa neobosită închinată împlinirii. idealurilor de pace și bunăstare ale poporului român, înfăptuirii marilor aspirații de progres și bunăstare ale tuturof' națiunilor.
ION CODRU ■

-------- „ROMÂNIA, CEAUȘESCU, PACE-

ii. trecereaB unui nou Imordială făptuirea

în condițiile internaționale actuale deosebit de complexe, de extremă încordare, problemele apărării și întăririi păcii capătă o importanță crucială. Iată de ce în aria politicii șl activității multilaterale a României socialiste în sfera relațiilor internaționale, un loc central îl ocupă în permanență apărarea păcii și întărirea securității mon- . diale, oprirea cursei înarmărilor și la dezarmare, prevenirea război mondial. Sarcină pri- 
a epocii contemporane, în- dezarmării și salvgardareapăcii constituie obiective de importanță excepțională în activitatea externă a României socialiste. îmbinind idei, propuneri și inițiative proprii cu cele prezentate și de alte state. România a elaborat un atotcuprinzător și coerent program de pace și dezarmare, in deplină concordantă cu aspirațiile și interesele vitale ale poporului român, cu concepția de bază a societății noi pe care o con- sțjț'uiește, Socialismul și pacea formînd o 

unitate indestructibilă. Acest program dinamic și realist, care Pornește de la analiza situației internaționale și a principalelor procese politice, naționale, sociale și economice care au loc pe plan mondial, încorporează cele mai înalte comandamente ale omenirii, ale progresului istoric, răspunde năzuințelor arzătoare. ale tuturor popoarelor-Atît programul *de pace și dezarmare al României, cît și angajarea fermă și statornică a țării noastre în lupta pentru înfăptuirea acestor obiective de maximă importanță sînt nemijlocit legate de numele secretarului general al partidului, președintele țării, tovarășul Nicolae Ceaușescu, poartă amprenta gîndirii sale, a acțiunii social-politice și activității sala internaționale, a trăsăturilor politico-morale ale comunistului, militantului revoluționar și patriotului înflăcărat, animat de cele mai nobile sentimente pentru poporul său, ca și pentru soarta păcii și securității in lume.Pornind de la aceste elemente, Editură politică a scos de sub tipar, în contextul sărbătoririi de către întregul nostru popor, precum și de către opinia publică de peste hotare, a împlinirii a 30 de ani de activitate revoluționară și a zilei de naștere ale conducătorului partidului și statului nostru, volumul „România, Ceaușescu, pace”. în deschiderea cărții este publicată cuvîntarea tovarășului Nicolae Ceaușescu la grandioasa adunare populară consacrată dezarmării și păcii,
—i.................I II 

care a avut loc în luna decembrie 1981. în continuare, volumul cuprinde o suită de articole dedicate activității internaționale a președintelui Ceaușescu, evidențiind rolul său determinant în elaborarea și promovarea politicii de pace, înțelegere și colaborare a României socialiste cu toate țările lumii — articole semnate de personalități ale vieții politice și sociale din țara noastră. în culegere sînt inserate, de asemenea, gînduri ale unor oameni ai muncii, scriitori, artiști, sînt publicate versuri, cintece, lucrări de artă ce dau expresie oitiagiului profund adus de întregul popor secretarului general al partidului, președintele țării. Revista cuprinde și declarații ale unor șefi de state, conducători de partide, personalități ale vieții politice internaționale, ilustrînd înalta apreciere și prețuire de care se bucură în lume președintele României socialiste.Materialele din volum evidențiază faptul că programul de pace și dezarmare preconizat de țara noastră pornește de la coordonatele de bază ale concepției președintelui Nicolae Ceaușescu asupra salvgardării păcii și înfăptuirii dezarmării, și în primul rînd a dezarmării nucleare : garantarea securității și asigurarea echilibrului militar nu pe calea creșterii cheltuielilor militare, a armamentelor și efectivelor forțelor armat», ci prin reducerea nivelului acestora, prin dezarmare ; înscrierea dezarmării într-o largă viziune politică de eliminare a forței si 

a amenințării cu forța din viața internațională și de soluționare a problemelor ce pot apărea între state exclusiv pe cale pașnică, de așezare a raporturilor dintre state, pe principiile solide ale deplinei egalități, ale respectului independenței și suveranității naționale și recunoașterii dreptului fiecărui ponor de a-și hotărî singur soarta, viitorul, fără nici un amestec din afară : împletirea dezarmării cu eforturile pentru rezolvarea necesităților economice și sociale ale lumii contemporane, în primul rînd ale țărilor în curs de dezvoltare ; fundamentarea negocierii și acțiunii în domeniul dezarmării pe participarea tuturor statelor ; mobilizarea în sprijinul dezarmării a popoarelor, a maselor Populare, unirea eforturilor tuturor forțelor sociale înaintate.Vibrant omagiu adus tovarășului Nicolae Ceaușescu cu prilejul sărbătoririi a 50 de ani de activitate revoluționară și a zilei de naștere, volumul „România, Ceaușescu, pace" Ilustrează una din laturile de o extremă importanță ale activității președintelui României, ale cărui cutezătoare inițiative pentru soluționarea problemelor contemporaneității, a cărui bogată activitate internațională, ale cărui simple contacte la cel mai înalt nivel, pe toate meridianele, a cărui vastă operă teoretică de interes mondial întrunesc înalte aprecieri în întreaga lume.
ION O. SOIA ■
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htîlnirea de lucru a tovarășului Nicolae Ceaușescu 
cu specialiști din industria chimică și metalurgică

Sint binecunoscute analizele inițiate de tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, in vederea identificării de noi po- Bibilități pentru sporirea și modernizarea producției în toate domeniile economiei naționale. înscriindu-se in această arie. ( de preocupări, zilele trecute, la com- 1 plexul expozițional din Piața Scînteii, a avut loc o întîlnire de lucru a conducă- i torului partidului și statului nostru cu cadre de conducere ale ministerelor industriei chimice și industriei mețalurgi- î ce, cu specialiști din cercetare și pro- r iectare, din sectoarele productive ale a- 1 cesior ramuri. Au participat tovarășii Gheorghe Oprea, Ion Pățân, Ion Ursu, ' Richard Winter, Ion M. Nicolae, viee- i prim-minlstru al guvernului, miniștri, ț conducători de instituții centrale. Întîl- | nirea a prilejuit examinarea soluțiilor f propuse, menite să asigure creșterea con- : tinuă a eficienței economice în ramurile f respective, în lumina ■ obiectivelor stăbi- i lite de cel de-al Xll-lea Congres al I partidului.1 în cadrul analizei referitoare la programele de măsuri stabilite pentru industria chimică, tovarășul N icolaeCeaușescu, apreciind o serie de rezultate obținute pînă în prezent, a atras, atenția asupra faptului că la o serie de sortimente nivelele propuse de reducere a consumurilor sint încă destul de mici.i Avînd aceasta în vedere, s-a indicat să ' se ia măsuri hotărîte ’ pentru înlocuirea tehnologiilor învechite, pentru perfecțio- : narea instalațiilor și agregatelor, pentru ‘ introducerea unor procedee tehnologice l cit mai economicoase din punct de ve- ; dere energetic, astfel încît să se asigure : diminuarea în continuare a consumurilor. După cum a arătat secretarul general al partidului, se impune ca toate tehnologiile, îndeosebi la produsele chimice de bază, să fie examinate cu cea mai mare atenție de colective de cercetare și- : execuție, stabilindu-se responsabilități, termene exacte de finalizare, de aplicare 
în producție a noilor procedee, a măsu- - rilor care vizează reducerea substanțială a consumurilor materiale și energetice.Ținîndu-se seama de importanța deosebită a recuperării produselor refolosibile, analiza a cuprins și această problemă, căreia i-a acordat o atenție specială, menționîndu-se că, în momentul de față, la nivelul întregii industrii chimice sint identificate resurse energetice însumând peste 5 milioane tone combustibil convențional pe an, dintre care pentru cea mai mare parte ș-au găsit procedee eficiente de recuperare. Legat de aceasta, secretarul general al partidului a indicat factorilor de răspundere să termine în- tr-un timp cit mai scurt lucrările de

investiții privind instalațiile de regenerare a uleiurilor minerale, valorificării produselor uzate din polietilenă și mase plastice, să asigure recuperarea ambalajelor, foliilor, articolelor de cauciuc și mase plastice și reintroducerea loc în circuitul economic.Intîlnirea de lucru a pus încă o dată în evidență rolul important ai unităților, de cercetare din cadrul Institutului Central de Chimie în dezvoltarea și modernizarea chimiei românești. Apreciind Valoarea tematicii, preocupările cercetătorilor pe linia promovării progresului tehnic în industria noastră > chimică, tovarășul Nicolae Ceaușescu a cerut să se acorde o atenție deosebită soluționării cu prioritate a problemelor legate de re- ducerea în continuare a consumurilor, de sporirea productivității muncii și diminuarea importurilor, de îmbunătățirea calității și competitivității produselor chimice românești.în continuare, în cadrul aceleiași întâl

niri de lucru, au fost analizate acțiunile stabilite pentru îndeplinirea sarcinilor- de plan, reducerea consumurilor, creșterea continuă a eficienței econoniice în industria metalurgică. Fiindu-i prezentate acțiunile întreprinse, de colectivele centralelor siderurgice, institutelor de cercetare, proiectare și inginerie tehnologică, pentru creșterea volumului și calității produselor, diminuarea cheltuielilor materiale, ridicarea eficienței economice, secretarul general al partidului a subliniat că la marile combinate siderurgice există încă mari rezerve de. îmbunătățire a indicelui de scoatere a metalului, de reducere a consumurilor de cocs de energie. Totodată, conducătorul partidului și statului nostru a cerut să- se ia măsuri în vederea organizării cît mai raționale a producției și a muncii în toate unitățile industriei metalurgice, , pentru modernizarea instalațiilor și. perfecționarea tehnologiilor, pentru reducerea mai accentuată a consumurilor materia-

le și energetice, sa se asigure. ;r-untermen scurt capacități specializate pentru fabricarea anumitor produse solicitate de economia națională și la export, cum sint tabla pentru transformatoare, diferite mărci de oțeluri speciale.Mulțumind tovarășului Nicolae Ceaușescu pentru orientările stabilite, pentru indicațiile date, miniștrii, specialiștii, toți cei prezenți la întâlnirea de lucru de la complexul expozițional din Piața Scînteii. s-au angajat, în numele colectivelor de muncă din industria chimică și metalurgică, să depună toate eforturile în vederea înfăptuirii în cel mai scurt timp a orientărilor și indicațiilor primite, să acționeze cu abnegație și dăruire alături de lucrătorii din întreagă economie, pentru realizarea exemplară a prevederilor planului pe a» cest an și 'pe întregul cincinal, a programelor speciale adoptate de Conferința Națională a partidului.
ION D. GOIA ■50 de ani de la glorioasele lupteale muncitorimii române din ianuarie-îebruarie 1933Evocăih cu dragoste și mîndrie, in acest miez de februarie, evenimente care, acum o jumătate de veac,, au conferit poporului român, muncitorilor săi și partidului comunist însemnele unei forțe, ale unei grandori a spiritului și faptei ce s-au impus în conștiința întregii lumi.

„Eroica luptă dusă în acei ani _ scria tovarășul Nicolae Ceaușescu, caracteri- zînd viața politică a României interbelice și cu deosebire epoca la care ne referim — de partidul comunist în fruntea 
clasei muncitoare și a unor largi forțe 
progresiste sub steagul democrației și in
dependenței țării, atitudinea lucidă a unor 
grupări politice ale claselor conducătoare 
au stăvilit pentru un timp ascensiunea 
spre putere a organizațiilor fasciste și în
robirea țării Germaniei naziste".j Evocăm cu dragoste și mîndrie, în a- cest miez de februarie, 50 de ani de la glorioasele lupte ale muncitorimii române din ianuarie — februarie 1933, lupte în al căror iradiant nucleu au stat acțiunile petroliștilor, ale ceferiștilor, ale metalurgiș- tilor, ale textiliștilor, ale altor categorii de truditori, ridicați să apere munca și viața, libertatea și neamul."Memoria epocii înregistrează imagini care ne tulbură și astăzi ca un memento. Criza economică a anilor ’29—’33 ascuțise și-aici la noi, ca pretutindeni în lume, contrastele tabloului social, făcînd să irumpă forțe ce nu mai puteau fi oprite. Așezarea . burghezo-moșierească se clatină, un întreg eșafodaj politic și eco- atomic se apără din răsputeri, încereînd să iasă din criză pe spinarea maselor muncitoare, a căror mizerie crește. Crește șomajul, cresc suferințele truditorilor din orașe, extenuați de muncă, frustrați de pîine. Satele se scufundă și ele, tot mai adînc, în mizerie, istoria trece prin ele flămîndă și zdrențuită, pîinea nu-i pen- 

। tru omul care o plămădește cu amar și sudoare, ci .pentru alții. Tot mai adînc se ■ face simțită, în viața țării, influența 
। cercurilor monopoliste, a capitalului din i afară, care, acaparîndu-ne bogățiile, lu-crează, pe față, pentru deplina cubordo- - 

nare economică și politică a statului de la Dunăre și Carpați. Asuprirea socială și națională atinge, în epocă, apogeul. Și nu numai la noi. Fascismul, instalat la cîrma Germaniei, a Italiei și a altor țări ale continentului, își începe, din plin, ofensiva brutală de înjosire a demnității umane, ofensiva războiului și a crimei, a naționalismului asasin, a înrobirii popoarelor, ofensivă care avea să înece lumea în baia mondială de foc și sînge. în România, Garda de Fier instaurează teroarea asasinatului politic, a dictatului șovinismului, încearcă să transforme în pulbere și cenușă valori pe care se sprijină ființa neamului, mîndria și demnitatea lui.Dar comuniștii români spun „șu !“ în plină criză economică, în condiții dramatice âe muncă și existență, de întețite a exploatării și a prigoanei, comuniștii români spun „nu !“ asupririi sociale și naționale, „nu !“ acaparatorilor de bogății, „nu !“ amenințării războiului, denunțând fascismul militarist german, denunțînd excesele acolîților lui din țară, chemînd la luptă pentru drepturile sacre ale omului, pentru patrie și independența ei.Atunci, în ianuarie — februarie 1933, an de răscruce în destinul țării, petroliștii și ceferiștii, metalurgiștii și textiliștii români, laolaltă cu alți truditori, au dat semnalul primei mari ridicări de pe continent a muncitorimii după instalarea lui Hitler la cîrma Germaniei, făcînd din mii de piepturi, din mii de inimi, un zid compact și eroic, un zid viu și fierbinte împotriva împilării și crimei, a ofenselor a- dușe omului și dreptului său la libertate și ființă. Atunci, în ianuarie-februarie 1933, s-a scris aici, la noi, în România, una dintre cele mai patetice pagini ale istoriei proletariatului mondial. O pagină scrisă sub porunca timpului, acut înțeles, da avangarda muncitorimii și a poporului, partidul comunist. O pagină ale cărei litere au fost de plumb incandescent, a cărei cerneală a fost sîngele, scurs din arterele unei generații ce ne-a' rămas pîtiă azi pildă vie a abnegației și sacrificiului 

pentru o mare cauză.Nu era prima ridicare la luptă a muncitorimii române. Cronica existenței a- cestei eroice clase este, la noi, prin fiecare din filele ei, un titlu de mîndrie națională. Cu cîțiva ani mai înainte în ’29 la începutul crizei economice, se declanșaseră exploziile revoluționare din Valea Jiului, marile bătălii de clasă ale minerilor’ din Lupeni. In ianuarie 1931, la București, proletariatul ieșise în stradă, de- monstrind cu forță pentru drepturile sale. Un an mai tîrziu se ridicau țăranii, pro- testînd împotriva creșterii impozitelor ; proteste tot mai puternice la adresa nedrepte! orânduiri se ridicau din rîndu- rile studenților, ale profesorilor, ale funcționarilor publici, ale șomerilor, văduvelor etc. Marile lupte din ianuarie — februarie 1933 au constituit corolarul firesc, culminația legică a unui proces ireversibil, crescînd ca un val gigantic de la un capăt la altul al țării.Atunci, în ianuarie —■ februarie 1933, valul marilor bătălii de clasă a cuprins numeroase orașe, între care București, Iași, Cluj, Brașov, Oradea, Timișoara, Galați, Pașcani, Buhuși, Tulcea. Se ridică din nou la luptă viteaza Vale a Jiului. O amploare și o intensitate deosebite au luptele revoluționare din Valea Prahovei, unde, între 29 ianuarie și 2 februarie, orașul Ploiești a fost, practic, stăpînit de muncitorimea dezlănțuită. La rindul lor, ceferiștii din numeroase centre ale țării, într-o puternică solidaritate de corp luptător, au izbutit, printr-o aprigă luptă, să smulgă recunoașterea revendicărilor lor, neșovăind — precum cei de la „Grivița” — să-și ofere piepturile gloanțelor trase de burghezie, neșovăind să cadă pentru clasa lor, pentru popor, pentru pămînțul a- cestei țări, pentru libertatea lui. Au fost, atunci, -zile de doliu pentru muncitorimea română-, dar zile, cînd, după legea a- cestui pămîrit, cei ce cad pentru el cad pe solul legendei, pe solul fierbinte și ferm al istoriei, roditor de noi lupte, de noi nădejdi.Evocăm cu mîndrie șî dragoste aceste fapte, care - capătă în eonștiftița noastră, a 

tuturor, în acest miez de februarie ’83, o lumină aparte. Pentru că, printr-una din acele rare, dar fericite și semnificative coincidențe ale ’istoriei, am celebrat, în aceste zile, un alt moment de sărbătoare a inimilor, împlinirea a 50 de ani de activitate revoluționară a tovarășului Nicolae Ceaușescu, infrat în rîndurile Uniunii Tineretului Comunist, ale partidului, în acel an de văpaie și sînge 1933. El va fi, încă din acel an, implicat adînc în viitoarea luptelor revoluționare, cuvântul și fapta sa limpezind conștiințe, uni- ficîndu-le, structurindu-le într-o forță organizată și ofensivă. La procesul de la Craiova, din iunie 1934, intentat conducătorilor luptelor din ianuarie — februarie 1933, își va purta pașii, ca mesager al muncitorimii, și tînărul militant Nicolae Ceaușescu care, în vîrstă de numai 16 ani, era de-acum un revoluționar netemător, decis să înfrunte orice risc, cu acel neclintit curaj născut din conștiința dreptății cauzei, acel curaj care nu se dezminte nici în fața încercărilor supreme. El, foarte tînărul militant, membru în conducerea Comitetului național antifascist, era acolo, nu putea să nu fie acolo, în locul M care bătea, în acele clipe, inima clasei, inima vie a națiunii și a istoriei, își luase asupra sa misiunea de a aduce la Craiova, în incinta în care se judeca o clasă și o istorie, protestul muncitorimii bucureștene, cerind stingerea samavolniciilor antimuncitorești, a proce- 'sului înscenat conducătorilor luptelor revoluționare și eliberarea acestora. Arestat și interogat de organele represive, nu se va lăsa intimidat, transformîndu-și răspunsurile într-un virulent rechizitoriu la adresa temeliilor represiunii, denunțînd politica antipopulară a claselor suprapuse.Răsfrînt în oglinda vie a acelor ani, chipul tînârului comunist Nicolae Ceaușescu ■ este chipul dîrzeniei, al neclintirii și al speranței. El scrutează, din adînclmile lor, o epocă și o lume în care se implicase cu nobilă dăruire, decis să le schimbe drumurile și rosturile, să înlăture gratiile împilării, să elibereze lumina, să elibereze speranța.în țara de azi, țara „epocii Ceaușescu11 — ce® mai glorioasă . din epocile care-i compun istoria _ ne închinăm la chipurile înaintașilor, ale eroilor muncitori mii, 
cu venerație și cu bucuria de a le putea raporta, cu o fierbinte și respectuoasă șoaptă a sufletului : idealurile pentru care -•ți luptat s-au împlinit U

I. CMTEANU ■
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Orașul Beclean, fost tîrgușor și vechi centru de cultură transilvănean, situat in partea de vest a județului Bistrița- Năsăud, în valea largă a Someșului Mare, cînd l-am vizitat — în aceste zile premergătoare Conferinței pe țară a președinților consiliilor popu are — era acoperit cu horbotă de omăt. Nu ne-am oprit în- tîmplător la Beclean. Așezarea este atestată scriptic la 1235, dar orașul, ca oraș, are 
o vechime de abia 15 ani. E drept că acum circulă 70—80 de trenuri pe zi pr'n Beclean, și iar e drept că orașul a „săltat" mult economic în anii din urmă. Dar n-ar trebui să uităm, defel, că „germenele" de industrie îl constituia moara mare din comună, care în vremurile bune măcina 2 vagoane de făină în 24 de ore. Și tot atît de adevărat este că bastoanele-cîrje purtau și mai poartă însemnele Becleanului (văzute de noi și în magazinele din București). Dacă ar fi să mergem mai departe pe firul tradiției, am mai spune că herghelia din Beclean are un bun renume, dar despre ea vom scrie, nădăjduim, cu un alt prilej.Vor fi mulți care vor spune că 15 ani nu înseamnă mult pentru o așezare. Dar în acești ultimi 15 ani, forța activă a Becleanului, cîndva insignifiantă, a” ajuns la 6 500 de muncitori, proveniți din Beclean și din localitățile învecinate : Nu- șeni, Chiuza, Braniște, Cireșoaia, Uriu etc. In acești ani s-a durat aici, pe locul unei porumbiști ce nu dădea mai mare producție decît cantitatea de sămînță ce se introducea sub brazdă, o platformă industrială corespunzătoare. Am fost aici și în timpul cînd puteai înota în mocirlă. Dar am fost aici și în miezul acestei ierni, cînd lucrurile par a fi puse la ■met din multe privințe. Să luăm un . Hcator sintetic și de referință : valoarea producției industriale se cifra, în anul 1968, la 16 milioane lei. Aceeași valoare a producției industriale s-a ridicat la 355 milioane lei, in anul 1980 și, respectiv, la 900 milioane lei în anul 1982. (Anul acesta i s-a planificat orașului o producție industrială, în echivalent valoric, de 1,4 milioane lei). Ca urmare a unor astfel de realizări, în anul 1980 
i s-a conferit distincția „Ordinul Muncii clasa a II-a“, iar în anul 1982 Becleanul totalizează 2 850 de puncte în întrecerea 

dintre consiliile populare orășenești cu sub 10 000 de locuitori.O întreprindere metalurgică, o întreprindere de covoare, o fabrică de brîn- zeturi, un liceu agroindustrial și unul metalurgic, o topitorie de in-eînepă, o fabrică de nutrețuri ș.a. nu s-au făcut pește noapte și nici n-au picat din cer. Nici introducerea apei potabile și industriale în oraș, nici construirea celor 1.600 de apartamente, a centralei telefonice automate și a stației de epurare a Bfpei nu s-au făcut fără sacrificii și neodihnă. Tinerii reprezintă, în aceste locuri de muncă, între 70 și 90 la sută. 21 de ani este media de vîrstă în întreprinderea de covoare, iar la primul laminor românesc media de vîrstă este de
Un oraș tînăr, cu oameni tineri și conducători 

tineri, merită un sprijin mai generos

23-24 de ani. Am insistat asupra a- cestui din urmă aspect, întrucît am în- tîlnit, la Beclean, oameni tineri și conducători tineri. *Primarul orașului Beclean, Ștefan Puțura, secretar al Comitetului orășenesc de partid cu propaganda, Vasile Ardelean, precum și Dumitru Retegan, vicepreședintele consiliului popular orășenesc, au vîrstele cuprinse intre 35—40 de ani. Au fost muncitori, dar au învățat și au făcut și studii superioare. Este frumos și este îmbucurător să constati că un orășel ca Becleanul este condus de un doctor în drept (primarul), de un profesor de limba română (secretarul cu propaganda) și de un inginer („vicele"). Tînără este și conducerea fabricii de covoare (Ana Litinschi, director, iar Aurel Vatamanu, inginer-șef). Tînăr este și directorul comercial al întreprinderii metalurgice, Gavril Birtașu (37 de ani), pe car» l-am găsit tocmai la adunarea generală anuală a laminofiștilor, a celor ce dirijează primul laminor de proveniență 

și construcție românească. Să nu credeți că aici, ca și în alte părți, de altminteri, n-au fost și nu sînt necazuri, doamne ferește. în acest sens, „Neptun" Cîmpina ar trebui să le expedieze cajele pentru laminor. Iar „Flaro" Sibiu n-ar strica să încerce să producă acele pentru războiul de țesut, de proveniență japoneză, atît de necesare la fabrica de covoare Beclean.Deficiențele sînt de ordin organizatoric. Magazinul central de carne era închis, chipurile, „preluăm marfă", (responsabilă, Irina Balasz). Coadă era și la magazinul de piine, în timp ce mercurul termometrelor coborîse la —18, —20 de grade Celsius. Iar la magazinul cu autoservire, condus de Ștefan Orban, 

era destulă mizerie. Poate că luna ianuarie nu este reprezentativă din punctul de vedere al aprovizionării, așa cum . ni s-a spus. Am fost asigurați că Becleanul este binișor aprovizionat în tdț cursul anului. De n-o fi așa cititorii noștri din acest oraș sînt rugați (și invitați) să mu ne-o reproșeze nouă, ci. primăriei. Orașul, mi se spune, se auto- aprovizionează. Acum, în. toiul iernii, se predau 7 hl lapte zilnic către stat (2 700 hl lapte intr-un an). Adevărat este că și complexul avicol (130 000 capete) șl cel de bovine (700 capete) se gospodăresc, în genere, mulțumitor. Temeiuri sînt, așadar, pentru spusele de mai sus.Dar să ne oprim și la un alt fel de hrană, la aceea sufletească. Poate că se știe că la Beclean s-a născut mama prozatorului Liviu Rebreanu, Ludovica Diugan. Din Beclean provine Grigore Silași, primul dascăl de limba șl literatura română de la Universitatea din Cluj. N-avem spațiu . să urmărim ascensiunea mișcării 

teatrale din zonă. Iar ca semn că tradiția bună nu se comută pe un plan secund, este de relevat aspectul că Becleanul găzduiește cenaclul tinerilor scriitori ardeleni, „Seculum". Au venit la Beclean membri ai Uniunii Scriitorilor și s-au afiliat cu scriitorii Ic aii : Teohar Mihadaș (președintele cenaclului), Radu Săplâcan, Olimpiu Nușfeleanu, Cornel Cotuțiu, Vasile Dragomir, Zoica Diaconescu, Vasile Dragomir, Radu Țuculescu, Aurel Podani, Andrei Moldovan. Lampa spiritualității românilor ardeleni trebuie să lumineze toate aceste cărări de nord transilvane.Nu e mai puțin adevărat (și reprezentanții primăriei, cu care discutasem, sînt de acord cu noi) că spațiile culturale cam lipsesc. Actorul Jean Constantin, într-un spectacol care s-a ținut aici, și-a făcut palmele căuș și, prin tavanul sălii de cinema, aduna ploaia, în toată legea. Nu e nimic de rîs în treaba asta. Cenaclul Flacăra trece spre Bistrița ori spre Dej prin Beclean, și nu are spațiu pentru un spectacol. Rugămintea becle- nenilor de-a da un spectacol chiar și în atari condițiuni noi o redăm fidel. Dar, ce e drept, e drept, o casă de cultură se impune cu necesitate la Beclean ! Cum se impune, de asemenea, un spital ! Spatiile medicale sînt, în multe privințe, necorespunzătoare.Acest oraș tînăr, și acești oameni tineri, șl acești conducători tineri trebuie, realmente, să capete un sprijin mai generos, corespunzător. Drumul personalității unui om este lung și anevoios, se știe asta. Așa este și cu devenirea so- cial-istorică a unui oraș. Ritmul înalt în care a progresat acest oraș este unul nemaicunoscut pe aceste meleaguri. Comuna de mai ieri și-a schimbat fundamental fața, devenind oraș. în acest sens pot afirmă că tinerii muncitori, tinerii specialiști, precum și tinerii conducători au intuit ritmul debordant în care merge țara înainte și, deopotrivă, orașul lor. Tinerii au intuit și au intrat în „hora" acestui ritm. Aș putea spune, fără teamă de a greși, că înșiși tinerii formează și exprimă acest ritm.
DORIN SALAJAN ■

Nu vom avea mdodată deajunșă inima ca să ie dăm 

minerilor pentru cită inimă pun în faptele lor
(Urmare din pagina 1)giei nu ne-a surprins nepregătiți, o politică economică realistă și responsabilă i-a mai diminuat din efecte, chiar dacă nu putem fi (n-avem cum fi, ca trăitori pe a- ceastă planetă) cruțați de gravele-i consecințe. Recenta consfătuire de lucru cu cadrele de conducere, specialiști și muncitori din industria minieră și geologie, desfășurată la C C. al P.C.R., din inițiativa și sub președinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, a relansat, cu argumente ce se impun de la sine, ideea că — așa cum spunea secretarul general al partidului — „materiile prime și energia sînt hotărî- toare pentru înfăptuirea programului general de dezvoltare a țării".Stăm de vorbă, despre toate aceste lucruri, cu inginerul șef al carierei gorjene Gîrla, Dumitru. Albulescu, om tînăr și 

vechi prieten al nostru. După studii inginerești strălucite și după o scurtă (prea scurtă; după opinia.să) perioadă de muncă în mină, D. Albulescu a fost, cîțiva ani, ziarist la Tg. Jiu, la „Gazeta Gorjului", apoi activist al Comitetului județean de partid. în tot acest timp el a rămas, în inima lui, miner, insistînd mereu, în fața forurilor locale, să fie „dezlegat" spre a reveni la munca în mină. A cîștigat și Jată-1 acum conducînd una dintre celemăi mari „mine ia zi" ale Gorjului.în mina aceasta întinsă pe o gigantică vatră neagră, cu orizonturi pe care ochiul nu le poate cuprinde, munca, în aceste zile, bate, din plin, reglîndu-și cursul în lumina recentelor indicații ale secretarului general al partidului privind reorganizarea activității miniere prin trecerea ei la „foc continuu" și introducerea acordului 

global pe întreprindere. între zările necuprinse de ochi fac punți benzile transportoare ale cărbunelui, kilometri și kilometri de covoare aeriene în perpetuă ondulare vie, purtînd pe ele fierbințile rîuri negre pe care le-așteaptă termocentralele Gorjului. La una din aceste benzi este cuplat și excavatorul-gigant pilotat de Grigore ionașcu, unul din cei mai reputați mineri ai locului, om încă tînăr, dar „vechi" aici, venit în acea vreme a adolescenței lui și a mineritului gorjăneșc în care strigătul „există cărbune" (ca altădată : „există aur !“) a străbătut ca un fulger ținutul, declanșînd o adevărată explozie a energiilor creatoare ale localnicilor. Ne spune, în timp ce conectează: „pilotul automat" al excavatorului,, astfel îneît mașina „să se conducă singură" și să putem discuta în voie, că o singură oră de stagnare a utilajului ar însemna 1600 de tone de cărbune pierdute. Deci grija lui, obsedantă lui grijă, care-1 urmărește și-n somn, este ca utilajul să funcționeze perfect, la fel și benzile transportoare ; grijă care se materializează prin întreținerea atentă a acestora, prin înlocuirea promptă a ele
mentelor uzate, prin adoptarea „din 

mers" a acelor soluții tehnice care să imprime și benzilor, și excavatorului, putere, continuitate și ritm. Ne mai spune că acordul global constituie și pentru el, ca pentru toți minerii acestei țări, un stimulent de care se simțea de mult nevoie, ca să scurteze distanța dintre efortul muncii și răsplata lui.Și totuși, ce răsplată ar putea acoperi munca minerului, una din cele mai grele, dacă nu cea mai grea dintre muncile care se fac în această țară ? Nu vom avea niciodată, zice D. Albulescu, nici destui bani și deajunsă inimă ca să. le dăm minerilor pentru cît efort, pentru cîtă inimă au pus, pun si vor pune în aspra lor bătălie pentru cărbune.Asistă la discuția noastră și Aurel Să- vulescu, tînăr subinginer, fost muncitor. Și-a început drumul muncii ca electrician de mină, petreeîndu-și timpul liber nu petrecînd, ci învățînd, frecventînd liceul minier din Rovinari, urmînd apoi cursurile Secției serale de subingineri din Tg. Jiu. Viața, ne spune, l-a „obligat" să învețe, 
el avind, pe vremea cînd era simplu șef de echipă, și' niște „răspunderi politice pe linie de U.T.C.". Așadar Viața, adică niște nevoi, niște somații ale producției i-au pretins, ca oricărui om „cu răspunderi", cunoștințe superioare de economie, de organizare și conducere a muncii. Așa cum minerului de azi al Gorjului, adaugă Aurel Săvulescu (și Grigore Ionașcu confirmă), i se cere să fie stăpîn pe cunoștințe de tehnică, de mecanică, de electronică, de fizică, de geologie, de hidraulică etc. Cei 17 kilometri de benzi transportoare ai Gîrlei n-ar putea funcționa fără astfel de cunoștințe. (Se întrerupe : aparatul portativ de radio pe care-1 ține legat după gît semnalează, printr-o voce precipitată, o avarie la sistemul electric al unui excavator. Cere amănunte, după care se uită la D. Albulescu, care-i ghicește „din ochi" soluția și i-o aprobă cu o înclinare a capului. După care Aurel Săvulescu o ia, cu pas întins, spre locul a- variei. Va reveni peste vreo două ore, ra- portînd că „problema s-a rezolvat". S-a rezolvat, de fapt, foarte repede, dar a mai stat de vorbă cu omul de pe excavator, la cererea acestuia, despre recentele măsuri inițiate de conducerea de partid privitoare la „focul continuu" și la acordul global în minerit. Omul, ne spune, avea niște nedumeriri, nu prea înțelesese cum o să fie cu zilele libere și cu cîștigul, și, lămurindu- se. zisese că „da, tovarășul Ceaușescu s-a gîndit foarte bine, nici că se putea altfel, că dînsul totdeauna gîndește foarte bine pentru omul care muncește ; acum nu ne rămîne decît să îndeplinim și noi, tot foarte bine gîndul dînsului"Cariera Gîrla nu e încă „în ritm normal de producție", dar, ni se spune, zilele acestea îl va cîștiga. Există toate condițiile pentru atingerea cifrelor înscrise în plan. Există o tehnică ultramodernă și există, mai ales, ei, acești mineri, cu iscusințele lor și cu dragostea lor de muncă.încleștați în marea, dramatica luptă cu pămîntul, pe care-1 scufundă mereu sub tălpile lor și sub tălpile, giganticelor excavatoare, ei, acești oameni ai adîncurilor, sînt de fapt niște oameni ai altitudinilor. Ei desființează pe zi ce trece opoziția dintre pămînt și cer, ridicînd pămîntul mereu mai sus. ridicîndu-1 cu etaje de fante, ri- dlcîndu-1 la înălțimea cotelor viitorului. Fără să aibă timp să vadă că de acolo; de sus, de la înălțimea cerului (pe care ei nu-l privesc, fiind mult prea ocupați cu adîncurile), pămîntul pe care-I transformă arată atît de frumos.A fi miner. în Gorj. ca pretutindeni tn patrie, înseamnă a fi flurarul de>—ăl frumuseții de azi și de mîine â IU
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Gcspodărie-anexă sau GOSPODĂRIE pur și simplu?

Masa la cantina ca la mama acasă
Ne-am adus aminte 
că pînă nu de mult 
am fost țăraniPalatul sporturilor și culturii din București. ..Polivalenta", cum i se mai spune este binecunoscut tuturor. Puțini știu însă că activitatea oamenilor muncii care deservesc moderna sală de spectacole ține de dimineața pînă spre miezul nopții, în fiecare zi, pe lingă spectacolele obișnuite au loc aici manifestări sportive și culturale din cele mai diverse. Un colectiv format din 41 de oameni, care au in grijă și exploatare și Arenele Romane, a găsit timpul necesar ca, pe lingă activitățile o- bișnuite, să facă ceva în plus. O mină de oameni hărnici și inventivi, pentru care munca înseamnă în primul rînd bucurie. Din această muncă, fără investiții și subvenții, a luat naștere o gospodărie-anexă eficientă. Sufletul acestei inițiative este tovarășul Ion Breazu, directorul Palatului sporturilor și culturii. Să-i dăm cuvîntul.— Gospodăria noastră anexă a pornit dintr-o necesitate. Casa mașinilor frigorifice, necesare instalației de climatizare a aerului, era amplasată pe un versant și era înconjurată de un teren năpădit de lăstăriș, buruieni și corcoduși sălbatici. Apele de ploaie se scurgeau pe versant Chiar în peretele casei, ceea ce, cu timpul, 
ar fi dus la deteriorarea ei. Nu era împrejmuită și deci accesul oricui era posibil. Din dorința de a proteja clădirea, ne-am apucat să terasăm și să . taluzăm versantul. Am îndepărtat astfel apele de clădire și am constatat că avem și un, te
ren care ar putea fi cultivat. Trebuia, pen
tru securitatea clădirii, să-i facem un gard. L-am făcut cu materiale de Ia de- molări. Ceva sîrmă se mai găsește. După 
ce am nivelat terenul și am îndepărtat scaieții și celelate buruieni, ne-am dat seama că de fapt noi amenajaserăm a- prbape 3 hectare de pămînt tocmai bun să cultivăm, ceva, pe el. Atunci ne-ain .adus aminte că pînă nu de mult am. fost țărani. , Asta a coincis, cu indicația dată de tovarășul Nicolae Ceaușescu dp. a se, înființa 
pe lingă unitățile socialiste gospodării- ftnexă. Am folosit. toate , materialele care altădată se aruncau,: rame rămase, de. la pomtil de iarnă, materiale de Ia demolări, nisip rămas de la lucrările, efectuate pep- tru întreținerea sălii. Sîntem afiliați la o cantină care ne a,duce mîncarea gătită. la 
bufetul din incintă sălii. O partedin produse le-am valorificat la cantină. O parte le-am. vîndut iă prețul pieței, personalului nostru. Ideea e simpla : cel care cum-, pără de aici nu se mai duce în piață. Gos- podăria-anexă este un mijloc de a produce în pluș. Acesta, este scopul ei. Cu «ceasta ocazie' răspund și celor care au vrut să ne, descuraieze Ia înceout : că noi 
Vom munci și cînd totul va fi gata alții ne vor fura, roadele muncii. întîi să producem, ne-am zis. Nu ne-a furat nimeni 
nici un fir.de salată. După abroane 3 ani de cînd am început, ne putem lăuda eu rezultate destul de frumoase. Am avut 'pentru cantina noastră salată, ceapă, ustu
roi și. alte legume.■— Bănuim că nu y-ați dorit aici.— Un lucru bun decurge, din alt lucru bun. Tot din materiale din demolări am construit niște euști pentru ienuri. Am plecat în vara anului trecut de la 21 de iepuri. 17 l-am cumpărat. Trei iepurele le-am primit de la un pensionar care le creștea intr-un bșlcon și care ni le-a dăruit. Am mâi primit tot de la un pensionar un iep’.ire de rasă. Am mai făcut un rînd de cuști pe care le-am amolasat în clădirea utilajelor frigorifice de la care a pornit totul. Știți citi iepuri aveam doar , după o jumătate de an ?— Cîți 1— 350. O să mă întrebați cum îi. valorificăm. Ei bine, nu-i putem valorifica. Grija pe care o avem. acum este, să nu-i mai lăsăm să se înmulțească. N-avem cui eă-i vindem. Gospodăriile-anexă s-au înmulțit, mai toate întreprinderile au înțeles îndemnul de a se folosi orice teren, orice inițiativă și posibilitate. însă s-a omis să se înființeze o întreorindere care Bă valorifice rezultatele. să preia. de. exemplu, iepurii și să-i valorifice industrial, După .știința, mea. numai în sectorul nostru trebuie să fie 5—6 mii de ienuri care așteaptă să fie valorificați. Nu mai punem la socoteală pe cei crescuți în școli. Același lucru se întîmnlă și cu întreprinderile care cresc rate sau curcani. Această problemă trebuie să fie reglementată cît mai repede. Iepurii cresc "cu pîine rămasă de la cantină sau adusă de acasă de personal, cu fîn sau Iarbă și cu ceva concen
trate. Cred că ienurii crescuți în gosno- dării-anexă. sînt mai rentabili decît cei crescuți. în. complexe industriale, unde gînt hrăniți în cea mai mare parte cu con- centrate.Bineînțeles, am avut curiozitatea să ve
dem iepurii despre care am scris pînă 
acum. Sînt frumoși și bine îngrijiți. Vă asigurăm că ei sînt crescuți chiar prin muncă voluntară. Pe lingă personalul unității, controlorii de bilete, în cea mai mare 
parte pensionari, vin dimineața și eiteva ore pe zi muncesc în gospodăria anexă, mai încet, dar temeinic. Sănătate pentru ei și bunuri materiale pentru societate, Mulți dintre ei stau ia bloc și e o plăcere. fă 

muncească în aerul curat care înconjoară ,,Polivalenta" eiteva ore. Și dacă ridici ochii de la clădirea care adăpostește utilajele frigorifice, de la care. a pornit totul, pe versantul acum taluzat și terasat se văd cei 384 de puieți de prun, cireș și cais care au fost sădiți chiar în zilele a- cestea. Iar tovarășul Ion Breazu ne spune simplu : „în trei ani sînt pe rod". Din mijlocul lor ne arată ceva mai în vale eiteva grămezi de pămînt care așteaptă să fie nivelate. Era tot un lot de pămînt mocirlos care nu folosea nimănui. La anul va folosi. încă nu s-au hotărît ce vor se- mapa a"olo. Probabil, lucerna pentru iepuri, dacă problema valorificării lor se va rezolva pînă atunci.
OPREA GEORGESCU B

Pînă una alta, trăind 
de la o zi la altaLa Băicoi, ideea gospodăriilor anexă nu esta nici mai nouă și nici mai veche decît pe alte meleaguri și orice numărătoare a rezultatelor, pe acest târîm al chivernisirii locale, începe cu ce e viu. Și cînd începe, inevitabil, începe de la motelul Paralela 45, poarta spre lume a băicoienilor, cartea lor de vizită în ordinea turistică a lucrurilor. Și am notat : trei porci. Puțini, dar nu mai puțini decît trebuie motelului în acest sezon, cînd rostul lui nu este să inunde șoseaua națională cu porci. Cu cei crescuți la schela de extracție, spitalul orășenesc, spitalul de boli cronice și pe lîngă unitățile de alimentație publică, Gheorghe Jipa, ’vicepreședintele consiliului popular al orașului, adună vreo 57. Intr-adevăr, nu se știe de unde sare iepurele, dar Ia Băitei nu prea sare : în gospodăriile anexă ale localității abia pot fi găsiți M. însă, versat in relațiile cu ziariștii, tînă- rul vicepreședinte ține asul, in mînecă. Așa aflam că numai cantina restaurant LU.P.C. crește în gospodăria ei anexă nu mai puțin decît 53 porci. Dacă punem la socoteală și faptul că patru purcei s-au ll'âscuî chiar în dimineața zilei cînd. am . ajuns noi acolo fac 57. La LU.P.C., deci, se crețe tot atîtea vietăți care grohăie cite în toate celelalte unități din Băicoi. Să vedem cum și cu ce preț.întimplător, am căzut la I.V.P.C. în- : tr-un moment cînd era poate mai bine să ne plimbăm pe alte coclauri. Anume, chiar în ziua cînd fostul cantinier Florea Dragomir preda întreaga gestiune succesorului său Justinian Bunghez. Fiorea Dragomir a pus pe roate această Cantină modernă, unde mănîncă zilnic peste 700 de oameni. Iă 1 noiembrie 1980. Infloritoarea ei gospodărie anexă tot pe spinarea sa a stat. Și l-am întrebat : aveți necazuri ? Și interlocutorul ne-a răspuns, apăsat : dimpotrivă, m avut necazuri... Vrind să spună că munca și tot ce a fost greu au rămas de acum în urmă. Asumîndu-și prea multe sarcini, Florea Dragomir a neglijat evidența gestiunii sale și ponoasele iui de astăzi se trag de la încurcătura hîrtiilor. Totuși, mulți din Băicoi, printre care și oameni cu importante răspunderi obștești, ni : l-au recomandat ca pe un cantinier harnic.Cele mai multe necazuri dintre cele date de Horea Dragomir Ia spate sînt cele legate de gospodăria anexă, de creșterea celor 57 de porci. De regulă, hrana lor se alcătuiește din resturile rămase de la masă, din alimentele și legumele care cad la sortare,, din sfecla și porumbul cultivate pe lotul de 4 000 mp primit în sprijin de la primărie. însă toate astea, spun îngrijitorii Ion Irimia și Zahariă Balici, nu prea ajung. Mai trebuie ceva. Iar Margareta Jiiăveanu, directoarea I.C.S.M.-ului local, care împarte cu LU.P.C. grijile acestei gospodării anexă, ne asigură că una dintre principalele piedici din calea dezvoltării ei o reprezintă imposibiliffitea procurării, tăriț&lor și a uroaielor pe cale legală și Ia preț de stat. Ieșind din biroul dînsei, ne-am continuat investigația pe cont propriu și am aflat niște lucruri revelatoare, de povestit pe îndelete. I.U.P.C., în- tr-o vorbire mai omenească, înseamnă întreprinderea de utilaj pentru prelucrarea cauciucului și produce exact ce scrie pe firma ei. Dacă ar produce chiar cauciuc și obiecte din cauciuc, treburile de toată ziua ale gospodăriei sale anexă ar sta eu totul și eu totul altfel. în imediata vecinătate, la Uzina de anvelope din Florești, nici un client din sectorul agricol nu îndrăznește să-și pretindă eota de pneuri fără a aduce și ceva furaje tn traistă.. Asta nu e o lege scrisă, însă, de la o vreme, convențiile nescrise parcă se respectă mai abitir decît legile scrise. Iar cine nu fabrică produse cu căutare in mediul rural stă cu mîna întinsă la mila unuia și a altuia. Cum se stă și la LU.P.C.Dacă stăruim și socotim bine, grijile mari ale gospodăriilor anexe, și Ia Băicoi, și aiurea, nu stau departe de grijile producătorilor individuali. Ciudat este faptul că, pînă la urmă, intr-un fel sau în altul, furaje tot se procură. Se face cuiva cu ochiul, se stă pe la diverse uși cu pălăria în mină și cu lacrimile în ochi, se practică trocul, se telefonează 

la verișori și la alte neamuri,- cineva își aduce aminte că ard un coleg de liceu intr-un loc unde s-ar putea obține nu un autocamion, dar măcar un sac de tăfîțe și în ultimă instanță se apelează la organele locale. Și organele locale, cum ne-a încredințat destoinicul Gheorghe Jipa, fac și ele ce pot.
MIHAI PELIN H

Un nene cu autoritate 
la iepurii de casă

Lui Ștefan Feleșco i se spune „nea Fane" și nea Fane arată ca atare : voinic, amabil,. eu mișcări tihnite. Ștefan Feleșco e vulcănizator la unul din atelierele întreprinderii de articole di» sticlă, aflată în Bulevardul Ion Șulea 299— 301, iar prestigiul de nene îl are ații din felul lui de a fi cît și din priceperea sa, de dată mai recentă, in creșterea iepurilor de casă. Ce legătură există între o fabrică de sticlărie și o fermă de iepuri, iată ceva ce merită a fi povestit.întreprinderea de articole din sticlă e nouă, bine dotată și bine exploatată, eficientă în tot ce are îh plan, și în tot ce-și propune și, ca atîtea unități industriale mari ee-și fac, pur și simplu, treaba fără să dea bătaie de cap nimănui, mai puțin cunoscută. La I.A.S.B. se produc pahare, sticle,- eprubete și, în general, cam tot ce se cheamă recipiente .in cantități de-a dreptul uriașe. In ; plus, I.A.S.B. are una din cele mai frumoase gospodării anexe' din Capitală și, probabil, din țară. Cînd spun „frumoasă", nu înțeleg neapărat mare. Gospodării anexe mai mari vor fi existînd încă destule, dar niște grădini și crescătorii de animale atîț de îngrijite, de productive pe suprafețe minime și necesitînd o cheltuială ațit de redusă, e puțin probabil să mai fie. Toate aceste gospodării anexe sînt, pînă la urmă, o chestiune de bunăvoință ori, mai corect zis, de talent gospodăresc. Nimeni hu-ți face o vină dacă nu obții, în grădinile de zarzavat anexe, producții de .veritabil grădinar.- Totul e 
si» scoți: ceva legumă după un pămsnt care altfel n-ar fi dat nimfc Principiul oricărui; început ' pare acesta : decît nimic, mai biM - ceva, nu contează, cît. La I.A.S.B. s-a. pornit cu un alt principiu : decît nimic, mai bine tot. Al doilea principiu al organizării muncii Ia gospodăriile anexe e tot atît de paradoxal : munca de grădinar șef ori de îngrijitor de animale e dată în seama cite unui „nene", adică a uhui om căruia îi place să grădinărească și are drag de animale. Ștefan Feleșco locuiește în Giurgiului. Se trezește zilnic la 4,30, străbate Bucu- reștiul de la un cap la altul, ■ ea' să' ajungă ‘ devreme la iepurii lui, îi hrănește și-i mîngîie, poartă halatul alb cu Un aplomb . de dascăl universitar veterinar, iepurimea fbieșțe și arată semne de simpatie Ia sosirea în crescătorie a lui „nea Fane“j e o curățenie aici pe cure ar trebui s-o învețe chiar unele instituții sanitare și, in general vorbind, toate dovedesc lucru de profesionist. Atît construcția fermei și. a cuștilor, atît. sistemul de alimentare, de adăpare și de eliminare a dejecțiilor, cîț și ventilația, accesul la ferma, reproducția. întreprip- deriîe din Capitală care vor să ia aminte la o crescătorie de iepuri model, nu trebuie să meargă neapărat pînă la Piatra Neamț, unde există, e drept, crescătorii model de iepuri. E de ajuns să ia legătura cu inginerul Grigore Tdgan, directorul întreprinderii de articole din sticlă, și să vadă ce a ieșit din ambiția Iui și a oamenilor pe care-i conduce.„Cînd am pornit la realizarea gospodăriei anexă — Spune Grigore Togan — am făcut o documentare Ia fel de serioasă ca atunci cînd ne propunem să construim o secție nouă în fabrică. Pentru crescătoria de porci de 150 de capete am luat știință de la Bragadiru (cu tot cu elementele de proiect), pentru ferma de iepuri, am mers . la „Avicola" din Piatra Neamț, unde directorul Dobrin e mare specialist și un om cu idei. Noi aveam de rezolvat o problemă specifică : cum să obținem zarzavaturi', și carne pentru cantină cu o forță . de muncă minimă. La porci nu-i nevoie decît de două ceasuri de lucru zilnic, la iepuri și mai puțin, la grădină munca e destindere și un spor de aer curat și sănătate. Maistrul Ștefan lofciu, de la secția întreținere, care a fost diriginte pe șantierul întreprinderii, pe vremea cînd o construiam, a fost omul cheie și la organizarea gospodăriei anexă. Acum, asigurăm cam 40% din necesarul de legume al cantinei, din grădina proprie, iar carnea, 80% din necesar îl avem din ferma de porci. Oamenii au primăvara ridichi, ceapă, usturoi, Salată de Ia bufetul de incintă. Mai ajutăm cu carne și legume și cantinele întreprinderii chimice Du- dești și a întreprinderii . de textile „7 Noiembrie". Nu avem o grădină prea mare — 4 000 mp. în curtea întreprinderii și 6 000 mp. în grădina mare a Sectorului 3 de pe Bulevardul „1 Decembrie 1918“ — dar scoatem de pe ea cans toi ce poate da. Trebuie spus că Sectoral § — primăria, conducerea de partid —• manifestă o adevărată pasiune pentru crearea de gospodării-anexe, ceea e® e 

stimulativ. Chiar lîngă noi există una de toată frumusețea, ca să nu mai vorbim de gospodăriile anexe de pe lingă unele întreprinderi din zonă".Ștefan lofciu — care-i vicepreședinte al sindicatului și președinte al comitetului de cantină — observă că masa la cantină e mai ieftină astfel cu eîțiva lei și că din cîștigul gospodăriei anexă pomul de iarnă a dat copiilor daruri de aproape 70 de lei pentiu fiecare. „Principalul cîștig, spune el, e însă altul și el nu prea poate fi măsurat : ciștigind o plăcere și o pasiune, muncitorii noștri își iubesc mai mult meseria și tocul de muncă. De aceea e și atîta ordine în întreprindere".
TUDOR OCTAVIAN ■

Unii iau masa în oraș, 
alții o dauCînd inginerul Pompiliu Tămaș a venit în ’69 de la Satu Mare pe- șantiere! îr treprinderii de armături industriale fontă și oțel de lă Zalău, al cărei djreccot a devenit între timp, pîrîul Zalău trecea chiar prin locul unde se află acum biropl lui. Șantierul, organizat la început pentru construirea unei întreprinderi mici, cu 1 700 de oameni, s-a extins de-a lungul anilor, pe măsură ce s-a conturat cu mai multă limpezime ideea de a se renunța Ia importul de armaturi, și așa se face că întreprinderea, în cadrul căreia lucrează 6 000 de oameni, ă devenit intre timp :un colos, cum zice inginerul Pompiliu Tămaș, fiind cea mai mare întreprindere industrială din județul Sălaj și cea mai mare, pe profilul ei, din țară, ca volum și gamă de armături. Ea a început să producă în ’71 și încă urmează a fi puse in funcțiune noi capacități de producție. Și poate tocmai din cauza aceasta, pentru că întreprinderea nu s-a desprins încă de șantierul care a eonstruit-o, cantina ei a fost deschisă abia în '82, o clădire foarte arătoasă și pe dinăuntru și pe dinafară, ■ridicată peste drum de întreprindere, al cărei administrator, Szilagyi Vasîle, e mîndru să poată spune că în anul trecut aproximativ 30 Ia; sută din alimentele preparate au provenit din resurse proprii, din gospodăria-ariexă. Alături de eantinăs întreprinderii i-a fost dat in folosință pămînt, 3 hectare, pentru a-și face grădină de legume. Tot anul trecut întreprinderea a luat să muncească în acord 20 de hectare cii porumb de la C.A.P. Zalău, înțelegerea fiind să-i revină 20 la sută din producție, ceea ce a însumat. Ia încheierea socotelilor, în toamnă, vreo 10 tone de porumb. Ceea ce-I face pe SZilagyi Vasîle să fie de-ă dreptul optimist cînd vorbește despre gospodăria anexă, căci dacă anul trecut au reușit să crească, într-o clădire de împrumut, 

151 de porci, se înțelege că de-acum încolo, cînd întreprinderea este pe cale să-și conâtruîască o adevărată fermă, vor avea condiții pentru a crește mai n> *^e animale. Un grajd pentru 500 de porci a și fost ridicat Ia ieșirea din oraș, lîngă satul Panic, de către lotul de constructori ai întreprinderii, 120 de oameni cu felurite meserii, în frunte cu subingine- rul Vasîle Ortelecăn și maistrul Nicolae lelciu. Mai rămîn de construit acolo, în acest an, o clădire în care să poată fi crescute 1 000 de păsări și un saivan pentru of, izlazul fiind pe-aproape. iar promisiunea că 1 se va da și întreprinderii o parte, în folosință, din acest izlaz, fiind certă. Tot astfel, . aflăm, este și promisiunea lui Teodor Pasca, președintele C.A.P.-uIuî Zalău, că va da întreprinderii să munceasă în acest an, în acord, cît pămînt se va încumeta să muncească. Iar din cite ne spune Szilagyi Vaaile, de această dată muncitorii întreprinderii ar vrea să ia de lucru mai mult de 20 țte hectare. Căci mai înainte de toate, efortul vizibil al celei mai mari întreprinderi industriale din. județul Sălaj de a-și dezvolta gospodăria anexă își vădește însemnătatea în eiteva cifre nu planificate, cum se spune, ei realizate încă de pe-acum. Cantina întreprinderii oferă zilnic două meniuri de cîte 3 feluri de mîncare, la alegere, fiecare meniu avînd același preț, 10 lei. La cantina întreprinderii se mănîncă bine și ieftin, precum se vede, șî explicația constă nu numai în îndemînarea bucătarilor Alexandru Ardelean, Ion Szentkiralyi, Maria Crișan sau Cornelia Vescan ci in prințul rînd faptul, demn de toată lauda, că la cantina acestei întreprinderi un kilogram de carne de porc nu costă decît 10 lei. Sigur că pentru a costa atît de puțin este nevoie, de fapt, de munca mai multor oameni, nu doar a celor doi îngrijitori, Traian Ardelean și Antal Francisc, și despre felul Cum este înțeles acest adevăr simplu depune mărturie, așa cura arătam, chiar hotărârea muncitorilor întreprinderii de a se angaja să muncească în acord, la C.A.P., o suprafață mai măre decît anul trecut. Desigur, nu poate fi vorba despre o Suprafață atît de mare îneît cei de la întreprinderea de armături industriale să se îndepărteze de rosturile și datoriile propriu-zise ale muncii lor, dar nici ațsț de mică îneîț la cantină să se măsince prost și scump.
DUMITRU EUABE ■
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„Fiecare se descurcă 
cum poate.

Noi putem, că avem 
tractoare !4<La Consiliul popular municipal Brașov ni se pune la dispoziție o situație a efectivelor de animale din gospodăriile anexe ale întreprinderilor, reținută la data de 31 decembrie .82. O situație care la zi, desigur, nu mai este aceeași, dar, în mare, proporția s-a păstrat. „Tractorul1* a rămas în continuare Pe primul loc, după cum „Hidromecanică11 oe ultimul. Un fel de a spune „ultimul loc". întrucît nici la această oră „Hidromecanica11 nu a ridicat un degețel pentru încropirea unei gospodării anexă, rămînînd, pe amintita listă, unicat : nu și-a procurat nici un animal — fie el porc, iepure, tăuraș — nici o pasăre cu care, măcar de ochii lumii, să o pornească la drum. „Nu vrea directorul — ni se explică. Cu toate că nevoia unei gospodării anexă nu se mai pune in discuție ! Au aproape 15 mii de oameni ai muncii, o cantină mare. Dar dacă nu vrea, nu vrea...*1Am încercat, pe parcursul unei zile, să aflăm răspuns la întrebarea de ce unor directori nu le plac gospodăriile anexă. Gheorghe Rusu, director administrativ la „Tractorul11, intră fără menajamente in biect : D.G.A.I.A. Brașov ar trebui, conform Indicațiilor, să-i ajute și în procurarea purceilor, și în repartițiile de concentrate. Nu au primit în decursul unul an — de cînd „Tractorul*1 a preluat gospodăria anexă de la cantină — nici un gram de concentrat „Nu s-au învrednicit nici măcar să ne răspundă la adresele pe care le-am trimis, dar să ne mai și dea ceva ! Am cerut la F.N.C. Codlea furaje măcar pentru purceii mici — deci pînă la 1 000 kg/lună. Nici atîta nu s-a putut ! Cui îi pasă de porcii noștri ? ! Lozinca după care trebuie să-i crești este «Fiecare să se descurce cum poate !» Noi putem !“Cum, necum, cei de la „Tractorul11 au ajuns să aibă aproape 900 de porci. Mai cu ajutorul tractoarelor, prin relațiile de... înțelegere, mai cu gura mare să 11 se dea teren pe care să cultive furaje — sfeclă furajeră, a cărei sămînță și-au procurat-o de la C.A.P. Diniaș. S-au gospodărit oamenii, s-au dat peste cap pentru treaba asta șl, iată, ferma merge nu bine, cl foarte bine. Au vreo 7 hectare ale lor, au mai procurat și altele — teren inundabil pe care au amenajat heleștee — 3 la Stupini, unde au ferma, pentru pescuitul cu undița, și alte două heleștee la Vulcan, care au un luciu de apă de 3,5 hectare și unde pescuitul se face industrial. Scăzînd ce s-a cheltuit cu cumpărarea puietului și repopularea lacurilor, pe lingă Îmbunătățirea mîncării la cantină, s-as ales și cu un venit, numai după pește, de 54 mii lei. Le dă mina acestor oameni să vorbească despre necazurile lor cită vreme interesul pentru gospodăria anexă este mereu în creștere. Cînd au preluat-o de la cantină erau vreo 75 de porci, grajdurile niște dărăpănături, terenul din preajmă — fîneață inundabilă. Au pus mina cu toții, au ridicat două grajduri noi. moderne, și-au făcut și încălzire la fermă — transmutînd aci o c' atrală de cartier desființată, întreținută cu deșeuri petroliere, și-au fixat cîțiva oameni — doar cîțiva — cărora le-au amenajat acolo, în cîmp, case cu încălzire centrală, și-au adus și un tehnician veterinar, sub dirijarea căruia s-a înființat și o crescătorie de iepuri. E drept că toți acești 6 oameni sint „mascati11. Adică, fochiștii nu sint pe post de fochiști, ci de muncitori, tehnicianul veterinar este un muncitor cu înaltă specializare, dar. aceste mici, să le zicem, ilegalități nu supără pe nimeni cîtâ vreme. ferma lor merge foarte bine. Problema problemelor este însă cantina. Nu este a lor, a celor de la „Tractorul11, ci a ICSAAP- ului : cantină restaurant. Cu ce-î ajută pe cei de la cantină ICSAAP-ul ? Cu sfaturi ! Atît ! întreprinderea le plătește curentul, tot ea vesela și toate cele necesare ce se ivesc pe drum. „Dacă ar fi a noastră, le-am da celor .din secțiile calde cîte o masă gratuită, am reuși astfel să fixăm oamenii în uzină, ereîndu-le acest avantaj. Pentru că, ținînd cont de realizările întreprinderii noastre, ne-am permite să dăm cantinei carnea Ia prețul nostru de cost — sub 20 de lei — și nu la aproape 30 lei cu cît se dă în prezent. Măcar doi ani, experimental, să ni se dea nouă cantina și vom dovedi tuturor cum știm să ne gospodărim!11 — pune punctul pe „i“ directorul Rusu.Cu toate că și la întreprinderea „Rulmentul11 se merge pe aceeași schemă a relațiilor fortuite („aveți nevoie de cuzineți sau de rulmenți ? Și noi avem nevoie de hrană pentru porci !), rulmentiștii, la această oră, sint. ca să ne exprimăm ca ei, decepționați. Au și ei, începînd cu acest an, o hală modernă, cu o capacitate de 400 capete, în cimpul comunei Sin petru. Au însă doar 17 porci — din peste o sută cîți au avut anul trecut, crescuți la un particular. Și asta pentru că, deși și-au procurat, „pe relații11, concentrate pentru porcii care vor veni, nu au căldură, A uitat proiectantul să prevadă în moderna hală încălzirea ! Și de aci necazurile ! „Cum să crești purcei în această ghețărie 7“ Au totuși speranța unei primăveri cu reușite.

GEORGETA ȘTEFANESCU ■

Ce se ascunde în spatele... scuzelor?început de săptămînă. La primele ore ale dimineții. Pe șoseaua Mihai Bravu colț cu Dristor a apărut un nou bloc care îmbracă intersecția. Lucrurile la prima vedere arată frumos, iar blocul își așteaptă locatarii., în prezent se muncește la viitoarele spații comerciale de la subsolul clădirii. Cei care au lucrat sînt constructorii de la Grupul 4, Șantierul 2. Dar, nu aceleași cuvinte de laudă se pot spune și după ce privești în spatele blocului. Constructorii au depozitat, aici, , tot ceea, ce aveau de aruncat : moloz, fiare, cutii, cîteva roabe și urmele unei vaxnițe. Și fiindcă există un loc de parcare pentru autoturisme, cel care îl folosesc trebuie să facă un întreg slalom printre butoaiele șl mormanele lăsate aici. Prima noastră cunoștință este Diana Ana, muncitoare la respectivul șantier. Ne arată baraca maistrului Dănănilă. Pe maistru nu-1 găsim, Diana Ana ne spune că probabil *a plecat cu treburi la sediul șantierului. Mai aflăm de la interlocutoarea noastră că, în urmă cu cîtva timp, lucrurile se prezentau mult mai rău. Mormanele de moloz erau mari cît un munte. Ele au mai dispărut. Dar, avem toate promisiunile că atunci cînd se va termina șantierul totul va arăta ca-n palmă. Desigur asta am mai auzit-o noi. Pînă atunci, dorim locatarilor succese în escaladatul mormanelor... Lingă centrul de difuzare a presei lucrurile se prezentau altfel. Cîțiva muncitori, cu lopeți și tîrnăcoape, au primit sarcină să facă bordura care a fost, spun, ei, distrusă de către constructori. Dar, pămîntul fiind înghețat este tare ca piatra. Cînd se dă cu tîrnăconul ies scîntei. în această situație muncitorii de la A.D.P. nu pot lucra. Unii s-au dus să procure un pi- camer, iar alții au plecat să cumpere cîte ceva de mîncare. A rămas ca să păzească uneltele Gheorghe Zamfir. Acesta ne spune că ei au sarcină doar să repare bordura. Cît despre stâlpul care stă într-o parte și pe care a fost cîndva instalat un
' t

„La început am avut necazuri, 

am pățit ca Zorba grecul cu funicularul"
(Urmare din pag. 1 )atunci, zice primarul Ioan Pop, șl mal ales după viiturile din primăvara anului 1970, a strins cîțiva „prunci de țărani11 în ai căror ochi a citit ceea ce tocmai vroia el să le spună. Printre primii care au urcat pe măgură cu uneltele de lucru au fost Nicolae Dunca, profesor, Florian Mocanu, funcționar, Traian Pop, magaziner, Ștefan Soeaciu, mecanic, Victor Lupău, șofer, Traian Nan, milițian, Valeriu Ciortea, pădurar. Și așa cum soarele încălzește șisturile cristaline de sub pojghița de pămînt de pe măgură iar căldura verii urcă prin corzile viței-de-vie și ajută să se coacă strugurii de la Șimleu Silvaniei, tot astfel au prins curaj să se înfierbînte la lucru iar vederea viilor noi, care s-au întins de-atunci încoace deasupra orașului, a făcut să încolțească pînă și în piatra unor năravuri de gândire mai vechi adevăru' că oamenilor nu le lipsise niciodată, de fapt, vrednicia. „Cînd am văzut că ni. se îngăduie să ne creăm un teren ambiant, eu, Găvrilă Gal, fecior de țăran și director la I.G.O., m-am bucurat.Am tras brazde de cîte 69 de centimetri cu frații mei Dumitru și Vasile și am pus 36 rînduri de vie pe șpalieri, 400 de butuci. Se sălbăticise dealul și nu se putea să mal stăm și să așteptăm să vină lupii, din- tr-acolo, în oraș11. Gavrilă Gal își muncește via, bineînțeles, în orele libere, mai puține spre seara zilelor de lucru și mai mulțe duminica, și se lasă ajutat cu plăcere de soția sa, Ileana, și de cele două fete ale lor, Marinela și Sanda. Via lui se află chiar lingă fundațiile cetății Da- cidava, pe coama măgurii, în locul numit Dealul Varului. Intr-acolo, zice, ar fi de construit un drum pentru ca turiștii să poată urca mai lesne, ca și arheologii pe care el îi judecă aspru că n-au venit să cerceteze- mai pe îndelete locul acesta ale cărui taine nu vor fi ieșit toate la iveală odată cu descoperirea tezaurului ce stă, de cînd a fost descoperit, în vitrina unui muzeu de la Viena. Acel colier dublu de aur, datat din veacul ai 4-leâ și avînd înșirate pe el o seamă de reproduceri, in miniatură, ale unor unelte printre care și un cosor și o foarfecă de tăiat via, este împodobit cu cinci foi de viță stilizate și aduce dovada unei îndeletniciri străvechi, de dincolo de pragurile de jos, zbuciumate, ale istoriei. Nu-i vorbă că nici pragul de sus, atins mai încoace, odată cu declararea măgurii ca loc „neproductiv11, n-a fost mai puțin zbuciumat. Cihd Lucian Tegzeș, maistru 

semafor, nu s-a primit nici un fel do indicație. Probabil după ce se va repara bordura se va repara și stîlpul. Era ora 10 și lucrătorii A.D.P.-ului așteptau în continuare utilajul care avea să-i ajute să spargă pămîntul. Și dacă nu va fi trimis întrebăm ? „Atunci îl vom aștepta și mîine. Dacă nu vine nici mîine, încearcă Gheorghe Zamfir să ne explice, așa, ea un mare specialist, bordura va fi reparată săptămînă viitoare.Ca din pămînt apare Constantin Rădu- canu care, aflăm, este maistru la A.DP. și, bineînțeles, responsabil cu respectiva lucrare. Primim toate garanțiile că în cel mai scurt timp picamecul va fi aiet „Constructorul, ne spune, și-a cam bătut joc de tot ceea ce exista în acest colț. A dă- rimat cei doi stîlpi ai semafoarelor și a stricat și căminele electrice11. Iar cei de la. A.D.P. n-au nici o posibilitate să .le repare. Nu se pricep, n-au specialiști și apoi nu le intră în atribuții. Așa că problema numărul unu, pentru ei. este să vadă bordura reparată chiar dacă lucrurile sînt făcute de la coadă. Dar, gîndim noi, probabil după ce bordura va fi gata constructorul își va aminti de ceea ce a stricat și lucrurile vor fi luate de la început. Desigur cu spartul bordurii...Iată două străzi : Vulcan județul și Ca- rolian județul. Ele. în timp, au devenit un fel de depozite ale constructorilor. Aici își desfășoară activitatea și un depozit de sare amestecat cu nisip al I.T.B.-ului. Cîțiva muncitori stăteau într-o baracă și ne spuneau că n-au altă sarcină decît să aștepte. Ce ?„Vremea rea, fiindcă ei sînt la intervenții11. Dar, lingă muntele de sare, constructorii au mai făcut o imensă ,,ladă“ în care au aruncat tot . ceea ce nu mai aveau nevoie sau chiar materialele de care mai aveau trebuință. Sediul șantierului numărul 3 aoarținînd do grupul 4 este pustiu. Toți sînt plecați cu treburi pe la diferite puncte ele lucru. Doar la întreținere reușim să-1 găsim pe mecanicul Constantin Sofronie și pe mecani

la fabrica de mobilă, a plecat dintr-un sat de pe-aproape, în ’56, și s-a hotărît să se stabilească la Șimleu, viile începuseră să încline către paragină și să se piardă. Acum are și cl 5 ari acolo, sus, unde numai în iarna aceasta a urcat 36 de saci cu bălegar pe care i-a dus în spate, căci altfel n-avea cum, și i-a deșertat acolo nu dintr-odată, ca să scape mai repede de-o grijă, ci a stat și-a așezat cu pumnul, la rădăcina fiecăruia dintre cele 300 fire de viță, prețiosul îngră- șămînt. Asta fiind o nimica toată pe lingă migala cu care a muncit mai î'na“ înte pentru a curați locul și a planta via. „Ce-a fost aici, zice la rindu-i Ioan D. Marcovschi, a fost muncă de ocnași la care oamenii au intrat singuri și la care altfel nu ș-ar fi învoit nici pentru o căciulă de bani pe I:mă“. Tn urma acestei munci, ale cărei temelii sînt cu totul altele, bineînțeles, decît acelea ce-ar fi ținut ca oamenii să-.și bătătorească palmele muncind la vie și apoi, dacă ar fi vrut, să bea un pahar de vin. să fie nevoie să și-1 cumpere, Ioan D. MarceyscM își simte parcă mai ușor pînă și brîul de fier cu care s-a pricopsit la sfîrșitul lui august ’I4. Mort ar fi fost, zice, dacă n-ar ■Tfi avut norocul să nu fi mîncat două zile la rînd înainte de clipa aceea care s-a înverșunat brusc pe el, lăsîndu-' să fie. secerat în mijlocul Bucureștiului de o rafală în timpul unui asalt asupra inamicului întărit, dintr-un cuib de mitraliere, chiar lingă clădirea postului național de radio. Doi ani s-a zbătut prin spitale și-a simțit pe obraz răsuflarea morții dar a învins și în acea luptă plină de suferință și a putut ucra după aceea, o viață, ca tehnician agronom. Acum are 63 de ani și de cînd s-a pensionat își petrece zilele, de primăvara pînă toamna, mai mult pe coasta măgurii, unde are 5 ari de vie și o mică plantație de căpșuni și coacăz negru. Vara îl mai ajută și fiul lui, Claudlu, profesor de matematică la Beiuș, cînd se întoarce la casa părinților cu soția sa, Aurica, tot profesoară, și cu fetița lor, Claudia, de 6 ani. pentru care a merge „la bunicu, la vie11 înseamnă nu o poveste mincinoasă ci o realitate plină de promisiuni. Cu astfe de amintiri, dar despre viile cele vechi, a crescut și Vasile Socaciu, maistru instalator, născut chiar in anul cînd Ioan D. Marcovschi a început să poarte brîul acela de fier, împreună cu tatăl său, Ioan, și cu frații săi, Dumitru și Florin, Vasile Socaciu a avut de lucru un an încheiat pentru a alunga pădurea ce se înstăpînișe în locul viilor. A găsit acolo și sălașuri de mis- 

cul șef Nicolae Vintilâ. împreună cu șeful mecanicilor încercăm să des-opărim misterul mormanului de materiale și gunoaie aruncate. Dar din capul locului, aflăm,, că în nici un caz nu aparține șantierului cu numărul3. Cei de aici au stricat doar drumul care intră în bulevardul Mihai Bravul. Adică asfaltul care a devenit un fel de bazin în care se depozitează apa de ploaie rămasă încă de astă toamnă. Mai aflăm de la Ion Nicolae, maistru la lotul remedieri, șantierul numărul 1, că „depozitul11 nu aparține nici respectivului șantier. Așa stând lucrurile mai avem de pus respectivului grup de șantiere doar o singură întrebare : pînă la urmă cui îi aparține imensul munte de pămînt, de fiare, borduri, tablă... etc ? și o întrebare pentru Administrația Domeniului Public : Cînd se va termina de construit aleile din spatele blocurilor din zona respectivă î
SORIN POSTOLACHE S

treți. Și s-a speriat că rămîne și văduv, după ce un șarpe s-a aruncat din desișurile pe care le defrișau și-a mușcat-o de mină pe nevastă-sa, Florica. Prin pîcla vegetală ce se revărsase pe Măgura Șim- leului, oamenii și-au tăiat drum din greu, cu toporul, cu tîrnăcopul și chiar cu ranga de fier atunci cînd a fost nevoie să spargă stinca. pentru a face terase noi, dar pînă la urmă a izbutit și au adus pămintul să fie mingîiat, din nou, de lumină.„N-aveau ce face înainte, mulți. bă- teau cîrciumile, ăsta e adevărul, zice primarul Ioan Pop. Și-acum e o plăcere să-i vezi cum urcă, împreună cu familiile și cu prietenii, și muncesc de zor. Ei își pun acolo și legume, nu mai așteaptă să ia totul de la aprozar. Și.în fiecare an, la 14 septembrie, facem o expoziție la Casa de cultură, unde aduce fiecare tot ce i se pare mai arătos, struguri, legume, fructe de pe măgură. Celor ce-am văzut câ sînt mai harnici le înmînăm atunci o scrisoare de mulțumire din partea primăriei, căci tot ce fac ei nu este numai o distracție de duminică sau un fel de sport ci și o contribuție foarte importantă la autoaprovizionarea orașului11. Unuia singur nu-i poate adresa primarul scrisoare de mulțumire, și acela este chiar el, primarul Ioan Pop, a cărui vie e un fel de colecție, cuprinzînd pînă acum 27 soiuri de viță nobilă. Așa cum spune, mulțumirea lui este că a fost înțeles și ajutat de către organele județene de partid și de stat și că astăzi cam la o mie ajunge numărul celor ce-au urcat pe măgură pentru a-și încorda ambiția și priceperea într-o muncă dură, dar nu fără folos. Unul dintre ei, Alexa Acsadi, tîmplar, maistru-instructor la Liceul de filologie-istorie, se bucură de o anume celebritate prin partea tocului ca inventator al unei sape rotative, acționată de un motor de mobră, tocmai bună pentru prășit via. A făcut unealta asta acum trei ani. „Am știri, zice el acum, că se va face și la fabrică11. Alexa Acsadi a avut ideea ca pînă la via lui și ale eîtorva frați și surori să construiască un teleferic. „Un cumnat, Mircea Dobrescu, avea întîmplător acșsă niște șine de metal. Am mai făcut rost de un cablu uzat, de la fier vechi, și împreună cu frate-meu, luliu, care e strungar, am făcut un sistem de macarale. Am lucrat din ’74 pînă în ’77. Cimentu pentru stîlpi l-am dus pe coasta măgurii cu targa. Telefericul urcă pînă la 300 de metri. La început am avut necazuri, am pățit ca Zorba grecul, așa s-a zis, nu știuserăm să facem un sistem de frînare corespunzător. Dar acum n-avem probleme nici în suș, nici în jos. Ne-a costat vreo 20 000 de lei, nu mai mult11.Cînd soarele trece peste Măgura Șim- leului, lumina lui nu se mai pierde prin hățișurile unei întunecimi jilave. Cît despre oameni, e știut : dacă el vor, totul 
se poate.
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I.T. o întreprindere 
care numără
aproape 30 de mii de oameniAudiență, zilele trecute. Soiicitanți : 50 de inși. Cei mai mulți bărbați. O comisie îi aștepta pentru a le asculta păsul și 

â încerca să-i satisfacă, dacă era posibil. Mai înainte de a infățișa cîteva cazuri, trebuie spus că, mai mult decit probabil, în puține instituții pot fi intîlnite cauze atît de diferite ca cele de la I.T.B. și, in același timp, că fiecare caz echivala cu o radiografie fidelă a caracterului, mediului, sincerității celui venit să-și caute dreptatea iar pe ansamblu se contura foarte clar un fenomen sociologic desigur specific I.T.B.-ului, care-și recrutează personalul din medii surprinzător de diferi
te, pentru mulți dintre cei care poartă ecusonul acestei instituții, prezența lor în cadrul întreprinderii de transport repre- zentînd, pur și simplu, o ultimă (și uneori disperată) soluție de viață. Nu toți înțeleg acest adevăr la timpul potrivit.Tînărul lancu Gheorghe este transferat tot în cadrul I.T.B.-ului pe un alt post. I se oferă cinci variante, adică tot atîtea locuri de muncă și este asigurat că aceea care l-a recomandat a fost chiar întreprinderea și că oriunde ar munci, în cadrul acesteia, va putea răspunde solicitărilor amintite. De asemeni, o situație care-și putea găsi soluția la'audiența anterioară. Conducerii I.T.B.-ului i-au fost necesare doar cîteva minute spre a-1 liniști pe lancu Gheorghe, care a acceptat una dintre variantele, propuse, plecînd liniștit acasă.Vin la rîr«f unii care vor să se reîntoarcă la I.T.B. Poiană Victor fost șofer, ajuns pe la Brașov, motivează despărțirea de I.T.B. prin comportarea schimbului său de pe mașină, care n-o îngrijea ca el. Din discuții reiese că omul are și alte griji : va fi demolat, copilul mic are nevoie de îngrijiri (cămin), etc. De ce nu i-a aprobat revenirea tovarășul Moise, de la" „exploatare" ? Fișa (oglindă fidelă a întregii activități a tuturor celor care muncesc la I.T.B.) mai limpezește nelămuririle comisiei : Poiană Victor a refuzat să iasă în traseu și a fost penalizat cu o reținere de 5 la sută din retribuție, a mai lipsit și nemotivat două zile, fiind din nou penalizat. Se pare că tovarășul Moise avea motive să nu-i aprobe revenirea. Oricum, întrucît șoferul protestează și are explicații pentru abaterile din fișă, este rechemat peste 10 zile, timp în care se vor face cercetări amănunțite, pentru a se putea decide aprobarea cererii sale sau respingerea ei.

Florea Iulian, om tînăr, vrea și el să revină, tot ca șofer la I.T.B. în 1981 i s-a desfăcut contractul de muncă cu un articol sever : 130 litera „1“. El afirmă ca era bolnav. Căsătoria i s-a distrus, în aceeași perioadă... Din fișă (argument cu duritate de cristal) reiese că a absentat nemotivat de la serviciu 9 zile ! Corect, Florea Iulian consimte. (Nu la fel făceau alții). Află că I.T.B.-ul nu reîncadrează oameni care au părăsit instituția pe motive disciplinare, cum era cazul său. Petentul insistă : dacă nu mă încadrez îmi ia lucrurile din casă, îmi stric și a doua căsnicie, mă îmbolnăvesc din nou. Argumente reale. Ca și hotărîrea conducerii I.T.B.-ului de a nu face concesii, în atare situații. I se indică totuși cîteva întreprinderi din Capitală, unde există disponibilități în schemă. Omul și te notează. Concluzia : dacă va prezenta adeverința de reîncadrare, I.T.B.-ul îl va scuti de plata școlarizării. Florea Iulian acceptă.
Gheorghe Petre, mic, tuciuriu și dispus să negocieze („mi-e și rușine c-am venit", „am făcut o mare greșeală, dar am cinci copii, unul paralizat, am lucrat 17 ani la I.T.B."), a intrat în conflict cu legile ca să nu zic că a escrocat, știe că 

nu mai poate fi șofer de taxi (presupune gestiune), dar solicită post pentru soție și băiatul cel mare (16 ani) care altfel „se golănește". I se oferă și lui de lucru, dar i se pare greu. E bolnav. Se gîndeș- te la copii. E drept, cîștiga „două mii, două mii jum’ate, dar ca să fiu sincer de tot, sîmbăta și duminica rămîneam cu 
o sută jum’ate ori două. Ehei ! Ce prost am fost !“). Cineva întreabă : „Dar atunci, atunci nu țe-ai gîndit la copii?" Gheorghe Petre lasă privirile în podea. Acceptă un post mai modest și o șansă pentru fiul 
său.

EMANUEL VALERIU ■

Demni de toată încredereaOamenii vin la primărie cînd au nevbie. Și, cînd au nevoie, găsesc pe cineva care să-i ajute, ori măcar să-i îndrume la cine să se ducă, dacă grijile lor trebuie să-i poarte pe la județ. O decizie a biroului executiv al Consiliului popular al comunei Poplaca, județul Sibiu, a împărțit frățește zilele săptămînii pentru acordarea audiențelor și le-a împărțit la șase persoane în frunte cu primarul Virgil Popa. Vineri, 4 februarie a.c., ca în fiecare vineri, ar fi trebuit să acorde audiențe Petru Popescu, secretarul consiliului popular. Ar fi trebuit, dacă avea cui. Dar 
n-a venit nimeni. Deși, la sfîrșitul aces

tui mileniu, aproape orice a ajuns să se poată programa, nimeni nu s-a apucat, încă, să facă plan de audiențe și să-i trimită pe oameni la primărie chiar dacă n-au de ce merge. Tovarășul Petru Popescu ne spune că audiențele se țin în orele de program al celui care le acordă, dar „de cele mai multe ori rămînem aici pînă mai spre seară, fiindcă puțini vin la primărie dimineața". în acest an, pînă la 4 februarie sînt consemnate în registru două audiențe. La 5 ianuarie, Maria Ureche Motronea a venit să se intereseze ce, exact, trebuie să facă pentru a putea vinde casa din Poplaca, fiindcă s-a căsătorit la Sibiu. La 14 ianuarie, Elisabeta Vlădoi cerea reducerea contribuției bănești pe 1983, deoarece, susține dînsa, soțul ei nu mai poate plăti, fiindcă a lăsat-o văduvă din vara trecută.Primarul Virgil Popa recunoaște că acest registru conține doar o mică parte a dialogului dumnealor cu cetățenii. Mulți mi se adresează chiar mie, pe loc, acolo unde mă intilnesc, iar rezolvare se produce de multe ori tot pe loc, fiindcă dacă e o problemă de atribuire de lot de la C.A.P., să zicem, discutăm cu cei de acolo și o lămurim, dacă e de văzut ceva vedem și hotărîm imediat ce trebuie făcut". Și, evident, nici toate solicitările celor veniți la primărie nu pot fi trecute în registrul de audiențe, de către Petru Popescu. De pildă, chiar în prezența noastră Marina Oprișru vine să anunțe că a murit o oaie a ginerelui său Nicolae Popa. Cum trista întîmplare a fost verificată încă de ieri de Ioan Stoica, vicepreședinte al consiliului popular, tovarășa Ioana Popa — referent agricol — poate completa liniștită formularul procesului-verbal de consta
tare a pieirii animalelor, dar registrul de audiențe e lăsat în pace.împreună cu tovarășul Ioan Stoica încercăm să ne dăm seama ce nevoi l-au adus Ia primărie anul trecut pe cetățeni — 36 de audiențe consemnate în 365 de zile, pardon in 306 zile de audiențe. Nu mai punem la socoteală că pentru'a se adună chiar acele 36 de cazuri consemnate, au fost incluse și simple solicitări de autorizații de înstrăinare a unor bunuri. La 31 martie anul trecut, Ioan Motronea a fost în audiență la primar. Cerea să se aducă la cooperativă caiele. La 
mod de rezolvare, Petru Popescu a consemnat cu scrisul său îngrijit : „Cooperativa de consum a fost îndrumată să intervină la U.J.C.C. pentru a primi repartiția de caiele." La 21 aprilie 1982, Ioan Marcu era primit în audiență de vicepreședintele Ioan Stoica. Petru Popescu a scris în registru : „Solicită ca cooperația de consum să facă o aprovizionare mai bună cu diferite unelte agricole ca fiare pentru pluguri, grape etc. care lipsesc din magazine." Mod de rezolvare : „Cooperația de consum a fost îndrumată să aducă diferite unelte agricole ce sînt solicitate de către cetățeni." Am vrut să știm ce s-a întîmplat de fapt dincolo de îndrumarea cooperativei sau a cooperației. Nicolae Dragomir, gestionar : „Grapă nu mi-a cerut nimeni. Dar fiare de plug nu am de doi ani și foarte mulți mă întreabă mereu de ce nu aduc. Cizme de cauciuc n-am avut de loc anul trecut. Caiele iar n-avem de mult. Și se cer. Și facem comenzi, dar degeaba. Sau țeavă neagră, țeavă zincată, fier-beton, degeaba cer. în tot anul trecut n-am primit damigene de 50 de litri. Zilele trecute am primit trei. Oamenii mai cer, dacă sînteți bun să scrieți, cositori mecanice. Poate că o să primim. Dar țineți minte : la noi problema cea mai mare o dau fiarele de plug și caielele".Ioan Albotă, la 1 septembrie, solicita „a se construi trotuare și în circumscripția electorală nr. 17". Aflăm și vedem că s-au executat circa 1 400 de metri liniari de trotuar. Bătrînul Ioan Albotă ne spune că e bine că s-a făcut trotuarul, dar podețul peste drum, pe care ni-1 arată nu departe, tot trebuie terminat. Tovarășul Ioan Stoica îl asigură că așa se va întîm- pla, se va face podul, dar la primăvară.La 20 octombrie 1982, Maria Chirilă a fost primită în audiență chiar de Ioan Stoica. Citim în registru : „Solicită a se monta un burlan la fîntîna de la nr. 369.“ Mod de rezolvare : „S-a comunicat că se va mqpta după procurarea burlanului." Care pînă azi n-a fost procurat și n-a fost montat. Nu mai verificăm, întrucît informația o primim chiar de la Petru Popescu și de la Ioan Stoica. Și sînt amîn- doi demni de toată încrederea.

DORIN GHERGHINESCU ■

Brașov: „Ni se pare corect 
să-i informăm pe cetățeni 
și la audiențe despre 
posibilitățile primăriei"Anul trecut, au fost ținute la Consiliul popular al municipiului Brașov un număr de 6 394 audiențe. Dintre acestea, potrivit afirmațiilor instructorului cu „probleme de scrisori și audiențe", Vasile Macovei, au fost rezolvate favorabil, adică în spiritul celor cerute și sesizate de cetățean, 3 862 probleme. în ceea ce privește diferența, 2 532, fie că propunerile audiațifor nu erau în deplin acord cu prevederile legale, fie că cererile ridicau probleme de spațiu și nu se puteau rezolva imediat, (vom mai reveni asupra acestei chestiuni). Desigur, o sta

tistică nu' este decît o statistică (nu insistăm, un coleg de-al nostru „brodează" mai mult pe marginea noțiunii ca atare, tot în această pagină), dar ea reflectă, pînă una alta, nu numai modul cum s-a lucrat la primărie în această privință, ci și încrederea pe care cetățeanul o are în această instituție. Ba, unii exagerează puțin cu încrederea și confundă primăria cu un fel de moașă comunală, găsind-o bună la toate, și asta nu numai pentru că ei simt cu toată convingerea că așa este, ci și datorită faptului că alte instituții dovedesc ceva mai puțină solicitudine vizavi de cererile lor, așa cum sublinia Dumitru Mo- sora, secretarul comitetului executiv al consiliului popular. Avem Ia îndemînă o sumedenie de exemple. Iată, doi cetățeni în toată firea se ceartă de doi ani buni din cauza unui cocoș de vînt. Mai exact, Palfalvi Carol din str. Mărășești nr. 3 solicită primăriei o hîrtie care să ateste că vecinul său, Ar-deleanu, și-a instalat pe casă un cocoș de tablă-gi- ruetă fără autorizație. Oamenii s-au judecat și Palfalvi Carol a pierdut, cocoșul putîndu-se astfel învîrti în voie, mai ales că dispune și de o hotărîre judecătorească. Dincolo de latura comică a istoriei, cei de la primărie au înțeles însă că nu este vorba de o hachi- ță a bietului om și că această bucată de tablă, scîrțîind cînd bate vîntul, poate lua somnul și unui cosmonaut. Așadar încearcă pe toate căile o soluție de compromis. Sau, un alt exemplu. De mai multă vreme, Nicolae Coțofan din bd. Lenin nr. 1 încerca să convingă ICRAL-ul să-i pună- la dispoziție un spațiu pe care întreprinderea respectivă îl ținea de vreo trei ani nefolosit și în paragină. Era vorba de o extindere. în primăvara anului 1982, primăria este de acord cu extinderea, rămînînd în seama ICRAL-ului ' amenajarea spațiului. în toamnă, cetățeanul Coțofan se înscrie din nou în audiență la primărie, reclamînd că nu s-a rezolvat mai nimic. Intervine din nou primul secretar al municipiului. Se formează iar o comisie, se întocmește un alt grafic de lucrări și... Propunem șefului oficiului gospodărie locativâ, Traian Demian, șî instructorului Vasile Macovei să vedem ce s-a întîmplat la aproape un ăn de la sesizare, în casa cetățeanului. S-au întîmplat multe. Spre lauda sa, ICRAL-ul, după numai două intervenții, s-a ținut de cuvînt : camera era reparată, soba instalată și lumea mulțumită. Mai rămăseseră niște cărămizi uitate, e drept, stivuite, dar să nu exagerăm.Cazurile deosebite se bucură de o atenție pe măsură. Astfel, pensionarul Gheorghe Bîrzic, din str. 13 Decembrie 117, explică primarului că e greu să trăiască 3 familii în patru camere. S-a analizat șl bătrînul a primit o garsonieră. Victor Popescu locuia în str. Memorandului 21 cu soția și 3 copii în două camere decomandate cu acces la dependințe cu o altă familie. Nici una dintre familii nu vor la bloc, lucrurile ar fi mers mai ușor, și problema e încă în suspensie...Bineînțeles, la Brașov, ca șl oricare alt oraș din țară, locuințele se primesc în același mod. Și aici, la poalele Tîm- pei, există tabele de priorități la întreprinderi, sistem care funcționează mulțumitor. Spunem mulțumitor deoarece sînt și cetățeni care, nu sînt de acord cu locul pe care îl tot ocupă pe aceste liste și ajung la primărie. Primarul municipiului Ioan Drăghici ne spunea rin acest sens : „Au fost cazuri cînd la întreprinderi ca aceea de Asistentă și service pentru autocamioane, la Secția de proiectări și prototipuri Brașov, la Trustul S.M.A. sau Textila „Octombrie Roșu Ghimbav" nu s-au respectat criteriile privind repartizarea locuințelor. Am intervenit pentru refacerea lucrărilor. Avînd în vedere dezvoltarea industrială a județului și municipiului Brașov, mai ales în ultimii 15—20 de ani, cînd populația aproape că s-a triplat, problema locuințelor rămîne în continuare pe primul loc. fiind atît în atenția conducerii județului, cît și a noastră. Vrem să angrenăm și alți constructori pentru a ridica locuințele de care avem nevoie. Ni se pare corect să-i informăm pe cetățeni și la audiențe despre aceste posibilități, despre ceea ce putem face azi și ceea ce putem realiza în perspectivă".
RAZVAN BĂRBULESCU ■

Flacăra scrisă de cititori

In curînd vom inaugura o noua ru* 
brică : Flacăra scrisă de cititori. Vă 
invităm deci să fiți oaspeții noștri 
cu subiecte din toate domeniile de 
activitate, urmind să vadă lumina 
tiparului cele mai interesante opi
nii, idei și propuneri din viața so
cială, cultură, știință, tehnică, 
sport...

Vă rugăm ca plicurile să poarte 
mențiunea Flacăra scrisă de cititori.

Pe lingă consacrata rubrică Fla
căra la dispoziția dumneavoastră, 
o nouă pagină vă stă la dispozi
ție : FLACĂRA SCRISA DE CITITORI

Magistrul din registruîn județul Cluj există 145 de cooperative agricole de producție în care muncesc 141 250 de persoane. Dintre acestea, anul trecut, 270 au fost primite în audiență la U.J.C.A.P. Am pomenit niște cifre. Vom folosi și altele. De ce ? Pentru că un autentic cineva în lumea statisticii susținea că dacă ceea ce afirmi se poate măsura și exprima în numere, atunci poți spune că, într-adevăr, cunoști ceva despre acel lucru ; cînd însă nu-1 poți măsura și exprima în numere cunoașterea dobîndită este slabă și nesatisfăcătoare. Iată pențru care motiv prezentăm — în- tr-un limbaj cvasitelegrafic — următoarea microstatistică. Cele 270 de persoane au fost primite astfel : 136 de către președintele instituției și 134 de către vicepreședinte și de către nimeni altcineva. Așa susține registrul de audiențe pe anul 1982. Din același registru mai aflăm că problemele ridicate pot fi grupate în felul următor : organizarea producției, folosirea fondului funciar, a forței de muncă, a mașinilor, a mijloacelor de transport și desfășurarea lucrărilor — 23 ; măsuri arbitrare, săvîrșirea unor abuzuri, încălcarea unor legi și acte normative în activitatea profesională, în relațiile cu oamenii rin societate, sustrageri de materiale, furturi și delapidări, imoralitate, atitudine neprincipială, ighqrarea principiilor muncii colective, încălcarea eticii *• echității, incompetență profesională — . , probleme de retribuire și alte drepturi, cereri de transfer — 47 ; desfacerea contractelor de muncă — 5 ; contestații împotriva unor sancțiuni disciplinare, impu- țații, penalizări — 14 ; cereri pentru încadrarea în muncă — 10 ; ajutoare materiale și bănești, bilete de tratament, internări în spitale — 7 ; pensii și ajutoare C.A.P., probleme de pensii ale țăranilor cu gospodării individuale — 5 ; atribuire de loturi ' în folosință și terenuri pentru construcții de case — 150. Am putea crede că oamenii au fost nu numai ascultati, ci chiar și auziți. O dovadă în plus : din cele 270 de -probleme, 127 au fost rezolvat? favorabil.Cifre. Iar ele arată că s-a întîmplat ceva și cît s-a întîmplat. Bineînțeles, și ele suferă de defectul dintotdeauna al cifrelor. Adică nu răspund la întrebarea 
de ce s-a întîmplat așa și nu alt fel. Cifre. Cine se ascunde în spatele lor ? Răspunsul este simplu — oamenii. Și dacă oamenii sînt în fapte, iată cîteva dintre cele semnalate la audiențele U.J.C.A.P. Cluj. Le transcriem așa cum sînt ele consemnate în registru. Deci, ad litteram : 31 octombrie 1982. „Grozav Ana din satul Nima nr. 277, comuna Bunești : reclamă că nu sa dat griul la cooperatori." „Gîrda Mariea din Popești nr. 155, comuna Baciu : Pentru lotul în porumb care la folosit nu sa închiat angajament, cere în acord global." „Gal Ana din Bocu nr. 126 : Nu șa primit drepture grîu și porumb din 1981, circa 60 Kg grîu + 2 Kg. la zi porumb." 23 decembrie 1982. „Varga Ștefan din satul Luna nr. 406, comuna Florești : pensionat de stat de bătrîneță și are 62 de an, spue că nu poate nuci în C.Â.P., bolnav și perde grădina de 0,15 H. 1983." 18 ianuarie 1983. „Booloș Rudolfi din So- meșeni : în luna Mai și pînă 16 Iulie a muncit îngrijitor la cînp cu Rostaș Mariea și el nu a fost retribuit cu nimica." „N Silviu, satul Pădureni nr. 40, comuna Șuțu solicită sprijin la înființarea unui atelier de rotărie, au tot ce trebe, conducerea nu sînt de acord." „Farcaș Andrei, sat Cetan 144, comuna Vadu : este pază grajuri de noapte, are 6 copi, nu ieau dat gru și porumbu pentru copii." Oprim aici șirul exemplelor. De ce le-am ales pe acestea ? 1. Pentru că toate au fost rezolvate favorabil numai după intervenția instituției județene. Asta înseamnă că puteau fi foarte bine soluționate și la fața locului, de către conducerile cooperativelor agricole de producție. Dar n-au fost și atunci oamenii au luat calea capitalei de județ. 2. Cine primește oamenii în audiență ? Pe ușa secretariatului U.J.C.A.P. Cluj se poate citi un program : „Audiențe. Tov. președinte Suciu Emil vinerea orele 9—11. Tov. vicepreședinte Ghișa Georgeta miercurea între orele 14—17." Vineri 4 februarie, între orele amintite, am stat la sediul uniunii județene. Chemat de treburi care nu sufereau amînare, tovarășul președinte Suciu a plecat pe teren. Deci nu și-a ținut audiențele. A rămas să-i țină locul altcineva : tovarășul Beraru, harnicul instructor ale cărui consemnări le-am citat mai sus. Cu două trei excepții întreg registrul de audiențe este scris — am văzut cum ! — de mina acestui instructor responsabil cu scrisorile și audiențele. (înseamnă cumva că dumnealui i-a primit totdeauna pe oamenii veniți în audiență la uniune ? I). Același om are și sarcina să verifice legalitatea unor acte, validitatea unor fapte, competența profesională a altora. încălcarea eticii și echității etc. etc. Nu punem la îndoială buna credință a acestui tovarăș instructor însă ne este teribil de greu să credem că un om, care român fiind, are el însuși probleme deosebite cu scrisul în românește, acest om, zicem, poate rezolva cu competență problemele oamenilor care-i trec prin față la audiențe. Deși — ați remarcat ? — în microstatistica prezentată mai sus nu se recunoaște deloc că audiențele la U.J.C.A.P. Cluj le-ar ține și altcineva în afara președintelui și vicepreședintelui.

MIRCEA BUNEA ■
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— Așadar, stimate domnule prof. dr. 
Iosif Constantin Drăgan, ați vorbit în ziua 
de 31 ianuarie a.c. sub cupola Academiei 
Române, și considerati că, -undeva, in te
meiurile ei cele mai adinei istoria noastră 
a românilor poate recupera ideea unui 
Mileniu imperial al dacilor, după formu
la ce vă aparține ? Nu credeți că intraii 
eu acest subiect intr-o zonă a incertitu
dinilor și a dezarmantelor opinii care au 
fost întreținute — cu sau fără știință — 
de către unii 7— Ideea unui Mileniu imperial al dacilor nu este o simplă formulă și nici de ultimă oră. Da ! Noi am făcut parte din marele Imperiu roman și, în această perspectivă, istoria noastră aparține și a- cestui. imperiu, respectiv la ceea ce numim sinteza daco-romană, din care a rezultat poporul român. Nu mă sfiesc să spun acest lucru, nu doar aici în țara mea de baștină, dar și dincolo de granițele ei, pe meridianele pe care le străbat. E adevărat, noi trebuie să recuperăm această idee a Mileniului imperial, s-o arătăm lumii și s-o facem explicită din două motive. Mai întîi, asupra acestei idei, deși scriptele istorice o recunosc, s-a abătut cea mai funestă' uitare. Ca și cum n-am fi fost, ea și cum n-ar fi și azi una din temeliile vieții noastre istorice. Spun asta gîndindu-mă la ceea ce văd, aud și în- tîlnesc în diferite colțuri ale globului, unde ajung, și unde popoare cu mult mai • tinere decît al nostru, și care nici nu existau în epoea Imperiului roman, își caută azi, chiar cu înverșunare, statute și nobleți imperiale, fără să aibă ce recupera ab origine. In al doilea rînd, ideea popoarelor milenare a suportat deformări neașteptate în istorie, inventîndu-se „milenii istorice" care în realitate erau vreo 51 de ani de dominație și cruntă subjugare națională. Am în vedere istoria sacră a Transilvaniei, a Ardealului întreg, nevoită, pe la anul 1895, să asiste la tragicul spectacol al unui mileniu regizat, făcut, iar nu născut, motiv pentru care nici n-a putut rezista, deoarece stăpînirea dualismului, instaurată în 1867, s-a prăbușit, cum era și firesc, în 1918. odată cu întregirea neamului românesc.

— Vă cer scuze că intervin, dar vreau 
să știu ce semnifică pentru dumneavoas
tră acest „firesc" ?— O necesitate istorică! O necesitate istorică ce vine, dacă vreți, tot dintr-o istorie imperială. Cum puteau românii și România, care poartă etimonul imperial al Romei, să rămână sub tutela unui popor care abia din secolul- al X-lea (prin încreștinarea sa) a aflat de Roma, cu care la acea vreme noi eram legați în urmă cu o mie de ani prin Traian și Decebal ? Dar să vedem, sîntem chiar într-o zonă a incertitudinii, așa cum o numiți dumneavoastră ?

— Eu nu o numesc așa, o dezaprob ca 
formulare, dar știu că ca a făcut și din 
păcate face o carieră în conștiințele unor 
istoriei și oameni de cultură ce se înfă
țișează ca hiperprofesionalizați. tocmai 
acum cînd istoria e fapt de viață care 
covîrșește și impune luciditate 6 lucidi
tate pentru mileniile noastre de tăcere și 
de cruntă supunere fată de forța puterii 
obscure care a sfîrtecat ființe românești, 
hotare etnice și trăiri umane.— Tocmai de aceea relansez ideea mileniului imperial al dacilor care au moștenit pământul lor și legile Iui lingă cele ale Romei și ale Europei întregi, pînă în Britania, unde avem moșteniri pînă și în cuvinte. Eu pornesc de la ideea că statul 
religia^ populația existau la noi din vre-

Cu 

losif Constantin Dragau 

despre

Mileniul 
imperial 

al 
dacilor
V.)fundamentele de neclintit ale permanențelor noastre istorice. Nu le-am inventat eu, nici alții de dinaintea mea. Ele se verifică, și prin ele istoria României este neîntreruptă pînă in zilele noastre — economic, politic, cultural, militar etc. Dezarmantele opinii vin din partea celora care-și fac lot personal în istoria unui popor și în cultura lui, pentru ca să adune de pe acest lot cit mas mult pentru ei și pentru fiii lor!

— Dacă v-ar auzi Mihai Roller și cei 
din școala lui v-ar eticheta drept „reac
ționar", să nu zic altfel, căci ei intr-ade
văr aveau un „lot personal" în istoria și 
în cultura noastră, un lot chiar mai mă
ricel decît cei al lui Nicolae lorga, Di
mitrie Guști sau Lucian Blaga, care și ei 
erau atunci cotați „reacționari", cu con
cepții tnie-burgheze și filistini. în timp ce 
Gheorghe Brătianu se stingea din viață în
tre zidurile reci. Noi am învățat în liceu is
toria Romîniei (cts ■ din i) după lingviștii 
academicieni de acum trei decenii, și nu 
istoria ROMANILOR, cum o numea ace
lași lorga, iar această istorie pe care o 
învățam noi, generațiile mai tinere, înce
pea cu „influența pozitivă" a popoarelor 
migratoare, care ar fi umplut aici teritorii 
goale, după retragerea romanilor. Deci...— Deci se cuvine, fără a căuta victime, să căutăm înțelesul adine al noțiunii de istoria Românilor, care se află pretutindeni unde trăiesc români. Așa spun, pen
A doua carte cu prieteni

întilnire cu starea de vegheColonelul Oliver Lustig s-a născut să fie matematician și a ajuns scriitor. Aproape toată viața mea ara fost convins că iadul se află sub pămint, mai la sud de miazăzi și mai la nord de miazănoapte. Lustig m-a convins ca iadul a urcat pe pămint. acum’ vreo, cincizeci de ani. sub formă de bubă le-, proasă și nelepădată, sub formă de fîntînă cu ghizdurî de oase, sub forma șarpelui corcit în venin de zvastică și în totală boritură a urii. .Colonelul Lustig, «care exaltă virtuțile matematicii, este fostul țjaftling nr,. 112398 și încă zîmbește. Părinții și o soră l-au. murit la Auschwitz, la un cot depărtare de ființa lui și nu i-a văzut. Neînehipuirea durerii, cînd depășește limita omenească, se numește suferință și este în afara oricărui cuvînt. Din atîtea cheaguri ale mortii, Lustig dă naștere onoare! din cuvînt. El nu e un scriitor deșăvîrșit. Și nici nu tinde. Pentru omul de rînd, nimic Plauzibil în scrierile Iui, și asta, pentru ca absurdul nu se poale justifica niciodată.Eu încerc aici un portret liric cu zăbală de argint- Nu știu ce va ieși. Mie-mi place să scriu despre tulpine de diamant, despre deechiuri de sidef și despre gîngănii de opal Ce pot să spun eu despre un om care a stat față în față cu moartea timp de trei ani?: -Eu am crezut că un battling e semnul înfrângerii.. Privințiu-1 pe Lustig, cu care mă-intîlnesc aproape în fiecare zi, depun mărturie că un battling e cîmpul de in și cinepă dinspre Grădiștea mea natală, e aparatul de filmat, fixat înapoia unui strugure, e timpul case nu acordă revanșă, ci numai biruință, e odihna poeziei și trupul mirării. Cartea lui. Dicționar de lagăr, nu trebuie citită noaptea. Lustig nu a uitat nimic și neuitarea lui dă șocuri nervoase și mai dă locuință pentru marile suferinți. Eu nu vreau nimic din suferință. Lustig nu cunoaște odihna durerii EI e soldat. Un soldat al păcii. în manșeta mantalei. Napoleon purta un pumnal. Toți soldații români poartă în manșeta mantalelor o scrisoare de iubire. Lustig poartă în manșeta mantalei lui un fir de liliac alb. După tot ce a îndurat, el ne invită la o întîlnire cu starea de veghe. Să nu uităm. Pentru că dacă somnul rațiunii naște monștri, somnul uitării naște catastrofe !

tru istoria lor, și spaniolii, și albanezii, și maghiarii, și evreii, și senegalezii, și arabii, și nu siat cotați de către nimeni „reacționari", cită vreme identifică o entitate a lor etnică și națională, care nu exclude dreptul tuturor celorlalte naționalități la o viață națională proprie. Noi căutăm această entitate etnică în substratul de viață traco-geto dac. pe care s-a așezat stratul vieții romane, latinitatea, și care prin această suprapunere s-a făcut și mâi limpede și mai statornică pentru noi. O căutăm cu atit mai mult această entitate etnică cu cît, dumneavoastră știți, ca istoric al filosofici și etnolog, că au apărut atlase etnografice în țările vecine cu noi, care, în mod cu totul arbitrar și nepermis cercetării științifice, nu includ existența poporului dac în teritoriile Transilvaniei. înțelegem deci că nu accentuăm unilateral și într-o singură direcție ie preocupările noastre fie ele dacice sau romane, ci căutăm convergențele, interferențele din care se poate desprinde sinteza. Acest lucru l-a făcut și Nicolae lorga, în 1911, aici, sub cupola Academiei Române, punînd, aș zice, fundamentele tracologiei.
— Mie mi se pare că dumneavoăsts’ă vă 

{luptați enorm și cheltuiți u mare energie 
sufletească pentru a învinge anume men
talități care dirijează încă exegezele uno
ra. -De pildă, cred că vreți să înfierați 
chiar mentalitatea de SUPUȘI a unora, 
deiestînd tocmai pe cei care vor să ne ad
mită ca popor și ca națiune numai în 
funcție de cronometru! lor istoric.— Mai exact. înverșunarea mea, dacă se poate numi așa, este intr-adevăr în- dreptată împotriva mentalității de domi
nator și dominați, mentalitate, din păcate, cultivată uneori chiar de noi. Mă întreb de unde această lipsă de convingere a unora in ceea, ce am fost și în ceea ce putem fi ? Repet că noi nu am fost niciodată dominați de nimeni ; supuși împrejurărilor, da, am fost, dar am trăit în ale noastre. în tradiția noastră orală, în limba vorbită, în care se rugau lui Dumnezeu cei mulți, atunci cînd se căuta calvini- zarea românilor și abaterea lof de la limbă pînă și în graiul rugăciunii. Am trăit în oralitatea folclorului așa cum au trăit alții în legea vechiului testament, și atunci cînd a apărut o altă lege mai nouă. Nu-i nimic discriminatoriu spiritual în toate aceste manifestări, ci faptul că tocmai ele au. impus unele națiuni în conștiința altora, ca națiuni nedominate de nimeni. Cine vrem ca să le discute aceste lucruri ? Ceijje la Zurich sau din Statele Unite ale Americii ?

— Tocmai zestrea noastră dinții a fost 
pusă la îndoială, nu din necunoaștere 
cred, ci dintr-un blestemat complex psi
hologic care apasă încă conștiințele uno
ra, ca să nu zic lipsa unui spirit de soli
daritate întru ale spiritului național. Aici 
trebuie căutate acele conștiințe pro
vinciale și infirme în cultură, neputin

cioase în fața a ceea ce au și mult prea 
plecate, fără discernâmiatui necesar, în 
tot ceea ce vine de aiurea.— Da 1 Timp de aproape o mie de ani, de prin secolele II și III ale erei noastre, noi aveam conștiința imperială. Ea s-a menținut și s-a păstrat prin „apostolii daco-romani“, cum îi numea Pârvari. Pe la anul 70 l-am avut pe Andrei, apoi Ulfila, care vorbea aici goților în limba latină, l-am avut pe Niceta Remesianul, pe Cassian, filosoful, și pe Dionisie, da la Constanța, dominind în spiritualitatea noastră, peste valul slav din secolul al VII-lea și peste cel ai ultimului popor migrator ajuns în Ardeal, ungurii. Pecetea noastră e deci imperială și în imperiul cel mai înalt, acela al spiritualității creatoare.

— Vreți să spuneți deci că se impune 
o redimensionare a vieții istorice cars 
se cere și ea corectată chiar in enciclope
diile apărute în Occident, în care unii au 
introdus date și informații ce distonează 
cu realitățile de fapt. Să nu uit, eu am 
găsit la bătrînul Chivari, din Moflin, de 
lingă Cărei, deci în cel mai al nostru și 
mai drag nord de țară, o carte în care el 
păstra fotografia lui Niceta Remesianul, 
„apostolul daco-roman". N-am putut afla 
de unde o avea._— De zeci de ani de zile susțin ideea că redimensionarea istoriei noastre este impusă de realitățile noi ale lumii contemporane, în care popoarele își caută înfrigurate oflgipiie. Noi vrem să cucerim viitorul, ceea ce nu e rău, dar pentru aceasta trebuie să cunoaștem și mai bine de unde venim din trecut, din 
ce stigmă spirituală ne desprindem, din ce obirșie imperială, din ce substraturi originare care- au dat întotdeauna lumii noastre un impuls, o încredere în noi și o credință în zilele de încercare. Să nu uităm că, din cai 80 de împărați ai imperiului, 40 au fost de origine tracă! Alte popoare, printr-un rege, pe care l-au numit „cel sfînt", au făcut o întreagă enciclopedie în jurul coroanei sale, fără nici un complex și fără nici o sfială. Noi avem însă o „coroană imperială" mai veche și ea este țesută în zestrea sufletească și colectivă a românilor, ca popor. Noi am avut această zestre și o avem din plin. Nu trebuie să inventăm nimic și nici să aducem coroane imperiale de pe alte meridiane. O nuntă românească, dacă vreți, 
e un epos spiritual în expansiune, ca și o înmbrmîntare, dovedind existența unei civilizații străvechi și a unui etnos trecut în ritualuri și obiceiuri care nu se pot pierde ușor. Noi însă sîntem, ca întotdeauna, dintre cei biruitori, iar „Columna lui Traian",, din Roina (dar și a Iui Decebal), ne spune că acesta din urmă a fost învins, dar nu biruit. Iată

(Continuare în pagina 15)
Convorbire consemnată de 

VASh-E VET1ȘANU ■

Noua frontieră a sufletului uman

Sadoveanu și efectul PLACEBODoina Florea-Ciornei, în teza ei de doctorat intitulată „VÎ- zuaiitate și audiție în opera lui Mihail Sadoveanu", detaliază pînă la obsesie pricina lexicală de așezare pe hîrtie a cuvîntului sadovenian.Adaosul de argumente, decompoziția frazei pînă la ligamentele ei primordiale, citatul din Maestrul ales cu gustul de odinioară a! lui G. Călineșcu, cu precădere după părerea noastră autor al „Istoriei literaturii române de Ia începuturi pînă in prezent", aduce argument hotărîtor pentru împingerea mai departe a decompoziției naturii în compoziția frazei sadoveniene.Dar ce e, de fapt, efectul PLACEBO ?Efectul PLACEBO este medicamentul aplicat asupra psihologiei unei boli.Cînd te doare un genunchi de începi să zbieri cu tălpile și ceri opiu sau cocaină, ori măduvă de îngeraș-canar, ori tupeu de Arghezi uns cu. smoală și tăvălit în pene de Eminescu, tocmai atunci cînd ți-e durerea mai dragă și mai piină de urlet, ți se face o injecție în fesul de arnăut al Iui Caragiale, o injecție bineînțeles cu apă, de te doare pînă la urlet replica, dar îți trece durerea din genunchi și din talpa piciorului.Acesta este efectul PLACEBO, mutatis mutandis în literatură.Doina Florea-Ciornei, demonstrînd cu zel vizualitatea și audiția sâdoveniană ,făcîndu-le, cum s-ar zice, dosarul, — ne pune la îndcmînă apa nesusurîndă a râurilor sadoveniene și ochiul lui cu albeață ce s-a răstit spre natură.Natura lui Sadoveanu, îmi este cit se poate de clar, apare ca efectul PLACEBO apărând în opera genialului poet travestit după moartea lui Eminescu în prozator fără epică.Intre cei doi poeți, Eminescu și Sadoveanu, dițefența nu este nici de stamină, nici de pistil și nici măcar de Foc al înfăptuirii limbii lor, moldovenească la amîndoi. Și nici măcar de măreție nu poate fi vorba într-o diferențiere suspectă.Atîta doar că Eminescu scria în stilul genial, și Sadoveanu în stilul prozaștic.Ii mulțumim Doinei Florea-Ciornei că, citindu-i teza de doctorat. ne-a oferit p clipă de sfînt harțag.
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DESIGN"-UL

Fără îndoială, expoziția „Design“-til românesc, deschisă la sala DALLES, în ultimele zile ale anului care a trecut și funcționînd pînă astăzi, reprezintă un succes de prestigiu al principalilor săi organizatori : C.C.E.S., Uniunea artiștilor ' plastici, C N.S.T. și Uniunea arhitecților din Republica Socialistă România. Avînd .. drept principal scop promovarea autori- 
' lor, (indiferent dacă sînt sau nu membrii ai U.A.P. !), actuala expoziție a cunoscut ■ un număr de circa 3 000 vizitatori zilnic, ț ceea ce — ‘socotind prețul biletului de k intrare (5 lei) și prestigiul sălii în care a Ț fost instalată — reprezintă un record deloc neglijabil. S-a evidențiat astfel nu numai interesul stîrnit în rîndul publicu- 
’ lui larg de acest încă disputat domeniu al „artei industriale", sau „industriei ar- tistice", cum vreți să-i spuneți, dar și, mai ales, talentul creatorilor noștri, com- petitivitatea cu care ei au propus — spre f realizare pe plan industrial — a unor L obiecte sau aparate din cele mai diverse r domenii posibile, știut fiind faptul astăzi că în ceea ce privește finalizarea, de- k sign-ul nu-și are nici o limită.- Este de-a dreptul imposibil să remarc î în aceste rînduri toate exponatele ce ar i merita o analiză în cadrul unei cronici ; 

L, cu toate acestea — și deși aceasta nu-și ‘ propune a fi o cronică ! — voi enumera numai cîteva, nu numai pentru frumoa
sa, inedita lor prezentare estetică, dar mai ales pentru a sublinia diversitatea lor : „Fier de. călcat" (autor : Bucur 
Mana) ; „Veioză" (Alex. Ghilduș), „Telefoane" (Gh. Popescu și Sorin Turnuleț), „Conținătoare pentru bucătărie din lemn" 
(Mugur Nazarie), „Corpuri de iluminat" i (colectiv de design din cadrul Trustului 

’ de construcții Carpați), „Mobilier pentru odihnă și conversație" (Ion Popa și Vlad 
Calboreanu), „Hotă pentru bucătărie" 
(Cristian Gustescu), „Ceasuri" (Marian 
Villa și Alex. Ghilduș), „Fotometru" 
(Radu Duma), „Microcalculator" (Mircea 
Pandurii), „Picup, amplificatoare și boxe" 
(Sorin Papa), „Mobilier pentru copii" 
(Aurel Milu), „Mixer bucătărie" (Dan 
Martinovici), „Caroserii auto și camione
te" (grup siudenți „N. Grigorescu"), radiouri, televizoare, vehicule pe pernă cu aer sau magnetică, îmbrăcăminte, jucării, instalații sanitare — și lista poate continua încă.Secretarul comisiei de organizare și autorul proiectului de amenajare a expoziției — arhitectul Ion Popa — îmi spune că s-a stabilit un sistem de aflarea preferințelor publicului, în vederea stabilirii unui „palmares" final de expoziție : premiul pentru cel mai frumos obiect, pentru cel mai funcțional, economicos, folositor etc. Pînă la definitivarea acestuia, îmi permit să fac un sondaj pe cont propriu printre vizitatori, aleși absolut la întîmplare. Iată-1 :

Mihai Gheorghe (43, economist. Centra
la de morărit și panificație) : remarcă în mod deosebit televizorul în culori și mobilierul pentru copii ; este de părere că aceste obiecte ar trebui să se afle cît mai curînd în magazine, : altfel expoziția „nu-și are • sensul" ; dacă ar găsi in vitrine „măcar 10 la sută dintre cele văzute, ar fi fericit

A. G. (30, ingineră electroniste, C.C.S.— I.T.S. Băneasa) : exponate splendide, re

marcă îndeosebi corpurile de iluminat ; e de părere că și in cadrul instituției unde lucrează ar fi necesar să funcționeze un serviciu de design ; „sînt atiția tineri care își fac casă nouă, își întemeiază un cămin : ar trebui să găsească și în magazine astfel de obiecte, să-și aranjeze un interior frumos ! încă mai avem în magazine prea multe kitsch-uri 1“
Daniel Bădoi (18, student transporturi): i-au plăcut . macheta mașinii de teren ARO, autobuzul, televizoarele, îmbrăcămintea pentru copii ; le dorește în magazine cît mai grabnic.
Eugen Bălașa (52, geolog) : telefoanele, corpurile de iluminat —• mai ales cele mari ! — televizoarele ; impresionante lucrările studenților de la institutul de arte plastice ; excepțională deschiderea unei astfel de expoziții : 'acum trei ani, cind copilul șău. Călin — astăzi student la arhitectură — era elev la liceul de arte plastice, „N. Toni tza", nici. n-ar fi Visat că poate expune, așa cum fac astăzi, iată, alți elevi ; „este absolut necesar ca aceste lucruri să apară pe piață !“
Andreea Orneață (17, elevă la Liceul nr. 3) : remarcă mobilierul pentru copii, mobilierul pentru odihnă și conversație, vasele pentru decorațiuni interioare, îmbrăcămintea ; „cînd le vom putea cumpăra din magazine.?"....Ca să poată fi cumpărate, frumusețile pe care le vedem aici trebuie să intre așadar în magazine, Ca să intre, trebuiesc fabricate de către cineva. Ca să le fabrice, acel cineva trebuie să contracteze deci obiectul în cauză cu autorul său : în cazul nostru, „designerul" (indiferent că este vorba de o persoană fizică, un grup, sau un colectiv anume funcționînd în cadrul unei instituții). „S-a interesat cineva, vreo întreprindere, vreun delegat, de contractarea, spre fabricare, a vreunuia dintre obiectele expuse aici ?“ — îi întreb pe organizatori.„De la noi, puțini ! — mi se răspunde. S-au interesat mai mult străinii, din Irak, R F.G., Pakistan, Japonia etc., dar, ca și în cazul celor dintîi — dacă aceștia ar fi intenționat să contracteze ceva — nu s-a putut face nimic : încă nu există 

formele necesare contractării ! Există .autori care ar putea face în clipa asta (firește, figurat vorbind !), zeci de seturi din cele expuse, dar nu există formele legale necesare pentru a fi plătiți". Să sperăm că la viitoarea expoziție de acest gen se vor găsi și formele adecvate de contractare.Că la noi mai există încă, din păcate, un punct de vedere destul de ambiguu asupra acestei profesiuni, o dovedește și faptul că deși în cadrul U.A.P. funcționează secția, denumită clar : „DESIGN", secția corespunzătoare a Institutului de arte plastice N. Grigorescu poartă, încă, denumirea cel puțin bizară de „secția de 
forme industriale" (? !). Lector la apeastă secție este același Ion Popa, entuziastul organizator al 'expoziției, de care am pomenit mai sus, prin bunăvoința căruia — la care se adaugă și cea a asistentului 
Vlad Calboreanu — reușesc să schițez, sper, în rîndurile care urmează, un ta- blou, o imagine a ceea ce am putea denumi „starea design“-ului, la noi șl la ora actuală. Iată-1 :Absolvenții secției de „forme industriale" din cadrul Institutului N. Grigo

rescu sînt repartizați în producție după cum urmează : 1) — „proiectanți de mo
dele" (în industria ușoară) și 2) — „de
senatori artistici cu studii superioare" (în cadrul M.I.C.M. și M.I.M.U.E.E.), beneficiind de retribuții dintre cele mai modeste. Se ajunge astfel nu arareori la situații dintre cele mai paradoxale, și este suficient să dăm un singur exemplu : la Uzinele „Semănătoarea" lucrează astăzi doi designeri, absolvenți ai Institutului N. Grigorescu : în timpul studenției, și prin afinitate de pregătire, aceștia făcuseră practică, o bună perioadă, la. chiar această măre uzină. Sînt, aici, extrem de bine cotați și muncesc cu dăruire și pasiune — în cadrul compartimentului de cercetare-proiectare — fiind apreciați, pe drept cuvint. așa cum se cuvine. Ei bine, acești doi tineri fuseseră repartizați inițial... în marochinărie, în două întreprinderi ale industriei ușoare, și probabil'că numai ei doi știu prin cîte au trecut pentru a ajunge "să lucreze în domeniul care le convenea și căruia îi fuseseră în- țr-adevăr predestinați... Se pune deci întrebarea firească : de ce nu fuseseră repartizați inițial acolo unde era intr-adevăr nevoie de ei ? ! Iar acesta este, un singur caz.în momentul de față. Institutul de arte plastice — In afară M.E.I. — este subordonat și Ministerului Industriei Ușoare. Se impune evident concluzia că ar fi normal să fie subordonat unui organ național care să aibă o privire de ansamblu asupra tuturor industriilor naționale (și asupra, viitorului acestor ramuri, știut fiind că desigh-ul înseamnă în primul rînd .proiectare, iar proiectarea trebuie să meargă înainte cu doi și chiar trei, ani față de producția curentă pentru ca această producție să nu iasă din. competitivitate !).Ei bine, , sîntem bucuroși să aflăm că la ora actuală există tendințe în acest sens ; că anumite porți au început să se deschidă. Că, se pare, cele mai nimerite organe naționale s-au dovedit a fi Consiliul Culturii și Educației Fizice (C.C.E.S.) și Consiliul pentru Știință și Tehnologie (C.N.S.T.). Se vor evita astfel, sîntem convinși, anumite situații penibile, înseși repartizările făcute de- către M.E.I. îșj vor găsi deplina justificare, trimițînd omul potrivit Ia locul potrivit (și nu — cum a fost un alt caz — repar- .tizînd un student care se dovedise „pasionat de picup-ufi, de electronică... in' textile !). Și e bine de știut că institutul de arte plastice, secția în cauză, beneficiază de toate condițiile, de toate mijloacele materiale pentru realizarea unor prototipuri de certă valoare estetică și funcțională, destinate oricărei ramuri in
dustriale, începînd cu botoșelul pentru copii și sfirșind cu macheta unui avion supersonic !

O a doua problemă este cea a exageratei subordonări a secțiilor de design din întreprinderile în care acestea funcționează (și sînt cîteva, deși puține încă); de multe ori un simplu cizmar — un modest și veritabil totuși „as" în meserie, care introduce un nou croi al pielii, mai economicos — este considerai „designer", în timp ce: creatorul veritabil de modele (ceea ce e cu totul, altceva !), este folosit la pavoazarea sălii în vederea unei ședințe. Se impune o mai directă conlucrare între secția de design și conducerea întreprinderii cu alte cuvinte.tn sfîrșit, o a treia chestiune — și poate cea mai de actualitate — o reprezintă necesitatea înființării unor cabine
te consultative de design, cu statut legal (cum ființează în multe alte țări), funcționînd pe principiul cerere-ofertă. Acestea ar rezolva spinoasa problemă a contractărilor, oferind propriilor noastre întreprinderi, Cît și firmelor interesate din lume, ultimele produse ale design-ului românesc (subliniez că la actuala expoziție de la DALLES au fost cazuri în care .reprezentanți ai unor firme străine s-au oferit să cumpere pe loc, „cash" diverse exponate, in valută I Nu au avut cu cine trata !).Toate cele de mai sus înfățișează as-' pecte ce vor forma, sîntem siguri, obiectul unor studii competente ale organelor în drept. NOUL, FRUMOSUL ȘI FUNCȚIONALUL — cele trei elemente atît de proprii acestei munci de creație numită design — cît și inestimabilele beneficii pe care promovarea acestuia le poate aduce comerțului intern și internațional al României socialiste, obligă. Expoziția de la Dalles, unanimele și entuziastele aprecieri aduse creatorilor care au expus aici din partea publicului larg cît și a oamenilor de specialitate autohtoni sau străini, reprezintă, indiscutabil, încă un pas cîștigat în afirmarea capacităților creatoare ale poporului nostru. La urma urmei, nu rămîne de făcut decit un singur pas : acela ca exponatele prezentate aici, cele mai valoroase dintre acestea desigur, cit și cele ce vor urma, să-și găsească în cel mai scurt timp posibil locul pentru care.au fost destinate: producția de serie ; de serie mare sau mică — dar producția de serie !

HORIA PATRASCU g 
Foto : DOINA RÂDULEȚ

Vă propun un nume :

Agnes Tomaîn timpul unui spectacol al Cenaclului Flacăra, de la Piatra Neamț, am primit un caiet cu desene și gîn- duri ale unei fete despre care aveam să aflu că se numește Agnes Toma și e elevă- înainte de orice, am înțeles însă că are talent, mult talent.Iată cîteva argumente !

H > IS * IS* Is' 9„Urzica m name noiUna dintre surprizele plăcute, să Ie numim așa, ale acestui început de an este, fără nici un fel de discuție, apariția numărului 1 al revistei „Urzica" sub conducerea poetului și publicistului Niculae Stoian. Revista își Propune și în mare parte reușește, cum dealtfel este destul de clar subliniat în editorial, să reflecte în mod curajos și dialectic adevărurile vieții, de a le reda în toaăt plenitudinea lor. Și trebuie Să o spunem clar, limpede, că acest prim număr al revistei „Urzica" ește exact ceea ce își propune Întîlnim în cele 16 pagini : Urzica, 
Top epigrama 1983 (juriu condus de acad, prof. Șerban 
Cioculescu), Breviar de literatură contemporană de 
Valentin Silvestru, Anchetă revistei, „Escrocii", realizată de Ion Tipsie, două sonete de Tudor George, o proză

umoristică semnată de Tudor Octavian • Alex. Ștofă- nescu este autorul articolului Starea nu prea veselă a 
umorului, Giuseppe Navara notează impresii de la ultima expoziție a umoristului timișorean Ștefan Popa, iar Marius TuPan este prezent cu un excelent comentariu : Unu, doi, trei frații Golănești, alelei ! Mai întîlnim o cronică la expoziția lui Nicolae Morodone. Poșta redacției, umor de pe mapamond și cîteva date legate de activitatea caricaturistului Scmpe, în ultima pagină, întîlnim un interesant colaj fotbalistic sub semnătura lui 
Gh. D, Constantinescu și Emil Cojocar». Pentru un singur număr de revistă credem că-i suficient. în afară de faptul că, poate, caricatura, & fost puțin cam neglijată. Ultima revistă Urzica se citește, cum se spune, din scoarță în scoarță. Urind noului colectiv un colegial drum bun așteptăm și celelalte numere .(Sorin Postolache).

ADRIAN PAUNESCU

care.au
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Ne încumetăm, iată, după un lung dialog cu Gheorghe Bunghez, directorul 
Teatrului Tineretului din Piatra Neamț, 
și după o istovitoare, dar plăcuță, lectură a unei ample bibliografii ce ne-a fost pusă la dispoziție, cu amabilitate, de către cei doi secretari literari ai teatrului, Paul Findrihan și Mircea Zaharia, să ilustrăm ideea conținută în chiar titlul acestei pagini. Dificultatea întreprinderii noastre este mult întărită cel puțin de trei factori de care trebuie neapărat să ținem cont. Ar fi vorba, în primul rînd, de numeroasele succese pe care, de-a lungul timpului, în cei peste 20 de ani de activitate. teatrul. nemțean le-a repurtat în țară și peste hotare. O primă selecție din cele aproape 150 de premiere jucate pe scena nemțeană ne-ă pus în fața a 45 de spectacole considerate a fi reprezentative. înșiruirea lor, a dramaturgilor, a regizorilor, a scenografilor și, firește, a actorilor, ar transforma rîndu- rjle de față într-un fel de listă greu de citit. Dar cîteva cifre totuși se impun : au fosț puse în scenă, în acest răstimp, peste 80 de piese din dramaturgia românească, din care 60 de piese contemporane ; dramaturgia universală a fost prezentă cu aproape 60 de piese, din care peste jumătate aparțin dramaturgiei'contemporane; numărul spectacolelor a ajuns la aproape 5 500, iar cel al spectatorilor atinge cifra de 2 milioane. Ar mai fi vorba. în al doilea rînd. de faptul că teatrul nemțean a fost, de la înființarea sa, dar cu precădere din anul 1967, cînd a devenit Teatrul Tineretului, o gazdă bună și generoasă pentru o adevărată pleiadă de actori, regizori și scenografi. 
O simplă trecere în revistă a celor ce s-au afirmat pe scena Teatrului Tinere
tului ar țfepăși,, ușor, cifra de T00. Dar nu cifra, în sine, contează, cit faptul că la Piatra Neamț și-au făcut ucenicia și au gustat' din dulcea cupă a izbîndei actori și regizori și scenografi care astăzi, în majoritatea teatrelor din țară, inclusiv în cele din București, pot fi îritîlniți în rîndul celor mai buni dintre cei mai buni. Și, în fine, ar mai fj vorba, în al treilea rînd, privind dificultatea întreprinderii noastre reportericești, de faptul că trupei Teatrului Tineretului din Piatra Neamț, această extraordinară mașină de teatru, i s-au dedicat, de-a lun
gul timpului,, numeroase studii, eseuri, cronici, comentarii, dezbateri prin care s-a încercat definirea acelui ceva care a propulsat, în constelația teatrelor din România, acest colectiv care — prin talent, fantezie, inteligență și tinerețe — arde și strălucește constant, ca o stea ds primă mărime. Cit de dificilă este o 
o astfel de definire, care a îngreunat demersul nostru, reiese, iată, din mărturisirile dramaturgului, eseistului și ale fostului director al Teatrului Tineretu
lui, Eduard Covali, unul din oamenu:!care au ars și ard în mistuitoprea flacără a teatrului nemțean: „Se poate face un portret colectiv? încercarea mi se pare hazardată, mai ales cînd e vorba de găsirea unui numitor comun pentru o șu,mâ de individualități artistice distincte. în fiecare an, la Piatra Neamț au venit și au plecat actori de valoare certă. în fiecare an au venit și au plecat actori dificili. Extrapolînd. sînt tentat să cred 
că talentul este unificator. Și totuși, cum se face că stagiune de stagiune, succesele repurtate de Teatrul Tineretului și-au. păstrat timbrul caracteristic? Născut dintr-o ambiție și alimentat cu ambiție, Teatrul Tineretului și-a propus de la început — printre cei care l-au creat și l-au însuflețit — un mod de existență 
care — de la repertoriu și pînă la realizarea artistică — să evite rutina, suficiența meșteșugului, prejudecata izvorîtă chipurile din tradiție, din rețeta succesului, din calea dintotdeauna bătută. Știu 
că știu foarte puțin, parafrazînd această cugetare celebră, a fost, și continuă să fie deviza acestui colectiv. De aici, o mare receptivitate la modalități diferite de a gîndi teatrul în diversitatea și unicitatea sa stilistică. între Băiatul din 
banca a doua, Nu sînt Turnul Eiffel, Ar

den din Kent, Afară-i vopsit gardu’, 
înăuntru-i hjopardu’, Tristan și Isoida, 
Omul cel bun din Sînciuan, Noaptea 
încurcăturilor, Britannicus, Woyzeck, sau 
între Harap Alb, Peer Gynt, Zigger- 
Zagger, Matca, Slugă la doi stăpîni, Ti
nerețe fără bătrinețe, Muntele, Neves
tele vesele din Windsor și Somnoroasa 
aventură nu există un mod unic de a aborda, de a concepe și de a realiza spectacolul. Lucru dealtfel și firesc, într-un teatru cu un colectiv mereu în schimbare, pus în valoare de regizori și pictori scenografi atît de diferiți ca experiență artistică, atît de diferiți ca mod 
de a concepe teatrul. Afirmații de genul 
un astfel de spectacol nu se putea reali
za deeît la Piatra Neamț mă fac să cred că de la început a existat un tipar în

un ferment al culturii române —
Teatrul Tineretului d'n Piatra Neamțcare au fost turnate aspirații, căutări pline de neliniște, succese și eșecuri dinamizatoare. Acest tipar a' fost echipa. Afirmația s-a făcut de foarte .multe ori, dar nu știu dacă a fost limpede vreodată ce înseamnă echipa de la Piatra Neamț. Folosim termenul nu pentru a desemna un colectiv artistic ai teatrului, ci echipa în lucru, in activitatea sa de creație. Un regizor colaborator care începe montarea unei piese în deplină libertate de acțiune își alege colaboratorii fără ingerințe de ordin administrativ, fără prejudecăți de ordin ierarhic. Nu poziția de pe statul de funcțiuni este aceea care decide distribuirea într-un rol, ci necesitatea efectivă de a acoperi cît mai bine rolul respectiv. Fiecare spectacol pune problema recuceririi galoane- lor, fiecare spectacol pune problema recuceririi sufragiilor publicului, ca și cum totul trebuie luat mereu și mereu de la început. Experiența și vechimea nu conferă autoritate dacă nu sînt acoperite artistic, dacă nu sînt dublate de argumente logice de bun-simț. N-au existat voci dominante, iar partitura solistică n-a fost niciodată un drept cîștigat. Numai așa s-a stabilit un climat de încredere, acea des pomenită în presă at
mosferă de lucru ca la Piatra Neamț, în care gîndul inspirat nu se poticnește de 
așa ceva nu s-a mai făcut pînă acum, sau așa ceva nu se poate, sau așa ceva 
nu. Situînd obiectul creației la o înălțime care presupune în permanență un efort pentru a-1 ajunge, echipa în lucru își subordonează fireștile porniri individualiste scopului colectiv. Continuul spirit de emulație a adăugat succeselor durată. Cu toate că, din cînd in cînd, se fac și 

pronosticuri pesimiste, convingerea noastră este că Teatrul Tineretului va găss întotdeauna forța necesară pentru a-și menține tinerețea fără bătrînețe a aspirațiilor sale". Am reprodus în întregime aceste mărturisiri intitulate Croehiul 
unui portret, pentru că ele dezvăluie acea splendidă stare de spirit ce a guvernat întreaga activitate de pînă acum 
a Teatrului Tineretului. Dar să adăugăm acestor observații făcute de un om aflat în chiar miezul fierbinte al muncii ce se desfășoară pe scena nemțeană și alte păreri formulate de alți critici de . specialitate :„De la începuturile existenței sale. Teatrul din Piatra Neamț s-a bucurat de o situație specială: nucleul de bază al trupei era format, în prealabil, în Institu

tul de artă teatrală și cinematografică. Bagajul de cunoștințe comune. atenta pregătire artistică, normele de etică scenică asimilate împreună au dat o notă da omogenitate și entuziasm tineresc trupei din teatrul nou înființat. Mulți dintre interpreții acestei prime echipe au plecat din Piatra Neamț și sînt astăzi actori de valoare ai unor ansambluri bucureștene, iar cei care i-au urmat au trebuit să facă față unor exigențe gata create. Preocuparea pentru evoluția fiecărui actor talentat, grija de a armoniza interesele instituției cu cele ale fiecărui membru din echipa teatrală au făcut posibile continuitatea în muncă și stabilitatea colectivului. Consolidarea și dezvoltarea multilaterală a acestui colectiv este, cred, punctul de interes central din activitatea noastră" (Ion Coma», 
revista Teatrul nr. 3 din 1964). Un desă- vîrșit teatru de tineret, atît pentru cei mici cît și pentru cei vîrstnici, care merită să fie lăudat cu superlative dintre celfe mai alese. Acestui teatru de tineret i se cuvin laurii pentru cel mai bun spectacol, din Nttrnberg" (Dietmar M. 
Schmidt, Abendz@tung, martie 1967). „Demn de apreciat în activitatea Tea
trului Tineretului, atît în alegerea repertoriului, cît și în valorificarea sa scenică, este faptul că nu se recurge la rețete și metode facile, că nu se prezintă publicului o hrană gata mestecată, concluzii didactice moralizatoare de învățat pe dinafară, ci se urmărește stimularea gîndirii spectatorilor, participarea acestora la rezolvarea problemelor propuse spre dezbatere" (Margareta Bărbuță, Scînteia, 
iulie 1967). „Ne reîntîlnim cu Teatrul din Piatra Neamț ca întotdeauna, cu emoție, 

cu Interes, cu satisfacția de a consemna succesul, calitatea profesională a muncii care se face aici. O realitate, de fapt cea a tinereții permanente, se oficiază în acest laborator de creație, școală a artei, școală a spectatorului și a spectacolului" (Mira 
Iosif, revista Teatrul ur. 8, 1967). „Spiritul acestei echipe dinamice și consecvente datorează mult cîtorva regizori ale căror nume apar. în chip frecvent pe afișele din Piatră Neamț. Teatrul Tineretului a avut ambiția de a-și câștiga prieteni și amabilitatea de a-i păstra și cultiva. Cîștigul a fost de ambele părți: pentru regizori, care au realizat aici unele din ; cele mai bune montări. ale lor, pentru ~ actori, care s-au dezvoltat veghea ți do ochi exigeați" (Ion Cazaban, Scînteia, 
mai 1968). „La Piatra Neamț se află cea mai bună echipă de teatru de tineret din . țară al cărei spirit de echipă e fermentul principal al înfăptuirilor ei" (Valentin Silvestru, România literară, noiembrie 1975). „Lumea .vine la spectacolele de la Piatra Neamț pentru a lua contact cu un repertoriu interesant, în mare măsură inedit... La Piatra Neamț s-au realizat memorabile montări: Brecht, Biiehner, Ibsen, Racine, apoi lucrări ale Ecaterinei Oproiu, Marin Sorescu, ori spectacole inspirate din folclorul românesc, s-au afirmat dramaturgi. Se merge la spectacolele de la Piatra Neamț pentru a se asista la afirmarea,' nu o dată, puternică, surprinzătoare a unor noi talente regizorale și scenografice. Lumea vine la Teatrul Tineretului îndeosebi pentru a reîn- tilni o trupă tînără și un climat ideal de creație. Și este rareori dezamăgită — căci,, pâstrînd o foarte bună echipă, de bază, stabilă, trupa din Piatra Neamț reîntinerește mereu, asumîndu-și meritul de a forma și a lansa — în întreaga țară: și îndeosebi în teatrele din Capi- ' tală — noi și noi valori actoricești" (Na
tali» Stâncii, Scînteia, decembrie 1976). 
„Ca de obicei, Teatrul Tineretului din Piatra Neamț a dovedit că-și onorează numele prin valorificarea — într-un stil care începe să Revină’ al său — resurselor creatoare ale unor mari actori cu largi disponibilități, ca și prin cadrul oferit testării și afirmării unor talente tinere, la început de .drum. E de laudă consecvența și durata spiritului bătăios- artistjc de la Teatrul Tineretului, e de laudă și de exemplu faptul că la acest teatru mai toți actorii se bucură, pe rînd. de roluri principale, de șansa concretă de a se afirma" (Nelu Ionescu, Flacăra, 
ianuarie 1977).Și lista unor astfel de aprecieri care plasează Teatrul Tineretului și în contextul larg al mișcării de teatru din .toată țara noastră ar putea continua. întrucît, pentru un cronicar de teatru a fost și este o cinste — dar și o probă de foc, o probă de profesionalism — încumeta- rea de a serie despre miracolul scenei din Piatra Neamț.In ceea ce ne privește, din motive de spațiu tipografic, nu am transcris nici un nume de actor, nici un nume de regizor sau scenograf. Am fi fost obligați, dacă am fi transcris un singur nume, să adăugăm zeci și zeci de alte nume. Am fi fost obligați, dacă aminteam un singur spectacol, să aducem în discuție alte zeci și zeci de spectacole. în aceste condiții, recitind însemnările documentării noastre, dar recitind și ceea ce am apucat să așezăm în această pagină, constatăm că titlul ei, al paginii, este, dacă vreți, un fel de axiomă, un adevăr unanim recunoscut și acceptat.Datorăm deci Teatrului Tineretului din Piatra Neamț o excelentă generație de actori, regizori și scenografi, o nouă viziune asupra artei spectacolului, adică, mai altfel spus, acel înnditor suflu ce baie de-o bună bucată de vreme pe scena mare a teatrului românesc. Să-i recunoaștem deci Teatrului Tineretului din Piatra Neamț, cu riscul de-a răn: unele orgolii din Capitală sau din tară, meritul de-a fi fost și de-a mai fi încă unul din fermenții culturii române contemporane.
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„Fratele meu, Charles"Stagiunea teatrală bucureșteană este la ora actuală în plină desfășurare și ar fi hazardat pentru oricine să încerce un bilanț sau o analiză a repertoriului. Dar din. ceea ce s-a montat pînă în prezent este lesne de constatat că lipsește aproape cu desăvîrșire comedia în forma ei clasică, muzicală sau music- hall. Regretul nostru este cu atît mai mare cu cît un cunoscut om de teatru, conducător de colectiv, ne-a promis, nu demult, pe lingă lucrări dramatice de rezistență și unele piese jucate cîndva cu succes .pe scenele țării, piese cu început, mijloc și sfîrșit, cum îi place să se exprime plastic unei împătimate în ale teatrului, care într-un fel saturată de „piesele grele" 1 refuză să mai meargă la teatru preferind opereta. Din aceste considerente am acceptat 
cu bucurie invitația la un muzical pus în scenă de secția de estradă a teatrului din Pitești, venit în Capitală numai pentru o singură reprezentație : 
Fratele meu, Charles, tradus și prelucrat de Alecu 
Popovici după cunoscuta comedie Școala birfelilor 
de R. B. Sheridan, pe muzica lui Edmond Deda. Acest muzical a mai văzul lumina rampei în urmă cu ani la Teatrul „Ion Vasilescu" din Capitală și dacă memoria nu ne înșală s-a bucurat de- succes. La ora cînd scriem aceste rînduri muzicalul a fost montat și la Brașov iar teatrul la microfon a difuzat prelucrarea cu o distribuție de zile mari. Deci se poate juca Sheridan cu succes.Revenind la spectacolul teatrului piteștean apreciem că secția de estradă s-a întrecut pe sine reușind să prezinte un spectacol curat, cursiv și bine jucat. Meritul acestui ansamblu este cu atît mai mare 
cu cît pînă acum de-a lungul a 25 de ani de existență s-a rezumat la spectacole în limitele genului revuistic. Se știe că muzicalul are legile lui preci
se. El impune contopirea textului și a muzicii în- 
tr-un tot unitar. Sigur că autorii libretului și-au permis unele modificări față de textul originar, modificări impuse de exigențele genului. Cea mai cu

rajoasă ni se pare interpretarea rolului celor doi frați atît de deosebiti ca tipologie si comportament, 
Joseph și Charles, de un singur actor. Aceasta este partitura cea mai grea și ea nu poate fi atacată fără talent și dăruire. Ni se pare deci realizarea lui Dorin Oancea mai mult de'cît revelatoare. Spre, surprinderea noastră, am aflat că simpaticul interpret este maistru de balet-și nicidecum cîntăreț sau actor, cum îl. bănuiam. în timpul spectacolului. 
Dorin Oancea este cînd agreabil și plin de viață, atunci cînd îmbracă haina lui Charles, cînd șiret, bizar și linsit de scrupule atunci cînd îl interpretează pe Joseph, ceea ce, trebuie să recunoaștem, nu e un lucru prea ușor.Distribuția numeroasă face imposibilă menționarea exhaustivă a tuturor actorilor, motiv pentru care vom stărui .asupra numelor ce ne-au atras atenția în mod deosebit : Lidia Crețu-Dobrin, Dragoș Mîrzan și Marin Radu-Ene. Vom zăbovi ceva mai mult asupra lui Dumitru Lupu, cel care a ținut bagheta dirijorală, nu pentru a sublinia felul ctsrn suna orchestra, ei pentru a saluta apariția sa ea dirijor en 
titre amintindu-ne că in urmă cu ani 1-arn admirat la Cenaclul Flacăra interpretînd cu mult har, împreună cu talentatul poet Cezar Ivănescu, cîntece folk. Anii au trecut, copilul de ieri și-a văzut de treabă, nu trădînd muzica ci perfecționîndu-se la Conservator. Realmente l-am urmărit cu plăcere și dacă, pe ici pe colo, orchestra nu suna chiar cum trebuie, dăm aceste imperfecțiuni pe seama lipsei sale de experiență. Muzica lui Edmond Deda, plină de inspirație, scrisă în ritm de jazz, he-a reamintit numele unui inspirat compozitor. Regia lui Alexandru Darian 
a fost gîndită cu discernămint, talent și inspirație, reușind să ne prezinte un spectacol alert și colorat. Meritul regiei trebuie subliniat în mod special, dacă ținem seama că la secția de estradă colectivul nu este prea numeros, lipsa tineretului resimțindu-sepregnant.
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Un salut eroismuluiMeritul existenței unui om nu constă în faptul că a trăit șaptezeci, optzeci sau o sută de ani. Ceea ce distinge un om de alt om se consideră după faptele fiecăruia.Iată, azi, 2 februarie 1983, and notez aceste rînduri, scriitorul și colonelul Pană Gh. Ion a împlinit vîrsta de 70 de ani.Cînd îl văd înconjurat numai de poeți, gîndul mă duce la odele care celebrau faptele de eroism ale antichității. Și cum ar putea fi altfel cînd căpitanul Pană Ion, cel din anii 1944— 1945, a participat în războiul antihitlerist la 153 de atacuri date în stil mare, pe viață și pe moarte, și la alte 30 de mai mică amploare. Deși a luptat mereu în prima linie, deși a făcut nenumărate incursiuni dincolo de linia frontului, în spatele inamicului, aducînd alor săi prizonieri nenumărați și arme de toate calibrele — pînă la tunuri grele, căpitanul Pană Ion n-a fost rănit o singură dată în tot acest timp. Acțiunile sale de mare curaj împingeau frontul mereu înainte, astfel incit hitleriștii, recunoscindu-i meritele, s-au văzut obligați să pună un mare preț pentru capul lui. Ofițerii din Armata sovietică, ale căror unități luptau în colaborare cu Regimentul 34 Infanterie, îl numeau Pe căpitanul Fană (datorită staturii sale) „micul Jukov al românilor". Un comandant român din acea vreme, care cunoștea bine faptele de arme ale septuagenarului de azi, spunea la sfîrșitul războiului: „Pe toate stîncile din Cehoslovacia scrie Pană !"Incepînd cu participarea la insurecția armată, în timp ce unitatea lui se afla pe coastele Mării Negre, de la Constanța și pînă. în inima Europei, căpitanul Pană Ion a dovedit un curaj ieșit din comun și un eroism adevărat.De la cea mai modestă pînă la cea mai înaltă decorație militară din acea vreme, căpitanul Pană le-a luat pe toate pe cale naturală, potrivit curajului și dăruirii sale față de cauza patriei — România.După război, colonelul Pană Gh. Ion s-a dedicat gazetăriei militare și scrierii cărților sale, gustate de un mare public cititor.Pentru faptele sale de un eroism cuceritor, cel ce scrie acesta rînduri de laudă l-a și avansat pe colonelul Pană Gh. Ion la 
gradul dc general, urindu-i „la mulți ani!“.
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Studențimea noastră — un
„Știți că foarte mulți 

arhîtecti sînt 

căsătoriți

cu arhitecte ?“„Cred că cea mai bună caracterizare a activității studenților din Institutul de arhitectură este, paradoxal, lipsa unei activități „extrașcolare". în ce sens : tot ce se întîmplă între noi este foarte legat de școală, de meserie, după cum și clădirea studenției noastre nu poate fi despărțită de pulsul vieții studențești, de viața Capitalei. Spun acestea pentru că dacă e să privim manifestările noastre sau ale colegilor noștri, vedem că indiferent dacă e. vorba de un festival rock (..festivalul formațiilor vocal-instrumentale CLUB A “, de pildă), un bal al bobocilor sau al absolvenților, oriep altă activitate, totul con- , tine o trimitpre la meserie, la viața; de. zi . eu zi; din facultate. Există o mare dorință , — cojegi de-ai noștri din alte: . facultăți ne-b impută.! — de a ieși în evidență prin ceea ,ce facem. Este . adevărat că dorirn ăsta, cred însă că nu ar trebui să ni se reproșeze așa ceva : vrem șă fim deosebiți, făcând însă lucruri obișnuite sau care ar trebui șă devină obișnuite.. Adică să ne facem meseria bine — din toate pune-' tele de vedere — atât pentru noi, cit și pentru cei care „consumă" meseria asta. Să avem o studenție bogată sufletește, împreună cu toți prietenii noștri".Mă aflu în sediul asociației studenților comuniști a Institutului de arhitectură : pe pereți se mai află încă panouri cu inscripții în diverse limbi, amintind seini-, nărui internațional Arhitectura, mod dc 
exprimare a tineretului în spiritul păcii, seminar care s-a desfășurat în cursul lunii decembrie.Interlocutorul meu este chiar președintele asociației, studentul Sergiu Nistor, din anul III.— Care este secretul reușitelor de care ați pomenit mai sus, și pentru care sin- teți invidiați în bună măsură ?— Cred că în primul rînd faptul că șîn- tem un colectiv, cum să spun eu... sîntem 700 de tineri, adică un colectiv relativ mic, dar nu atît de mic incit să nu aibă forță, dar nici mare, în acest din urmă caz exis- tînd pericolul pierderii de sine. Apoi tradiția acestui institut, sentimentul de grup unitar, colegialitatea, aș zice, care ne caracterizează ; nu știu dacă ați remarcat, știți însă că foarte mulți arhitecti sînt căsătoriți cu arhitecte ? Există apoi Clubul arhitecților, din strada Lemnari — încă un mijloc de apropiere, de cunoaștere reciprocă ; de punere la cale a unor noi proiecte, gânduri, visuri...— Un exemplu în acest sens ?•— Cu plăcere, și vă mărturisesc chiar că ne bucură că va apărea și în presă, fiind vorba de o inițiativă a noastră, a celor de Ia arhitectură, dar fiind mai ales Vorba de o idee care a prins teribil, în marea masă a studentilor : pe scurt, se intenționează a se înființa — la nivelul 
Comitetului executiv al U.A.S.C.R. — o comisie având drept scop păstrarea patri- 
moniului cultural al țării. Este vorba de păstrarea clădirilor de valoare, a monumentelor culturale, operelor de artă etc. Primele efecte au și început să apară, mă refer la studenții de la arte plastice cars încă din vara trecută au luat în îngrijire și recondiționate frescele mănăstirilor Moldovei. Acțiunea va căpăta acum amploare națională, și cred că putem fi mîn- dri de faptul că nouă, tinerilor, ni se va încredința o astfel fle sarcină. Este vorba de datorie și responsabilitate îh același timp.

...iese din sală, sărind într-un picior. în clipa următoare este înconjurată. . strins, de un roi de studente in halate albe : 
„Cum a fost ?“ ; „Așa, si..." ; „Dar spune, 
dragă, odată !“Iar fata asta subțire și nu prea înaltă abia își trage răsuflarea, este bucuroasă, evident : dar nu a scos nici un cuvînt ! A fost prima care a ieșit de la examenul de anatomie, susținut cu prof. dr. Viorel 
Ranga. E sugrumată încă de emoție, apoi :„Fantastic : m-au întrebat de ce am lipsit la un curs anume, le-ani spus că am fost la schi, iertați-mă... !“ (un tînăr în bluzon din plastic albastru așteaptă — ca și mine, dealtfel ! — potolirea entuziasmului). „Ei, bine, știți ce m-au întrebat ? Aaaa... faceți schi, deci 1“Fata îl îmbrățișează pe tînăr, aruneîn- du-și brațele peste umerii lui ; acesta din urmă pare vizibil stînjenit. Este momentul în care intervin : „ ...știți, FLACĂRA... avem două pagini de revistă, putem sta nițel de vorbă ?“

Și stăm :
— Claudia Circoană, medicină generală, 

■nul II. Am 20 de ani. Am ieșit de la exa-

»: -
B -

-I ..., menul de anatomie — ultimul examen cu profesor, de acum înainte ne așteaptă cli- nicUe. Scrieți chiar totul ? Atunci , notați și asta, că profesorul Viorel Ranga este un om nemaipomenit, ține cursuri excelente— face, adică, niște cursuri formidabile !, pot spune așa ? în lipsa unor manuale și atlăsuri anatomice Ca lumea — dacă doriți să fiți sincer, așa cum mi-ați afirmat, sublimați acest lucru ! — dînsul ne oferă proiecții, diapozitive, „cazuri" de excepție. Și ar mai fi ceva...— De unde sinteți ?— Din Cîmpina... și iată ce ar mai fi : foarte recent, sovieticii au descoperit că se pot face transfuzii cu lichid cefalorahidian. Este o chestiune de histologie. Dar de ce mă priviți așa 1. leitați-mă; cred, că îmi veți spune ceva important, pînă atunci :. ce subiecte v-au „picat" la examenul ăsta ?— Arată-mi artera iliacă internă... plexul hipogastric, apoi...— Mulțumesc, ajunge ! Reveniți.■— încă p noutate : fiecare grupă sanguină corespunde unei grupe de lichid cefalorahidian. Toate cele pomenite mai sus sînt, repet, recente : bombardamentul informațional, la ora actuală, este fantastic, înțelegeți ceva din cele ce vă spun 1— încerc !— Iar toate astea, ținând, evident, de histologie, nici măcar n-au fost incluse în cursurile noastre, pricepeți ? Profesorul meu, Viorel Ranga, exact asta face : anti- 8 cipă NOUL ! Ni-1 predă, prin cele mai ; diverse mijloace posibile : proiecții video, reproduceri xerox... a făcut chiar un fel de muzeu din fragmente umane (creier, plămini, organe genitale, rinichi) conservate în spirt... am spus ceva rău ?
i — Nu, dimpotrivă.— Vă rog mult, nu-mi faceți vreun rău! La anul dau' examen la histologie, ceea ce v-am spus — apropo de acele noutăți ! — nu vor să acuze catedra, Doamne ferește ! uc, doar că...— înțeleg : și ați spus exact dealtfel, te vorba de acest cumplit — și firesc, de torifel — „bombardament informațional".— Exact ! Și invers, dacă pot spune astfel : există domenii — cum este cel al embriologiei corpului uman — care s-a ; predat destul de superficial (eu însămi, în anul I, nu iubeam această disciplină). Abia acum m-am convins că ea este arit

metica medicine! !— Vă întrerup : de 'ce v-ați ales această meserie, de medic ?— Mi-am dorit-o. Cum să vă șpun ? Cu 
plăcere : vreau ca, după absolvire, să ajung într-un sat din deltă Unu într-un mare oraș !>, pentru a învăța să mă | deșeuri* singură, pentru a-mi încerca puterile. Cred că mi-am ales o meserie în care nu pot interveni jumătăți de măsură.— In afara medicinei — ce vă mai place?— Repet : schiul. în cele opt zile libere — mică noastră vacanță de după această ' sesiune — voi merge să schiez Ia Brașov _ sau Sinaia, sînt aproape, eu fiind din Cîmpina. Mai am însă ceva : desenul 1 Măr- ■ Ușoarele !i — Poftim ?— Facem mărțișoare : eu fac mai mult felicitări, pentru această splendidă ocazie : felicitări pictate în ulei, pe cartoane. Sora mea. Olivia (studentă în anul III aici. în facultatea în care vă aflați), precum și fratele meu mai' mic. Laurențiu (încă licean, dar cel mai talentat dintre noi la pictură — ne-am împodobit camerele locuinței din Cîmpina cu tablourile lui !), am. făcut un fel de corporație a mărți- șoarelor : ca studenti, avem voie să facem 
și să vindem.— Splendid ! Asta-i ceva împotriva „kitch“-ului, socot !?— Firește. E numele nostru în joc ! Și cîștigăm, chiar.- — .Cit ?— Cit pentru o înghețată...

Facultatea . de geografie-geologie, exa- memd de biochimie al grupei 338, anul IV. Primele lui cuvinte la ieșirea din examen : biletul numărul 8, nota 8 ; dacă știam că-i așa, trăgeam biletul numărul 10. Si tot el, zîmbind : dar dacă trăgeam biletul 25?!Firește. l-am abordat urgent și am aflat pentru început următoarele : se numește Iulian Niță (nici o legătură de rudenie cu subsemnatul), a vrut să facă politehnica, la.Brașov, la autovehicule rutiere; dar a căzut la admitere din cauza a numai 2 zecimi. Uh bun prieten, Mircea 
Savu, tîrgoviștean de-al lui, l-a convins că geologia este cea mai frumoasă facultate. S-a pregătit șl a intrat printre primii, în sesiunea a doua, cea din toamnă

Revista Consiliului Uniunii Asociațiilor Studenților Comuniști din Universitatea București, continuatoare a Vieții univer
sitare (1925) și a revistei Universitas (1952), marchează cu nr. 1/1983 împlinirea a 15 ani de apariție. Florin Antonescu, redactorul șef, îi încredințează pe cititori că revista se adresează sufletelor lor, fiind nu numai rezultatul 'muncii, ci și al simțirii și pasiunii actualului colectiv de redacție. Ceea ce se și observă ușor din paginile ei, care oglindesc evenimentele importante trăite în ultima vreme de întreaga țară, de studenți în general și în mod deosebit de cei ce se specializează în facultățile Universității bucu- reșțene. Aflăm'din. interviul cu prof. dr. Ioan loviț Popescu, rectorul Universității, și că a început lucrul, cu un larg colectiv, la o istorie a Universului ; sînt împărtășite grijile și rezultatele sesiunii de examene, izbinzile Clubului sportiv Universitatea -București (mai ales ale șahiștilor) ; putem citi o pagină cu poezii, știri din alte centre universitare și despre activitatea cercurilor studențești, note și recenzii. Ne bucurăm deci că revista este acordată la timpul prezent al Universității bucureștene. (Reghina 
Vâr viei)

de-acum patru, ani. în clipa de față se bucură că n-a reușit la politehnica bra- șoveană. De ce, Iulian Miță ? Pentru că geologia este foarte, foarte frumoasă, mai ales cînd faci specializarea la hidrogeolo- gie. Dar. din păcate... Există și un „din păcate ?“ Da, la repartiție nu Se ține cont de specializare, Dar, oricum, datorită pregătirii ■ complexe, oriunde am fi repartizați, vom face față, fie în hidrogeologie, fie in prospecțiuni, fie în exploatări, fie in cercetare. Dar parcă tot mai bine ar fi să continuăm în specializare ! Ce ți-a 
plăcut (ie, mai mult și mai mult. în acești 
patru ani de studenție la geologie ? Totul. Cursurile, colegii, viața de student, profesorii și asistenții, chiar și sesiunile. Dar, cel mai mult și mai mult, practica de vară. Știți, eu eram un tip mai comod, deși făceam sport, adică handbal, atletism. lupte... Care este eebipa de fotbal 

preferată ? Nici una. Nu-mi place fotbalul Dar să revin, eram, deci, un tip comod, nu-mi prea plăceau excursiile, drumețiile. Și iată-mă la o facultate în care trebuie să bați munții cu piciorul, la pas. Au fost zile, în timpul practicii, în care am mers, în urcuș, și 50 de kilometri. Și-n timpul urcușului, lucram, notam, urmăream rocile. Cum adică urmăreai roci
le ? Simplu. O luam pe firul unei ape. Spre, deosebire de turiști, care merg în grup și pe poteci marcate, noi o luăm de unul singur pe firul unei ape. Pornim de jos, din zona colinară, și urcăm, urcăm... Studiem cu atenție albia rîului, în care citim ca într-o carte, dar, totodată, urmărim și ceea ce ne arată malurile, adică deschiderile. Rîul, cum să vă spun, e un fel de povestitor, el ne spune pe unde a trecut, ce a întâlnit îh cale. Zărim uneori cite un fragment de rocă mai ciudată și știm că undeva, mai sus, trebuie să găsim stratul din care riul a smuls acel fragment și l-a tăvălit cu apa câțiva zeci de kilomer tri. Dar e, totuși, obositor și apăsător sa 
fot urci, de unul singur, cîteva zeci de 
kilometri pe albia unui rîu ? E obositor, nu zic nu, dar apăsător nu e. Gîndurile sînt în plină mișcare, au un scop în jurul căruia sau spre care tind mereu. Este, dacă vreți, o singurătate activă, binefăcătoare în condițiile unui stress urban din care abia mai putem scăpa. Unde, în ce 
parte a țării, in care munți ai trăit aceste satisfacții ? Adică unde am făcut practica ? Da. în zona Cîmpinei, unde am început, apoi în jurul Orșovei, apoi la Tarna Mare, în județul Satu Mare, apoi în Retezat, la barajul de pe Rîul Mare, unde am și proiectul de diplomă. Cum 
se numește proiectul ? Studii privind '- prietățile terenului pentru amplasarea unui baraj. Refac. în ultimă instanța, munca unei echipe care, firește, a hoțărît deja în care loc anume să fie amplasat barajul de pe Rîul Mare. E captivanta 
această muncă la proiect ? Evident. După ce am studiat zona, înțeleg de ce s-a luat hotărîrea de a amplasa barajul exact acolo unde este el acum și de ce nu a fost amplasat mai în amonte, sau mai în 
aval. Care dintre locurile de practică 
ți-au rămas cel mai mult în memorie ? Intr-un anume fel, profesional vorbind. Retezatul. într-un alt fel, ca experiență de viață, practica făcută la Deva, unde am întîlnit oameni dintr-o bucată, oameni cu care trebuie să vorbești limpede și clar, fără ocolișuri. Nu că nu s-ar pricepe ei la vorbele sucite și răsucite, dar cînd e vorba de muncă, trebuie să vorbești drept, clar. Apoi Deva e un oraș frumos, curat, civilizat, oarecum romantic. Acolo, la Deva, am înțeles eu ce înseamnă un oraș ardelenesc. Apoi, într-un alt fel, sentimental, m-au impresionat bazaltele de la Detunata, din. Apuseni. Sint de-o frumusețe și de-o forță fără egal, mai ales dacă te-apropii de ele, fără să fii pregătit în prealabil. Așa mi s-a întîmplat mie. Veneam din zona colinară, niște dealuri cînd domoale, cînd abrupte, roase de vînturi și ploi, erodate, și-am intrat într-o pădure, o pădure calmă, blîndă. .Era cam înspre amurg și mergeam eu așa. prin pădure, și mă gîn- deam că ar trebui să mă întorc și dintr-o- dătă. de parcă s-ar fi lăsat un întuneric mare, bazaltele izbucnite parcă din chiar miezul veșnic viu al pămîntului, pe -verticală, masive, dure, neclintite, puternice, sălbatice . și misterioase. Eu nu cred să existe în țară un alt loc mai frumos, mai tulburător și cine n-a văzut încă bazai- tele de la Detunata n-a văzut încă adevăratul chip al naturii. Constat că voi, 
geologii, sinteți și poeți ! în ce mă privește, n-am nici o veleitate în acest sens, dar bazaltele de la Detunata sînt o adevărată capodoperă geologică și în fața unei capodopere chiar și un antitalent devine poet. Cu alte cuvinte nu-i meritul meu că am ‘fost atît de. puternic impresionat.



Azi despre arta de 
mîine a cîtorva 

tineri pictoriInstitutul de arte plastice ,,Nicolae Gri-gorescu" din Bucur vineri, 4 februa-rie, orele 14. exact in clipa în care singura clasă de pictură a anului IV, profesor Marius Cilievici. încheia cele patru ore de studiu in cărbune și creion la o temă începută cu alte două săptămîni în urmă, o compoziție cu. trei personaje. Cele .nouă planșete ale celor nouă stu-den ți ce alcătuiesc această c’asă erau
despre

vîd eoea se tofpp $ j
petlctsla 4eAcest tînăr care, iată, se află în fața m- o masă, sorbind la intervale dinte-o Ceașcă de cafea, privindu-mă mai ales insistent, încereînd să descifreze ce anume vreau de la el, a dat de trei ori examen de admitere la I.A.T.C. „I.L. Caragiale".

acoperite, fiecare, cu cîte trei desene. Cele trei modele tocmai se îmbrăcau și ■ în următoarele minute aveau să părăsească atelierul. Studenții,- parcă epuizați de muncă, își priveau cu un aer pierdut - lucrările. „N-aș zice, mă adresez unuia.dintre ei. un tînăr înalȚ bruh st.' că sîn- teți prea ihulțumiți !" Mă privește contrariat, și, în același timp, surprins. Facerii eunoștihță; îi propun un dialog, dar, zîmbind, mă refuză categoric. Se nuntește Radu VÎaicu și-mi spune că nu există nici un motiv, nici uri argument, că dialogul să aibă loc numai între noi doi. îmi ■ propune să stau de vorbă cu toți ceilalți

ansamblu a celor trei personaje. Ce ar fi, însă, de adăugat : că un astfel de studiu de atelier nu presupune neapărat o reușită totală. Este vorba, mai curind, de o acumulare strict tehnică, de manevrarea unui limbaj profesional, de sondarea, unui teritoriu ca stare de spirit, pe-a- locuri chiar afectivă." Dana Guluță : „îmi vine greu să vorbesc despre ceea ce . am urmărit eu în aceste trei studii la tema de compoziție dată, dar, în fine, să încerc. Am urmărit să transcriu o anume organicitate dintre lumină și zona de pasaj, această organicitate oferindu-mi posibilitatea de-a realiza acea evidentă unitate a personajelor. în același timp m-a preocupat să surprind în linii mari și caracterele morfologice deosebite ale personajelor. Pînă jpia. viitoare vom lucra numai și numai la această temă, după care o vom aborda și. în culoare, adică în ulei, acuarelă, guașă. Dar pînă atunci, prin aceste studii, ne clarificăm poziția, adică intenția față de aceste trei personaje." Ioana Crăciun : „Eu am tratat această temă ca o compoziție de gen, drept pentru, care, în căutarea unui argument logic, o logică strict plastică, am urmărit mai ales problema paginării, a punerii în spațiu. Prima lucrare, pe orizontală, a ■ creat o înstrăinare a personajelor. Nu mi-a plăcut. A doua lucrare, pe verticală, m-a pus în fața unei compoziții cu o notă de intimitate, dar, în continuare, cu unele spații prea mari. în fine. în cea de-a treia, îngustînd partea de jos,

cînd vorbim despre studențimea română, cu prea multă ușurință la ș.a., adică la 
și alții. Am vrut, surprinzîndu-i în fră- mîntarea lor, să arătăm că lumea lor este, ca a tuturor celorlalți studenți din România, o lume a căutărilor, a îndoielilor, dar și a certitudinilor, privind arta lor prezentă și viitoare, cea care, mai tîrziu, va fi închinată omului zilelor noastre. Am reușit oare, să intrăm cit de cît în această lume în care se nasc azi mijloacele de expresie plastică ale zilei de mîine 1 1
E greu să faci muzică 
ușoară; dar și mai 
greu e să te afirmi

Prima oară a picat Oară, al doisprezecelea.
primul. A doua

A treia oară a reușit ai 3-lea ! Și acum este student.. .. ---- ------ —.......... Noi sîntem so-
brn institutului, serioșii anului, patru sîntem la număr, iar cel mai vîrstnie are 30 de ani !“ Cam astfel a demarat conversația noastră :„O vreme, după terminarea liceului, am lucrat ca. translator la o întreprindere de construcții. Cred că două cinematografe din municipiul Constanța ' între care îmi găsisem un domiciliu provizoriu, deși născut în București fiind ! — mi-au marcat viitorul, adică ăsta, pe care încerc să mi-1 fac. Sînt singurul copil la părinți, or ei, acești părinți ai mei, știind că ia . LA.T.C. se intră foarte greu, au fost încă de la început împotriva ideii de a da aici examen. Eu văzusem însă, atîtea filme, pendulînd între cele două cinematografe ! Nu mai exista nici o întoarcere.De ce mi-am ales meseria asta ? Pentru că simt că am un prea plin în mine, . pe care nu-1 pot da decît prin contemplarea vizuală, prin film cu alte cuvinte, ieși mi se pare acum vulgar ceea ce am spus mai sus. Sau, nu ?_Dacă avem greutăți, piedici ? Iată : sîntem încă prea legați de industrie ; de solicitările altor compartimente ce există în afara talentului — iar aici aș vrea’ să precizez ceva : trebuie să știi 'să te nirțî cu oamenii, să știi cum să-i convingi să-ți dea ceea ce le ceri, și, zău, ista nu-i un lucru ușor. Filmul este, încă, \ artă colectivă, iar primii tăi spectatori lînt colaboratorii. Poate că intr-un viitor 
ipropiat videocasetofouul va deveni unnstrument util pentru
a stiloul pentrua pensula \i culorile Jar mai e pîhă atunci !Constat — nu judec !

afirmarea unora, un scriitor, sau pentru un pictor.
colegi ai săi. Pînă să accept, doi dintre aceștia, respectiv Francisc Luca și Areta 
Nica, au și plecat. Noroc că desenele lor au rămas, totuși, pe planșete. Un alt grăbit, presat de nu știu ce treburi urgente, este Mauricio Castro Leyva, un student venit tocmai din Columbia. Se— că mai tinerii simte foarteoștri colegi se cenzurează mai puțin ca oi, ăștia, așa-zis „vjrstnici". Și nu cred ă e bine ! Rețineți, vă rog, că n-am ni- uc împotriva vîrstei tinere, dar am îm- otriva „puștismului". în meseria, in soarta" asta, pe care am aies-o, puștis- 

iul, fronda nu au ce căuta !Dacă avem visuri ? Firește : decanul nos- u, tovarășa Ileana Berlogea, iniențlonea- i să facă publice, producțiile LA.T.C.alizate pe peliculă de 35 mmlă, afișe, popularizare, fonduri (adică etc.),va asemănător „CASANDREI", la cei ; la teatru. încă ceva : acum doi ani, la •sa de cultură a studenților „G. Preo- a fost organizat un festival al fil- li studențesc. Ce-ar fi ca, în vară, să facă un dublu festival teatru-film, ntru început chiar la noi, în institut ? ! Oare este rostul artei, mă întrebați ? :ela de a emoționa, vă răspund ; de a 
isibiliza. EMOȚIA și SENSIBILIZATA spectatorului. îndrăznesc să cred, it cei doi factori care justifică acest :t.lum mă văd eu în viitor 1 Nu-mi fac zii : mă așteaptă un drum .lung (asis- iță, secundariat etc.), un drum aspru, ncipalul e însă numai ăsta : să am eu să spun ! Sint de părere că în aceastăicilă meserie pe care 3 mai puțin important să fii „mereu prezent" ii numai atunci cînd 1 simți că ai ceva de

mi-am ales-o, să „dai mult", — decît să lu- ești inspirat, spus ! Iar dacăvor ivi nemulțumiri pe parcurs, în- snesc a spune, aceste nemulțumiri nu ține decît de mine, de persoana mea".Se numește Lucian Crețu, este unul re cei 4 (patru) studenți și colegi de II ai clasei regie-film, din cadrul T.C. „I.L. Caragiale". Ieșise — cînd 1 reținut, pentru a realiza însemnă- de mai sus — de la examenul de maturgia filmului". Secțiune teoreti- >e care — în pregătirea sa profesio- — o găsește deosebit de importan- 3-a terminat și cafeaua, ne-oprim aici, camdată...

bine în România, desprecare spune că este o țară minunată, cu oameni, foarte frumoși și buni, constatare la care a ajuns nu numai prin colegii săi de grupă, care sint foarte talen- tați, ci și prin contactul ce l-a avut, de peste 4 ani, cu numeroși alți studenti de la alte facultăți. în ceea ce privește studiile sale din acea zi, extrem de elaborate și construite cu multă migală, ilustrau un. accent, anatomic, evident. „Eu, se destăinuie Mauricio Castro Leyva, chiar dacă învăț aici, în România, nu pot să mă rup de ceea ce este caracteristic în pictura țării mele. Din această cauză, căsint îmi cum tețe atît de deosebit de colegii mei, mie place foarte mult cum lucrează ei, s-au eliberat ei de o anume concre- care pe mine mă ține string, foarte,foarte strîns." întrucît doi dintre studenți plecaseră deja, așa cum am mai spus, depre lucrările lor aflate încă pe planșete ne-a vorbit Radu Vlaicu : „Francisc lucrează în general cu o linie dură, nervoasă, incisivă și este preocupat nu atit de amănuntele compoziției, cit de ritmul și unitatea elementelor, aici a personajelor, ce alcătuiesc compoziția. în ceea ce o privește pe Areta, lucrările ei sint încă în' faza primă a căutării formulei. Se pare că încă nu s-a hotărît ce anume vrea să facă din această compoziție. Un amănunt în plus, colega noastră este pe. cale să devină mamă, peste numai cîte- va luni, și, din -acest punct de vedere, trebuie să o înțelegem. Oricum, este foarte talentată și cu un aplomb specific in a ataca o lucrare." „Sint foarte curios, 
Radu Vlaicu, să văd ce vei spune desprelucrarea ta“. ,Pe mine m-a preocupatconcentrarea unor lumini într-o zonă oarecare, apoi introducerea unor diagonale care să dea mișcare studiului. în . același timp m-a interesat verticalitatea compo- Biției, pentru că,, mi se pare, compoziția ar cîștiga dacă ar fi abordată pe verticală. Am mai urmărit, în același timp, un ritm al suprafețelor, o eliberare față de datele concrete, eliberare care-mi oferă posibilitatea de-a realiza o unitate de

am ajuns la ceea ce voiam, la o atmosferă calmă, liniștită, la o împrietenire a personajelor. Voi continua în această direcție. Am mai descoperit că o linie mai geometrică mă avantajează, grupul celor trei femei constituindu-se mai clar, mai puternic, mai personal." Alexandru An
tonescu : „Să nu fiți, prea surprins că personajele din studiile mele sînt tratate oarecum neglijent. Este o intenție clară. întrucît ceea ce mă interesează pe mine este să surprind doar petele de lumină, curgerea lor, modul în care aerul le învăluie pe toate trei. Pentrp mine pata de lumină, la această temă, este mai importantă chiar decît personajele. Pata de lumină, în ritmul și forma ei. poate sugera starea de spirit, aș zice chiar sentimentul pe care-1 degajă grupul celor trei personaje. Mult mai limpede va reieși acest gînd al meu în clipa în care voi trece la culoare. Pînă atunci, ca toți ceilalți colegi, studii, studii și iar studii. Pictura e grea, cere multă muncă, dar e frumoasă atunci cînd ajungi să exprimi ceea ce simți. Cînd privesc aceste trei personaje eu simt lumina care le învăluie." 
Crinela Pleșa : „în ceea ce mă privește, mă aflu într-o situație diferită în sensul că nu m-am hotărît încă să merg pe o anume cale. Deocamdată fac studiu, mă familiarizez cu tema, cu compoziția, mă apropii, încetul cu încetul, de lumea celor trei personaje. Sînt, de felul meu, mai circumspectă, nu traduc imediat, nu mă cramponez pe o anume idee. Astăzi aceste personaje mi-au spus un anume lucru. Mîine, în funcție de starea mea psihică, îmi vor spune altceva. Eu voi desena, cu răbdare și eu îndărătnicie. în clipa în care voi înțelege cum să tratez compoziția, voi fi deja pregătită, prin studiile de pînă acum, să abordez lucrarea exact așa cum o voi vedea atuiîci. Dar pînă atunci mai e ceva timp."Cu convingerea că, în locul unui dialog cu un singur student din clasa de pictură, aceste considerații și destăinuiri aparți- nînd tuturor studenților din grupa respectivă, au ilustrat mai exact lumea de gînduri și strădania lor, mai mult sau mai puțin Întortocheată, pe drumul lung și greu al artei, să punem punct acestor consemnări din viața de-o zi, o zi de muncă obișnuită, a studenților de la arte, plastice, studenți care, după cum ne mărturiseau chiar ei, sînt trecuti, atunci

Dacă stau bine să mă gîndesc, avea să ni se destăinuie Sorin Raicovescu, anul III, compoziție muzicală, clasa maestrului Anatol Vieru, primul meu interviu, dar și ultimul, l-am dat la 4 ani, cînd dirijasem corul grădiniței. Eu, personal, evident că nu-mi aduc aminte, dar părinții mi-au spus că am vorbit atunci și la radio. Deci primul tău interviu în 
totală cunoștință de cauză cam acesta ar, 
fi ?! Așa zic și eu. Știi de ce, din zeci 
și zeci de studenți, ai fost ales tocmai 
dumneata ? Nu. Trei au fost motivele : 
ești un student bun, chiar foarte bun, ești 
foarte activ în viața culturală a Conser
vatorului, și, față de ceilalți colegi de la 
compoziție, te simți atras de muzica 
ușoară, adică, dacă am înțeles eu bine, 
compui muzică ușoară. Mai corect ar fi așa : compun și muzică ușoară. Și mai corect ar fi așa : ca și colega mea, Claudia 
Nacu, și eu compun muzică ușoară. Și ar mai fi ceva de spus : .Claudia a participat Ia acea foarte folositoare emisiune pentru noi, tinerii compozitori, Șlagăre 
în devenire, unde i s-au cîntat? două piese. Fără acea emisiune, sau o alta asemănătoare, șansele noastre, ale tinerilor compozitori, sînt aproape nule. De ce? Pentru că un cîntec, ca să ajungă la public. trebuie să fie cîntat de o formație, adică de o orchestră și de un interpret. Interpreții, și mă refer în primul rînd la cei foarte buni, care ar putea lansa un șlagăr, nu se prea înghesuie să ia cîntecul unui tînăr- fără nume. Cît despre orchestre, ce să mai spun, sînt doar cîteva și sint extrem de ocupate. Șlagăre în devenire depășea exact aceste două mari impedimente. Cîte cîntece ai compus 
dumneata, Sorin Raicovescu ? Multe, foarte multe, dar, firește, nu numărul contează. Am totuși 4—5 cîntece cu care bat Ja porțile afirmării. Vrei neapărat să 
te afirmi ? Da. muzica ușoară mă atrage intr-un mod deosebit. Am crezut, la început, că e vorba de un hobby, dar nu, e o pasiune constantă. Ascult multă muzică ușoară și scriu permanent muzică ușoară. Vreau să vin cu ceva nou, cu ceva specific generației mele. Cum ai 
defini acest ceva nou, ceva specific gene
rației tale ? Greu de răspuns, dar in primul rînd ar fi vorba de unele formule armonice mai îndrăznețe, altele decît acelea care la ora actuală înscriu muzică ușoară românească într-un anume schematism. Apoi, în aceeași ordine de idei, generația mea simte nevoia să vină eu alte ritmuri, mai moderne, cu o altă problematică a textelor, mai aproape de ceea ce se numește poezie adevărată, și, în fine, cu un alt gen de interpretare din partea soliștilor care să colaboreze efectiv cu compozitorul. Să înțelegem că dum
neata șl tînăra generație de compozitori, 
în numele căreia văd că vorbești, vreți să 
schimbați actuala față, pe-alocuri mult 
prea cenușie, a muzicii ușoare românești? Căutarea noului și impunerea lui sînt două din elementele care definesc însăși tinerețea. Este firesc, cu alte cuvinte, să vrem ceea ce vrem. Dar asta nu înseamnă că trebuie să rupem orice legătură cu tradiția, cu ceea ce avem bun astăzi în muzica noastră ușoară. Avem numeroase cîntece bune, datorate unor compozitori cu o mare experiență, 
așa cum avem la ora actuală un adevărat buchet de interpreti și interprete de valoare. Aș putea să dau zeci de nume, să exemplific, dar ceea ce neapărat vreau eu să spun se cuprinde în doar cîteva cuvinte : e greu să faci muzică ușoară, dar și mai greu e să te afirmi. Este nevoie, deci, de un sprijin real, concret și eficient. De exemplu? De ce n-ar exista, mă întreb eu, o orchestră înființată exact în acest scop, o orchestră care să înregistreze. pentru radio și televizUme, zeci și zeci de cîntece compuse de noi, tinerii, o orchestră cu care să cînte atît tinerii interpreți, dar și cei care sînt astăzi în fruntea topurilor muzicii noastre ușoare?! 
în ceea ce ne privește, iată, facem pu
blică o astfel de sugestie. Să vedem cum 
o vor primi forurile de resort. O ultimă 
întrebare. Sorin Raicovescu : care din cîn- 
tecelc tale de pînă acum ar putea deveni 
un șlagăr ? Am un astfel de cîntec, i l-am prezentat acum o jumătate de an Corineî 
Chiriac, i-a plăcut foarte mult, mi-a promis că-1 va lansa și sînt convins că-n curind îl veți auzi. Iar noi, la rindul nos
tru, îți promitem că-1 vom asculta cu in
teres și. dacă va fi cazul, chiar și cu' 
plăcere.

Pagini realizate de VICTOR N1ȚÂ 
și HORIA PÂTRAȘCU ■ 

Fotografii de ELENA GHERA 
și VICTOR RADULESCU ■
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Ce citesc copiii, cit citesc copiii ?
Iată întrebări al căror rost nu este deloc numai unul didactic, întrebări de 

răspunsul cărora depinde, în ultimă instanță, foarte muit din profilul viitorului 
aduit, gradul său de deschidere iu viitor fată de actul de cunoaștere, față de 
actul dc cultură- în domeniul literaturii pentru copii, mai mult poate decît în 
alte zone ale producției editoriale, linia de demarcație dintre literatura autentică și manufactură este adesea dificil de sesizat și, cu toate astea, obligatoriu 
de trasat. Accesibilitatea confundată eu facilitatea, sarcina educativă indispen
sabilă înțeleasă ca didacticism grosolan, iată numai două din ptAieolele grave 
care pîndesc producțiile acestui gen de literatură și de care ne izbim la tot pasul 
fie ea părinți, fie ca dascăli, fie ca specialiști. Solicitând părerile cîtorva scriitori 
în bibliografia cărora cărțile pentru copii și tineret ocupă un Ioc însemnat, 
deschidem un dialog pe care il dorim mai amplu si de mai lungă durată, atît 
cu cei ce scriu literatură pentru copii, cit și cu cei care o receptează în calitate 
de critici sau pur și simplu de cititori, precum și cu factori de răspundere din sis
temul editorial. Așadar, încercăm să menținem în atenția iubitorilor de litera
tură problemele acestui sector de creație cu implicații atît de profunde în for
marea celor tineri, în educarea gustului lor pentru literatura autentică, pentru 
valoarea autentică în genere.

Interlocutorii noștri de astăzi, scriitorii Vladimir Colin, Ion Hobana și Mircea

Sântimbreanu, au răspuns „în bloc" sau separat cîtorva întrebări cu care am în
cercat să delimităm teritoriul acestei prime faze a discuției :

1. Este literatura pantru capii recunoscută ca literatură ?
2. Este literatura pentru copii întotdeauna literatură ?
3. Care sînt principalele exigențe ale acestui domeniu î
4. Cum și cit sprijină la ora actuală sistemul editorial literatu

ra pentru copii și tineret ?
5. Există un „fond de aur" al literaturii pentru copii în mo

mentul de față ? Ce se face pentru punerea lui în circulație?
6. Este „tentația remunerativă” o realitate în cazul literaturii 

pentru copii ? Dacă da, în ce sens ?
TANIA RADU B

Cartea pentru copii

nu poate fi sarcina

unei singure edituriE curios eît de repede uităm (sau ne prefacem a uita), ceea ce obligă la reluarea unor opinii periodic exprimate, analizate și confruntate pină la sintetizarea u- nor puncte de vedere comune îngăduind convingerea că, în sfîrșit, problemele fiind lămurite, nu urmează decît să trecem la fapte. De fiecare dată s-a realizat un consens, dar, din păcate, aproape numai atît. Și iată-ne, în ianuarie 1883, discutînd dia nou.Constatind așadar că, nu, literatura pentru copii nu e recunoscută ca parte integrantă a Literaturii (cu literă mare), să precizăm totuși că asta înseamnă nere- cunoașterea ei de către critica literară, care nu s-a obosit măcar s-o cunoască. Evident, și pentru că adevărata literatură pentru copii se cam pierde în mulțimea cărțuliilor cuprinzînd așa-zise „istorioare educative" care n-au cu literatura nici în clin nici în m înecă. în fața unei asemenea producții un critic serios preferă să ignare întreg sectorul cărții destinate micilor cititori, (Pentru că vă interesați și de problema remunerației, să amintim într-o paranteză că remunerația în acest domeniu e necorespunzătoare, ceea ce nu stimulează afluxul scriitorilor, dar satisface pretențiile manufacturierilor, gata oricînd să confecționeze la comandă un număr dc pagini în care nu investesc nimic.) Din fericire, adevărata literatură 
e recunoscută de cei cărora le este adresată și nu rareori am auzit cîte un adult spunînd : „Scriitorul X ? îl știu, cum să nu. Mi-a îneîntat copilăria..." Poate că o asemenea declarație face mai mult decît o cronică literară E drept, ea nu e publică...Nu știu cui ar trebui să-i placă „în primul rînd" literatura pentru copii (parcă totuși copiilor), dar știu că respectiva literatură (mî mai adaug pleonasticul „atunci cînd e de calitate") place și adul- ților. Nu tuturor, însă. Adesea nu le place tocmai celor care ar trebui să îndrume lecturile copiilor -și o consideră drept simplă anexă a manualului sau ilustrare a unor activități extrașcolare. în viziunea lor literatura devine în primul rînd „utilă", ea trebuind să îndemne la realizarea unor „sarcini". Asemenea adulți nu vor să înțeleagă că literatura nu poate și nu trebuie să dubleze sau să suplinească rolurile importante care revin familiei, școlii, organizației de pionieri în lungul și complicatul proces al educației, ca literatura e menită să facă educația inteligenței, imaginației, caracterului, sensibilității și simțului estetic într-un fel unic, imposibil de realizat cu alte mijloace. Literatura vehiculează idei și, ca atare, nu se poate înstrăina de universul copilului, nu vrea și nu poate evita atacarea unor probleme majore cum sînt educația cetățenească și patriotică, educația simțului moral, a curajului, a demnității, a simțului de răspundere ș.a.m.d. Ilar o face în perspectiva umanistă configurată de marele flux al creației literare și nu din perspectiva mioapă a unui trecător punct care trebuie bifat într-un plan de lucru, a unei sarcini de moment înscrisă în graficul unei campanii. Căci literatura nu e produsul unei camnanii, literatura e menită să durez.e, în timp ce povestioarele searbede se înscriu la capitolul artizanatului, al făcăturii perisabile.Copiii au nevoie de enorm de multe eărți, diferențiate- pe măsura deosebirilor de vîrstă si înțelegere. Inițiativa înființării unei edituri specializate a fost de aceea binevenită și meritele Editurii Ion Creangă nu pot ti subestimate. Din păcate, celelalte edituri au considerat însă că se pot dispensa deci de publicarea literaturii pentru copii, altfel decît sporadic, în funcție de criterii obscure și, mai recent, cu scopul rentabilizării. Dar o singură editură nu poate răspunde marilor Mrințe, fie șt numai datorită faptului că la

fiecare cîțiva ani apar noi serii de cititori. Pentru ei o carte tipărită cu cinci am în urmă n-a existat. Pe de altă parte, în . mîinile copiilor cărțile, adesea neîngrijit broșate sau chiar . legate, se degradează repede. Chiar în bibliotecile publice cărțile pentru copii, ajunse în stare jalnică, sînt periodic retrase din circulație, deși anumite lucrări ar trebui să se afle permanent la îndemînă, cele pe care toate generațiile trebuie să le cunoască.Dacă din acest „fond de aur" operele clasicilor sînt retipărite cu regularitate datorită faptului că figurează în programele analitice, ceea ce e normal și îmbucurător, nu e mai puțin adevărat că în ultimii treizeci de ani s-au scris destule cărți vrednice să figureze alături de ele în „fondul de aur" și nemaiputînd fi găsite nici măcar în biblioteci. S-a propus de aceea inventarierea lucrărilor publicate în acești treizeci de ani și selectarea titlurilor meritind să constituie fondul de 
aur al literaturii noastre contemporane. Apoi, conform unui plan întocmit de biroul secției de literatură pentru copii și tineret în colaborare cu factorii de răspundere din sistemul editorial, toate editurile și-ar împărți sarcina nobilă a reti- ; păririi eșalonate și continue a cărților de valoare apărute în domeniul literaturii pentru copii, astfel recuperate și integrate la locul cuvenit în patrimoniul literaturii române.Aparent, totul 6 clar și destul de simplu. Iată, am discutat din nou. Sîntem la începutul lui 1983.

VLADIMIR COUN ■

„Problema reeditărilor

este aici vitală..."Nu mai scriu pentru copii decît întâmplător, dar nu-mi reneg cărțile de început și rămîn interesat de tot ceea ce se petrece pe acest tărîm. Mai ales că, așa cum a- rată și întrebările . anchetei dum nea voastră, problemele pe care le discutam cu două decenii în urmă nuși-au pierdut cu totul actualitatea. Mărturie stă și recenta dezbatere din cadrul consiliului Uniunii scriitorilor.1. Dacă e vorba despre atitudinea criticii literare, aș spune că sînt recunoscute mai curînd unele cărți pentru copii, apar- ținînd mai cu seamă scriitorilor af;rmăți în alte domenii. Faptul se explică întru- cîtva prin dorința de a promova literatura de bună calitate — dar reflectă necunoașterea ansamblului producției editoriale și refuzul, mărturisit sau nu. de a accepta existența unor elenmts specifice, determinate de virsta, mai bine-zis de vîrstele adresanților. Ca un corolar al acestei atitudini, se contestă uneori însăși valabilitatea noțiunii de scriitor pentru copii, nesocotindu-se activitatea îndelungată și rodnică a acelor meșteri ai condeiului înzestrați cu darul de a recrea lumea potrivit înțelegerii și sensibilității micilor cititori. «2. Evident, există și lucrări, nu puține la număr, care justifică întrebarea dumneavoastră. Apariția lor se datorează eclipsei de simț ideologic și artistic al celor care le dau girul — dar și unei foarte comode stări de impunitate, devreme ce nu sînt supuse tratamentului critic meritat. Să sperăm că înființarea în presa literară a unor rubrici consacrate literaturii pentru copii. înființare prevăzută în planul de măsuri adoptat de consiliul Uniunii scriitorilor, va avea efecte salutare.3. Mă refeream mai înainte la existența unor elemente specifice și aș vrea să fiu bine înțeles. Nu e vorba de a solicita un rabat de calitate în numele accesibilității sau al îndatoririlor instructiv-educa- tive. Dar și a pretinde ca un catren despre virtuțile spălatului pe dinți, adresat preșcolarilor, să fie mai mult decît nestricâ- tor de limbă și amuzant, înseamnă a nu avea simțul proporțiilor.
4. .După curn se știe, în afara Editurii 

Ion Creangă, cărți pentru copii mai publică, sporadic, unele edituri din provincie. Oferta este însă departe de a răspunde cererii. S-ar impune deci o reevaluare a ponderii acestei categorii în ansamblul producției editoriale. E adevărat că relativ puținii scriitori pen

tru copii, activi, nu pot asigura, an de an, numărul necesar de cărți valoroase, iar colegii lor nu li se prea alătură, datorită lipsei de interes a criticii și ațtor motive, la care mă voi referi mai tîrziu. Dar copiii cresc și fiecare generație ar trebui să aibă la îndemînă romanele, culegerile de povestiri, volumele de poezii care au îneîntat generațiile anterioare. Cu alte cuvinte, problema reeditărilor este aici vitală. Ajungem astfel la următoarea întrebare.5. Fără îndoială. Și nu se poate spune că acest „fond de aur", constituit din lucrări clasice și contemporane, aparținînd autorilor români și străini, nu ajunge măcar parțial la proprietarii lui de drept. Mă gîndesc de pildă la „Biblioteca pen
tru toți copiii" și la seria de „Călătorii 
extraordinare" ale lui Jules Verne. Efortul se cere însă a fi extins, pentru a răspunde necesităților reale ale educației complexe a micilor cititori, iată de ce, printre amintitele măsuri adoptate de consiliul Uniunii scriitorilor figurează și elaborarea, împreună eu Consiliul Educației și Culturii Socialiste și Ministerul Educației și învățămîntului, a planului de 
perspectivă privind reeditarea „fondului 
de aur" al literaturii pentru copii și tineret.6. Baremurile în vigoare au drept rezultat mai degrabă îndepărtarea scriitorilor de această zonă, prevăzînd tarife net inferioare celor care se aplică literaturii pentru adulți și alte dezavantaje. Dincolo de aspectul material, se creează astfel impresia' că a scrie pentru copii este o activitate de mina a doua sau a treia. Bariera psihologică este întărită de indiferența criticii. Să ne mai mirăm atunci că tinerii caută vînturi mai prielnice, iar consacrații zăbovesc îndeobște pe acest, tărîm doar cită vreme proirii lor copii nu trec de virsta pionieratului ?Așadar, „tentația remunerativă" este valabilă numai în cazul făcătorilor de texte, care nu au nimic comun eu adevărata literatură pentru copii. Dispariția lor din planurile editoriale ar trebui să constituie unul dintre primele semne alo înnoirii necesare.

ION HOBANA H

La bară, micul prințCurios procesul care se face literaturii pentru copii ! întîi că el începe și cel mai idesea se încheie în plină generalitate a aserțiunilor : e- xistă, nu există, ste sau nu este „adevărată", are sau nu un specific etc. Iată, im demult, într-un veritabil areopag dedicat dezbaterii acestei literaturi au fost emise, și încă de unele dintre cele mai respectabile voci, opinii de felul următor : literatura e una singură, nu există literatură pentru copii (Eugen Simion) ; există literatură dat nu scriitori pentru copii 
(Nicolae Manolescu) ; literatura nu poate fi nici adresată nici receptată ca atare, cel puțin la nivelul primei vîrste infan-

Spectacole extraordinare

și debuturi la Opera RomânăDuminică 13 februarie 1983, ora 18, spectacolul Madame Butterfly se va bucura de prezența unui oaspete de excepție — soprana MARIA BIEȘU, artistă a poporului a U.R.S.S. — care va cînta alături de Veronica Gârbu, Ludovic Spiess, Eduard Tumageanian; sub conducerea muzicală a dirijorului Cornel Trăilescu.Tot Cornel Trăilescu dirijează spectacolul extraordinar cu opera 
Aida, de vineri 18 februarie, ora 18, care va avea ioc la Sala Palatului R.S.R., cu concursul tenorului OCTAVIAN NAGHIU și al baritonului DAVID OHANESIAN, artist emerit, 
laureat al Premiului de Stat, într-o 

tile (Ștefan Aug. Doinaș) ; cartea model pentru copii ar fi glosolalia dâclaisță „Simpleroze", semnată de... Șerban Foarță 
(Mircea lorgulescu)... în această împrejurare, ca și în atîtea altele similare, nu-ți rămîne decît să te întrebi dacă —• lucru esențial în orice proces — cel pus în cauză, întinatul (ca să nu șic pîrîtul), a fost măcar identificat. înclin sâ cred că nu, mai mult, mă tem că viciul de procedură va dăinui atita vreme cit literatura pentru copii va fi în continuare confundată cu o simplă jucărie literar-artiza- nală. Confuzie nu pe de-a întregul imputabilă judecătorilor căci, intr-adevăr, la strigare, în instanță, se înfățișează foarte adesea,- cu toată seninătatea, simulacrul acestei literaturi. Și poate că mai mult decît orice alt gen, literatura pentru copii este nu numai însoțită de umbra ei —• confecțiile de tot felul — ei chiar, la o examinare pripită,- drastic dislocuită. Ca și cum ar fi vorba de fatalitatea ce leagă doi frați siamezi : într-umil pulsînd singe, în altul simplă vopsea. Ei merg însă lipiți, predestinați confuziei și pocinoagelor, rareori legitimați aparte de gustul artistic, iar prostul gust, se știe, nu contrazice succesul. Este posibilă operația de separare a acestui trist alter ego ? Cu siguranță, dar exclusiv după criteriile artei : 
rit talent, atita literatură. Altminteri vom continua să aducem la bară mixtura, nu vom ști pe cine să mustram, pe cine să încurajăm, pe cine să expulzăm, nedreptățind nu doar un gen literar, ci pe cel mai mare consumator de literatură de pe fața pămîntului, copilul. Antidotul ? Punerea în circulație intensivă a „fondului de aur", în cele mai diverse și fascinante ediții. Sau este și acest „fond de aur" un miraj ? Să nu existe capodopere ale literaturii pentru copii ? Să experimentăm atunci lansarea unui set de lucrări semnate de Andersen, Hauff, Swift, M. Twain, S. Lagerloff, R. Kipling, E. Kaestner, A. Gaidar, Gianni Rodari, Saint-Exupery, K. May, Ion Creangă, Ispirescu, M. Sado- veanu, Octav Pancu-Iașl, C-tin Chiriță, Fodor Sandor, Radu Tudoran, Gellu Naum, Marin Sorescu, Al. Mitru, VI. Colin ș.a.m.d. Aceasta este comoara ! Și nu e alta parola de a intra în posesia ei decît reeditarea. Din păcate, acestei dureri i se răspunde inerțial, cu acel teribil imobilism al factorilor conjugați (conjurați parcă...). Cine să-1 sfărîme ? Desigur editorul, sistemul editorial. A căuta alte soluții este a ignora singurul instrument adecvat ^i specializat. Nu încape îndoială că aceasta n-ar însemna totul, că ar fi vorba totuși de un bloc de u măsuri : de înființarea unei reviste literare pentru copii, de activizarea comenzii sociale, dar nu în sensul șmotrulul tema- tist, căci înainte de a cere cuiva să zboare trebuie să-i făurești aripile, de decantare critică, de mai multă informație etc., etc. Mulți vor spune : trebuie început cu puțin. ' Iar dacă tot e vorba de un început, acesta nu poate fi decît reetalonarea literaturii pentru copii prin retipărirea capodoperelor sale. în flux continuu. Cu energie și generozitate. Aceasta ar duce, sînt sigur, la numeroase alte consecințe. Inclusiv la discutarea mai la obiect, ceva mai... cartografic a acestei literaturi care nu se sfiește să ocupe, ca și apa oceanelor, o suprafață mai mare decît continentele beletristicii pentru adulți. Altminteri, ceea ce râmîne mai jenant decît însăși starea literaturii pentru copii este ciudata stare a procesului său.

MIRCEA SANTIMBREANU $

distribuție din care mai fac parte Iulia Buciuceanu, Elena Dima, Valentin Loghiri, Ștefan Teodorescu.Marți 15 februarie, la ora 18, în opera Carmen veți putea urmări trei debuturi : Mihaela Agachi în rolul titular, Elvira Cîrje în Micaela și Nicolae Urziceanu în Eseâmillo. La pupitru, un invitat, dirijorul Ion lancu de la Opera Română din Cluj-Napoca. Rolul Don Jose este interpretat de Constantin Ene.Joi 17 februarie, la ora 18, spectacolul Tannhăuscr se înscrie în cadrul manifestărilor care comemorează centenarul morții lui Richard Wagner. Vom consemna prezența în distribuție a sopranei Mariana Stoica, interpretă a ambelor roluri principale feminine — Venus, și “Elisabeth — alături de Nicolae Florei, George Lambrache, Eduard Tu- mageanian. Dirijor, Cornel Trăilescu.
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Profesor doctor CONSTANTIN BANU : I Politerapeutica sau refuzul șabloanelor

Un tezaur proteina de origine vegetală

— Cititorii noștri vor fi interesați sti
mate tovarășe profesor doctor Constantin 
Banu, să afle in primul rind care sînt, în 
cadrul producției de alimente, principalele 
obiective ale investigației de specialitate și 
prin ce rezultate teoretice și aplicative se 
recomandă la ora actuală acest comparti
ment al cercetării științifice?— Producția de alimente are loc în cadrul sistemului agroalimentar și care, larîndu-i, se constituie ca subsistem alvastului angrenaj economico-social al țării. în acest larg context, cercetării de profil îi revine rolul de a propune unităților productive realizarea unor produse alimentare cu valoare nutritivă ridicată, alimente salubre cu însușiri senzoriale și estetice și care să corespundă totodată principiilor de nutriție rațională. îi mai revine apoi îndatorirea de a crea tehnologii noi, iar acestea cît mai puțin ener- gofage, precum și de a gîndi și proiecta utilaje moderne de înaltă productivitate, capabile de a oferi consumatorului, la prețuri acceptabile, o variată gamă sortimentală de preparate din carne, lapte, ouă. legume, fructe, produse cerealiere.

— Pe ce direcții este angajată în lume 
cercetarea din acest domeniu?— La noi ca dealtfel în numeroase alte țări, industria alimentară este nevoită astăzi să țină seama atît de recomandările medicilor nutriționiști, cît și de disponibilul de materii prime, deci de producția vegetală și animală existentă la un moment dat. Or, pretutindeni pe glob, de la un an la altul, nevoile alimentare, și în primul rînd necesarul de proteine de origine animală, sînt din ce în ce mai mari. E o situație care pune la grea încercare echilibrul dintre cerere și ofertă și o problemă cu care se confruntă chiar și țările cele mai dezvoltate din punct de vedere economic. Explicația este foarte simplă: transformarea proteinei vegetale în proteină animală reprezintă un proces extrem de costisitor, deoarece factorul de conversie este foarte ridicat. Pentru a produce un kilogram de carne, un animal consumă 8—40 kilograme de proteine vegetale, extrase, evident, dintr-o cantitate mult mai mare de furaje. Iată în această privință alte cîteva exemple. Pentru a se produce 59 kg ouă, se consumă 672 kg proteine vegetale, iar pentru obținerea a 51 kg carne de vită, natura are nevoie de 786 kg proteine vegetale. Sau ceea ce demonstrează cît de neeconomic, de costisitoare este producția de proteină animală. Tocmai de aceea, omul este dator să nu folosească în exclusivitate doar acest patent al naturii- Americanii au calculat că de pe un acru de pămînt (4 000 m2), cultivat cu soia, se poate obține, prin conversie, o cantitate de proteine animale suficiente în hrana unei persoane timp de 280 de zile. Dacă însă același consumator ar recurge în mod direct ’ la proteinele vegetale, extrase din recolta de soia, ar avea la dispoziție alimente proteice pentru 2 800 de zile. De zece ori mai mult! Este un exemplu ce atestă și justifică preocuparea specialistului pentru introducerea proteinei vegetale în hrana curentă a marelui public. Nici nu se poate altfel. Cînd Terra va găzdui 8 miliarde de suflete, iar aceasta nu peste multă vreme, zootehnia va fi practic în imposibilitate de a produce proteine animale pentru

re, de pește, de oale. Prin ce calități or
ganoleptice se recomandă asemenea ali
mente?— Nici o deosebire față de carnea de vită, de pasăre, de pește sau de oaie. Are 
nu numai același gust, dar chiar și aceeași textură care se obține prin procedee de extrudere termoplastică sau de extrudere prin filare. Evident, se adaugă diferite ingrediente, grăsimi, coloranți. Materia primă o formează, de la caz la caz, bumbacul, arahidele, susanul, floarea-soa- relui, rapița și mai ales soia. Am avut prilejul să mă aflu timp de un an în Statele Unite. în tot acest răstimp am constatat cît de multă importanță se a- cordă acestei probleme. Există chiar programe guvernamentale pentru utilizarea proteinei vegetale. Iar aceasta nu numai cu scopul de a se înlocui deficitul de' proteină animală, ci pur și simplu din considerente stricte de alimentație rațională. La mare căutare se află acolo laptele din soia, foarte necesar în alimentația sugarilor. Sînt fabricate apoi o largă gamă’ de alimente hipocalorice, solicitate în combaterea obezității și a bolilor cardiovasculare. Proteina vegetală este folosită apoi pe scară largă la îmbunătățirea valorii nutritive a produselor de panificație deficitare în aminoacizi esențiali.

— Prin ce se recomandă în această pri
vință cercetările din cadrul Facultății de 
tehnologia și chimia produselor alimentare 
din Galati?— Printre temele de cercetare abordate de colectivele de studenți și cadre didactice figurează și valorificarea superioară a proteinei vegetale. A fost creată chiar o microstațle care produce derivate proteice cu introducere directă. Dar sîntem abia la început. Personal am lucrat la realizarea primului lapte de vacă simulat, produs obținut din soia. El are, după părerea noastră, toate calitățile lap-telui natural. Pentru început lizat în alimentația vițeilor îmbunătățirea unor sortimente triei de panificație.Notez apoi realizarea unui tip „Materna" și a unui lapte

va fi uti- și pentru ale indus-lapte praf tip „Ener-

atîtea guri. Se va recurge fatalmentela proteinele extrase din vegetale, din plancton, din alge sau din alte resurse comestibile ale naturii. ’
—• La ora actuală, în multe țări ale lu

mii, proteina vegetală este întrebuințată 
pentru simularea cărnii de vită, de pasă-

gofort", produse omologate și datorate colegului meu, prof. dr. Gheorghe Costin. Tot colegul meu conduce experimentele pentru obținerea unui lapte cu adaos de malț de tipul produsului „Maltowa".O noutate o constituie și metoda elaborată de conf. dr. Giurcă Voicu pentru reactivarea drojdiei de panificație, produs deficitar și prin care se. poate reduce la jumătate consumul de drojdie în unitățile de panificație. Aceluiași autor îi a- parține și o metodă de panificare a făinurilor cu ajutorul acidului lactic, subprodus obținut din tărîțe.Deosebit de interesantă și utilă se dovedește apoi a fi procedeul de conservare a mezelurilor prin fum lichid. Au fost chiar realizate două instalații, una pilot și alta de nivel industrial, unde, pentru întîia oară, după atîtea mii de ani, cărnurile și mezelurile se conservă împrumu- tînd gust și culoare de afumături prin simplă îmbăiere. Spre deosebire de tradiționalul fum gazos, noua substanța lichidă, realizată și ea tot prin ardere de rumeguș, este lipsită de elemente nocive (hidrocarburi policiclice condensate). în acelaș timp noul procedeu este de zece ori mai ieftin, consumînd pentru o capacitate de 20 tone preparate pe zi aproximativ 3 kW în loc de 30 kW cît au nevoie instalațiile clasice prevăzute cu generatoare și celule de afumare.
LIVIU TIMBUS ■

— Tovarășe doctor Pavel Chirilă, e o inițiativă a revistei noastre de a invita la 
euvînt, pe lingă somități ale medicinei, și cadre mai tinere, remarcate într-un domeniu 
șau altul al profesiei. Considerăm că dumneavoastră, medic, specialist, asistent univer
sitar, homeopat de elită, faceți parte din această categorie, de aceea vă Propunem o 
scurtă convorbire. Să nu uităm : predați cursuri de homeopatie la Centrul de perfec
ționare a personalului sanitar superior și funcționați, de cîteva luni. Ia unul din cabi
netele de profil, la Policlinica „Batiște". Ar mai fi ceva de adăugat ?— Poate că n-ar fi lipsit de interes să menționați că, împreună cu doctorul Gheorghe Bungețianu, am pregătit cel dintîi manual de homeopatie din literatura noastră. El se găsește sub tipar.

— Tovarășe doctor, să precizăm un lucru, în jurul căruia se tot discută : homeo
patia e o metodă terapeutică sau o medicină de sine stătătoare ? în numărul trecut al 
revistei, de pildă, doctorul Filimon din Băltățești, Neamț, afirma că acupunctura re
prezintă o medicină completă. O astfel de ipoteză e valabilă și pentru homeopatie ?— Experiența, și nu una oricare, ci una îndelungată, demonstrează că homeopatia poate sta pe picior de egalitate cu toate celelalte metode terapeutice, cu alopatia, cu acupunctura, cu fitoterapia, cu balneofizioterapia etc.

— Prin alopatie ințelegind, nu-i așa, medicina așa-zisă clasică, da ?— Termenii sînt, desigur, convenționali. De fapt, alopatia e o chimioterapie ponderală, în sensul în care ea utilizează substanțe în concentrație mare. Homeopatia folosește, și ea, o parte din aceste substanțe, dar în doze mult mai mici, infinitezimale.
— Mai clar : ce e homeopatia ?— O concepție integralistă despre omul bolnav. Indiferent unde e localizată afecțiunea, ea ține cont, spre a stabili cel mai indicat remediu, de toate trăsăturile constituționale ale organismului respectiv, fizice, psihice, fiziologice.
— Ea se adresează, dacă am ințeles bine, mai întîi bolnavului și apoi bolii.— Recomandarea e valabilă și pentru alopatie : studenților li se spune mereu că medicina trebuie să aibă în vedere în primul rînd bolnavul. Numai că acest deziderat 

e mult mai bine înfăptuit de homeopatie, care a ridicat și ridică individualizarea pe o treaptă superioară. în medicina așa-zisă clasică, remediile vizează boala. în homeopatie, ele vizează bolnavul. Să nu se înțeleagă că, individualizînd, homeopatia își poate permite luxul de a se dezice de celelalte metode terapeutice. Nu, între ea și restul metodelor există o relație de complementaritate, care a fost multă vreme, din păcate, ignorată. Drept urmare, s-a încetățenit falsa idee că ele ar fi în opoziție, iar bolnavii, primele victime ale acestei mentalități greșite, au avut cel mai mult de suferit.
— Cum ?— Din pricina exclusivismului. în timp, alopații au fost cei care au dat tonul, dar nici homeopații n-au rămas datori. Dorind să se apere, au sărit și ei calul, zicînd „dacă te tratezi alopat, n-ai ce căuta la noi !“ Ideal ar fi, și noi in această direcție ar trebui să tindem, ca un medic să fie politerapeut. Să facă medicină integrală, adică să cunoască toate metodele terapeutice și să aplice, în funcție de bolnav sau de forma bolii, metoda cea mai potrivită. Asta presupune însă un efort suplimentar.
— Cu alte cuvinte, medicul ar trebui să știe de toate și, pus în fața bolnavului, să 

aleagă, da ?— Exact. Să-mi fie permis să dau un exemplu, luat din ginecologie. O tumoră ova- riană se operează, de acord ? Dar o tuberculoză a aparatului genital se tratează alopat, cu tuberculostatice. în schimb, o tulburare de climax se pretează, există dovezi certe, unui tratament homeopatic. în sfîrșit, o dismenoree poate fi rezolvată prin acupunc- tură. Exemple pot fi alese din toată patologia.
— Pare clar : un medic care stăpînește mai multe metode terapeutice e capabil să 

vindece un număr mai mare de bolnavi. Greșim ?— Nu greșiți, dar politerapeutica presupune, e lesne de dedus, refuzul șabloanelor, al comodității. Acest adevăr nu e, din păcate, înțeles de către toată lumpa. „Flacăra", de pildă, l-a intuit și a dat, alături de Centrul de perfecționare a personalului sanitar superior, mult ajutor afirmării homeopatiei. Dar institutele de învățămînt, facultățile de medicină, încă nu par convinse, deși studenții, în lipsa lor de prejudecăți specifică tinereții, se arată foarte interesați de homeopatie. Am avut mulți cursanțidin rîndul studenților. Normal ar fi ca homeopatia să-și găsească loc, fie și timid, sub forma unor prelegeri, în facultăți, așa cum se întîmplăFranța, în R.F.G. etc., unde funcționează chiar cursuri bunăoară ele durează 3 ani.
— Nu ne spuneți lucruri chiar noi, unele din ele le 

Căror boli poate fi aplicată homeopatia ?— Să nu mi-o luați în nume de rău, dar e greu de
în alte părți, în Anglia, în postuniversitare. în Anglia
știm. Altceva ne-ar interesa.răspuns. De ce 1 Pentru că,fiind vorba despre o metodă bazată pe reactivitatea individuală a organismului, în homeopatie contează mai mult bolnavul decît boala. De aceea și anamneza e mai complicată și, în stabilirea unui diagnostic, orice lucru mărunt poate juca un rol important. Preferințele sau aversiunile alimentare. Bioritmologia simptomului. Ba chiar și coșmarele. Oricum, homeopatia poate fi aplicată într-un evantai foarte larg de afecțiuni și practica a infirmat idepa că ea se pretează doar tulburărilor așa-zise funcționale. Nu demult, doctorul Tiberiu Turculeț a prezentat, în cadrul Cercului de homeopatie, 3 rezolvări de boli autoimune, o ciroză biliară primitivă, o purpură și un sindrom Sjogren, tratate cu doze infinitezimale. Altfel zis, homeopatia a ajutat acolo unde alopatia s-a dovedit neputincioasă.

— Din cîte cunoaștem, homeopatia se află, la noi, pe un drum ascendent. Ea a 
fost, nu demult, oficializată, s-au deschis primele cabinete specializate. Farmacia 80 s-a 
consolidat, numărul cursanților a crescut etc., etc. Ce-ăr mai fi de făcut ?— Rămine, ca să zic așa, destul loc pentru mai bine. Farmacia, singura din țară, s-a consolidat, e adevărat, dar ea ține tot mai greu piept solicitărilor, cam 20 de mii de rețete de onorat într-un an. Veți fi de acord cu mine că e foarte mult pentru un colectiv restrîns, 3 cadre, mai degrabă tolerat în localul Farmaciei 5. In plus, se simte nevoia unui laborator de preparare a fineturilor. Există omul competent, farmacistul Horia Bucur din Sebeș, dar el n-are unde lucra ! După socotelile noastre, 5 camere ar fi suficiente pentru realizarea remediilor necesare, într-un an, tuturor pacienților.

— Așadar, o farmacie de sine stătătoare și un laborator de preparare a remediilor. 
Altceva ?— încă n-avem o bază clinică, cît de mică, 10 paturi, 15, pentru aplicarea metodei și pentru cercetare. Cercetarea ar putea dovedi concret, în timp, cu rigoare, atît izbîn-zile cit și, firește, limitele homeopatiei.

OVIDÎU IOANIȚOAIA ■

Nivelul cel mai complex de organizare a structurii materiei din universul nostru îl reprezintă lumea viului, în care se cuprind atît amoebele și virușii, cît și plantele, insectele, animalele și oamenii. Chiar dacă îi place sau nu-i place omului să se alăture, în chip firesc, confraților săi de structură vie, argumente zdrobitoare îl determină, pînă la urmă, să accepte că și el este o parte, o verigă în lanțul de evoluție infinită a organizării materiei. E drept, omul este cap de coardă în ne- sfîrșita escaladare a uriașului abrupt care duce viul spre necontenitele-i autoper- fecționări cît și, uneori, la prăbușiri și pierderi definitive.După cum se cunoaște, structurile nevii se regăsesc pe două nivele distincte de organizare și specificitate, reprezentate prin elementele și compușii anorganici, respectiv prin compușii organici — aceștia făcînd legătura de trecere de la inert la 
viu. în ceea ce privește structurile vii, ele integrează în organismul lor fie trei nivele organizatorice — e cazul imensei majorități a viețuitoarelor de pe Terra, care se structurează atît cu compuși bio
logici și organici, cît și cu elemente și compuși anorganici, fie patru nivele de organizare —- e cazul omului în ființa

oxigen, 11,5 kg carbon, 6,4 kg hidrogen ușor, 2,4 kg azot, 1,3 kg calciu, cu un adaos de cîte 1,2 kg fosfor, potasiu, sodiu, sulf, clor, fier și magneziu, plus cîteva zeci de grame de zinc, cobalt și mangan, poate să rezulte organismul omului în cauză. O asemenea interpretare, pur atomistă sau molecularistă, desigur, produce astăzi zîmbete de compătimire. Nici pe departe un organism viu 
nu este o simplă aglomerare structurală

unirea a doi atomi de hidrogen cu unul de oxigen, are cu totul alte proprietăți fizico-chimice decit cele ale constituienți- lor săi aflați în stare liberă. Nu este mai puțin adevărat că teoria sistemelor dinamice — domeniu de frunte al științelor de graniță — a demonstrat următoarea afirmație esențială : orice sistem (orga
nism) dinamic conciet își constituie însu
șirile existenței sale atît dintr-o combina
re a însușirilor părților, pe care, le ma-

In preajma unor mari descoperiri știinfifice

STRUCTURA MATERIEI
de elemente chimice
orîcît de complexe ar fi acestea, 
nu se potrivește mai bine, ca principiul sistemelor sinergice, căruia întregul este cu mult maicăruia se cuprinde un al patrulea nivel organizatoric al materiei — planul gindi- 

rii și al conștiinței (ne ferim, ca de foc, să confundăm capacitatea de a învăța și cunoaște — specifică întregii lumi de viețuitoare, pe diverse trepte de limitare, cu planul complex al conștiinței, creației și gîndirii, proprii numai omului).Un investigator fără experiență, care ar analiza, din punct de vedere strict 
elementar, structura unui organism uman 
a cărui greutate să spunem este de 70®kg, ar putea trage următoarea concluzie, profund eronată : anume, că atunci cînd se plămădesc împreună circa 41 kg

sau de molecule,Nicăieri și aici, potrivit 
mult și

cu totul altceva decît simpla sumă a păr
ților sale. Surplusul functional și de pro-prietăți complexe ce rezultă în cazul structurilor vii, față' de cele nevii, ca urmare a saltului evident de la un nivel inferior de organizare a materiei, pe unul superior, nu poate fi explicat simplist, afirmînd doar că, din înlănțuirea proprietăților proprii părților se formează un ansamblu nou de însușiri. Această concluzie nu este adevărată, nici măcar în domeniul structurării compușilor chimici dintre cei mai simpli. Cel mai cunoscut exemplu este apa, despre care am mai vorbit : molecula de apă, rezultată din

nifesia, în stare de independență, cit și din 
unele proprietăți latente ale acestora, pe 
care le trezește la viață prin legăturile or
ganice ce se stabilesc, temporar, în pro
cesul de integrare a părților în cadrul 
sistemului respectiv. în treacăt, vom remarca faptul că în teza de mai sus este inclus cuvîntul „temporar". într-adevăr, un alt principiu demonstrat în teoria sistemelor dinamice (adică sisteme sau organisme cu evoluție și dezvoltare) ne arată că, orice sistem (organism) dinamic 
din univers, cu excepția universului în
suși, are o existență limitată atît în spa
țiu cit și în timp.Lege firească a tuturor lucrurilor și ființelor, incluzîndu-ne, fără excepție, și pe noi oamenii, venirea în ființă este, în mod legic, urmată, după o durată finită existentă, de transformare, după caz, în

alte entități sau în părți mai simple acestea, la rîndu-le, fiind apoi preluate de noi cicluri ale nesfârșitelor și necontenitelor prefaceri ale organizării mate- ■ riei pe întinderile infinite ale spațiului și timpului.Pentru ca un organism structurat dini elementele chimice amintite anterior, să ș poată avea însușirile vieții, e nevoie ca, în acest scop să concure un număr însemnat de etaje sau nivele de organi-! zare-integratoare sau unificatoare, por-1 nind de la complecșii care, prin conlucrare și înlănțuire, generează primul nivel fundamental al viului — celula, și după parcurgerea și asamblarea nivelurilor -superioare acesteia — țesuturi, organe, subsisteme de organe — constituie, în final, 
organismul viu — un sistem dinamic, cu proprietăți și comportamente, de ansamblu, neîntîlnite pe treptele inferioare lui.Materia vie s-a putut organiza și dezvolta, în chip spectaculos, datorită posibilităților, practic infinite, pe care le-a deschis structurarea primelor celule vii, în „supa caldă primitivă", cum denumea cineva mediul prielnic, existent acum 3—4 miliarde ani, pentru sinteza primilor compuși organici și apoi a primelor structuri celulare cu caractere biologice. Așadar, știm acum că viața nu poale exista 
pe pămînt în afara unor structuri celulare 
specifice.Ne propunem ca, în continuare, să ilustrăm, desigur în rezumat, elementele și procesele prin care se structurează viul și mai cu seamă principiul biologic, deocamdată imuabil, potrivit căruia „orice 
organism viu nu este altceva decît o 
etapă de trecere de la ceea ce a fost Ia 
ceea ce va fi".

— Va urma —

ION MANZATU ■
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■ Procuratura Generală : „Referitor la scrisoarea petiționarului Vizitiu N. Marin din București vă facem cunoscut că cele sesizate au fost examinate și constatîndu-se că sînt întemeiate, s-a declarat recurs extraordinar, care a fost trimis Tribunalului Suprem pentru judecare."H „Mă numesc Stuparu I. 
Lucia, sînt vinzăioare presă în 
incinta spitalului județean Rîm- 
nieu Vilcea. Țin să vă mulțumesc., atît eu cît și familia mea. pentru ajutorul acordat privind transferul la LC.S.M.I."

IS Ion Abrudan din Baia 
Mare, strada V- Babeș nr. 29/82 trimite pe adresa redacției un colet mic cu un aparat de ras nou-nouț — calitatea I. cumpărat dintr-un magazin din Baia Mare. Necunoscînd adresa întreprinderii „INOX" București unitatea producătoare — ne propune nouă un arbitraj pe linie de calitate, privind amintitul produs. E suficient să vezi 
aparatul în cauză : cu o lamă în el nimeni nu ar îndrăzni să-l folosească 1
■ Consiliul popular al muni

cipiului București : „Referitor ia articolul apărut în nr. 46 ai revistei „Flacăra" în care Asociația locatarilor blocului 64 din Parcul Tineretului reclama cîteva neajunsuri, vă informăm : au fost executate pînă in prezent sistematizarea, aleile și racordul de gaze. In ce privește racordul telefonic se va executa de Teleconstrucția pînă la data de 15. 03 1983."B „De multă vreme am aflat de motocositoarea „Carpatina",, dar de văzut nu am reușit să 
o văd decît pozată în paginile revistei „Flacăra". Sînt crescător de vite, cornute mari, am 71 de ani și vin să vă rog să mâ ajutați să pot intra și eu in posesia acesteia, deoarece demersurile pe care le-am făcut pînă acum au rămas fără nici un rezultat." 
(Negreanu Paraschiv, satul Ne- 
greni. comuna Licurici, județul 
Gorj.).■ Ne scriu un grup de locui
tori ai cartierului Floreasea — 
București. Piața lor, care poartă numele cartierului, ființează mai mult cu numele, motiv pentru care cu toți își fac cumpărăturile din Piața Dorobanți. Pînă în urmă cu vreo două săptămîni era simplu pentru ei, aveau suficiente mașini de legătură cu Dorobanții. La întoarcere aveau stație chiar în fața magazinului Bitolia. A apărut însă o plăcută fără nici o explicație : „Stație temporar desființată". Temporar, temporar, dar pînă cînd ?B Consiliul popular municipal 
Mediaș confirmă faptul că cele sesizate de Ignat Florin si Gîl- 
că Vasile, muncitori la Fabrica de panificație Mediaș, sînt. realei Șeful compartimentului. Poplă- ceanu Dorel, a confecționat în fabrică un circular acționat cu motor electric pentru tăiatul lemnelor, care a fost scos din unitate ; a mai confecționat și un cuier de hol folosind unele materiale din fabrică. Avînd în vedere cele constatate, organul de miliție continuă cercetările pentru întocmirea dosarului penal.B LC.S.M.I. Galați ne comunică rezolvarea cazului lui Ivan 
Gh. Rarinca din Galați care a primit cantitățile de lemne și 
cărbuni la prețurile aprobate prin Decretul nr. 240/1982.
■ Constantin Dincuță-din Bu

curești ne anunță cu bucurie că In urma intervenției revistei „Flacăra" strada Tîmăveni din cartierul Dămăroaia a început să fie pavată.■ Sînt pescar sportiv și mă 
numesc Grigorescn Constantin, 
din Craiova, strada Micșunelei 
ar. 31. Pe 2 ianuarie a.c- mer- ■gînd la pescuit pe rîul Olt în punctul Mamara (în aval de microhidrocentrală), am fost martorul unei scene cu totul ieșită din comun : în loc să văd pescari sportivi pescuind răpitori, am văzut cantități industriale de pește mort. M-am interesat îndeaproape de acest caz și am constatat că distrugerea acestei faune ■ piscicole s-a datorat deversării de către Combinatul de sodă Rîureni — Vilcea a unor mari cantități de lindo-n".
■ 1CRAL Cotroceni — Bucu

rești ne comunică, privitor la articolul apărut în urma sesizării Zamfirei Șulea din București. că instalațiile interioare, verificate în prezența potentei, sînt în stare bună de funcționare, defecțiunea, fiind la racordul de canalizare care este înfundat, Drept pentru care, printr-o adresă, au anunțat ICAB-ul pentru a lua măsurile ce se impun. Să sperăm că ICAB-ul va £i pe recepție !■ „întrucît vreau să-mi ■construiesc o microhidrocentrală pe pîrîul din apropierea casei, v-aș ruga să-mi spuneți de 
unde aș putea cumpăra un ge

Scrisoare comentată

Nedumeriri pe marginea unei viiNe scrie Ioan Horje din Baia Mare, „de meserie șofer, dar în străfundul ființei mele am rămas tot țăran". O scrisoare de bun-simț : „bine, bine, zice el, am pierdut procesul cu CAP-ul Remetea Chioarului pentru cei 99 de ari pe care eu i-am folosit de o viață, pe care CAP-ul i-a revendicat în urma reclamației cumnatului meu. cu toate că pămîntul fusese cumpărat de mine mai înainte de a se face colectivă in sat, și mai înainte de a pleca eu la oraș să mă fac șofer. Dar pămîntul, pe care îl îngrijeam ca pe o floare rară, ce vină are de a rămas in paragină, mîndrețea aceea de vie, înălțată pe araci și susținută pe sirmă ce vină a avut de 
a căsăpit-o cumnata, din răzbunare pe mine, de țl se rupea sufletul vâzînd-o ? ! Și apoi, nedumerirea mea este următoarea : cum se face că pentru devastarea viei, pe vremea ■cind eu eram socotit proprietar, o întreagă comisie alcătuită și din specialiști ai pămîntului, a evaluat paguba la 41003 lei, iar pentru aceeași vie, aceeași devastare, dar cînd CAP-ul este proprietar, un singur expert al judecătoriei evaluează paguba la 4 000 lei? Prea e mare diferența na lucrurile care au urmat să nu ridice semne de întrebare".Am văzut și noi cele două expertize făcute în satul Posta al amintitei comune. Ne-a fost trimisă și hotărîrea judecătorească, rămasă definitivă, cu sentința penală 1381/1932, pronunțată împotriva lulianei Dragoș, condamnată la 8 luni închisoare cu suspendarea pedepsei în care s-a reținut, drept pagubă a CAP-ului Remetea-Chioarului pentru distrugerea viei, doar 4 020 lei. „Dar dacă s-ar fi luat în considerație paguba de 41 000 lei care ar fi fost pedeapsa ?" — se întreabă Ioan' Horje nepricepînd și pace cum un om învățat să muncească pămîntul, e vorba de cumnata, lui, a făcut prăpăd într-o frumusețe de vie, și cum CAP-ul a fost ■de acord cu ultima evaluare a pagubei.Nedumerirea lui este și a noastră.

nerator de 1 kw care cred că mi-ar produce curent suficient pentru nevoile casei". (Berchi- 
șan Vasile, Căian-Vamă, strada 
Drumul Bărăi nr. 96, județul 
Cluj-Napoca).
■ Stan Gheorghe Stelian din 

comuna Brăduleț, sat Goleș, 
județul Argeș, a primit, încă din 1932, aprobare" de la DJPTTc Argeș pentru un post telefonic, pe care l-a și achitat incă de pe atunci. Cu toate că a plătit toate taxele solicitate, liniorul Maria Gr. Nicolae nu vrea să-i instaleze telefonul pe motiv că nu acceptă derivație cu o altă persoană.
■ Consiliul popular județean 

Vrancea ne comunică, privitor la solicitarea Mioarei Popovici din localitatea Gugești, județul Vrancea, că a fost îndrumată Ia Filatura de bumbac cardat Focșani, unde de fapt s-a și încadrat, urmînd ca pe parcurs să frecventeze și cursurile de calificare în meseria de filatoare.■ „în municipiul Turda, cartierul Oprișani, toate magazinele alimentare și gostaturile care distribuie lapte și-au schimbat programul, deschizîndu-se la ora 7,00 nu la 6,00 ca pînă acum. Acest lucru ne creează mari greutăți, întrucît cei mai mulți dintre noi ne înceoem activitatea la orele 7,00“ (Aștilean Cor
nel, Turda, Calea Victoriei 
nr. 17).
■ „Sîntem un colectiv de 

oameni ai muncii de la Spitalul 
orășenesc Huși și anume, de la 
laboratorul de analize medicale. Vă rugăm să ne lămuriți in următoarea problemă : în fiecare an conducerea unității obligă pe toți oamenii muncii să se aboneze la „Muncitorul sanitar" și „Viața medicală", pe motivul că sîntem retribuiti de Ministerul Sănătății. în anul trecut nu am primit decît 3 numere din „Viața medicală". Credeți că este normal să se procedeze așa ? !“ Nu credem.
■ Consiliul popular al jude

țului Harghita ne comunică, privitor la scrisoarea Nataliei Corogeanu din orașul Bălan, următoarele : lucrătoarele de la magazinul C.L.F. — Feher Ana, Vrencian Letiția și Burjan Melinda au fost sancționate de către organul local de miliție pentru cumpărarea, a peste 4 000’kg cartofi cu cite O amendă de 500 de lei fiecare. Pentru alte abateri de la normele comerciale s-au dat 12 sancțiuni contravenționale, din care 4 avertismente și 8 amenzi. în ce privește pe petentă i s-a asigurat imediat loc de muncă la secția de covoare, indieîndu-i-se, dacă dorește, să se adreseze conducerii T.C.S.I. și LC.S.A.A.P. Miercurea Ciuc, cu cerere pentru a fi încadrată in comerț, in limita posibilităților.■ „Sîntem un grup de cursanti 
ai Grupului școlar C.O.O.F. Brăila din strada A.I. Cuza 134, în cadrul căruia ne pregătim pentru meseria de depanatori radio-Tv, fiind scoși din producție pentru a urma aceste cursuri. Parte din noi sîntem oameni căsătoriți, cu familii așezate. La grupul nostru școlar nu se . dau vacanțe — cei din Constanța au și în iarnă și în primăvară. Cînd și cum să ne mai vedem familiile în aceste condiții, cînd sîntem veniți la aceste cursuri din toată țara ? Cre
deți că esta normal ca școli
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identice ca structură și formă sâ procedeze altfel in privința vacanțelor ?“B „Subsemnatul Leonte 
Gheorghe, domiciliat în Bucu
rești strada Miniș nr. 4, bloc X6, 
scara 1, etaj 6. apartament 82, 
sector 3, administrator pensionar, respectuos vă rog,. în numele celor 180 de locatari ai blocului, să ne sprijiniți în următoarea problemă : unii locatari, în frunte cu președintele blocului, nu vor să plătească întreținerea. De ce apelăm la dv. ? Pentru că ne-am adresat Judecătoriei sectorului 3 care ne-a comunicat că trebuie să facă președintele asociației o reclamație din partea comitetului și să o depună la judecătorie, ori chiar el este cel care nu vrea să plătească,"
■ U.C.E.C.O.M. : „Urmare sesizării colectivului de cooperatori de la unitatea nr. 55 gravură din orașul Cavnic, aparținînd de cooperativa „Gutinul" Baia Mare, vă facem cunoscut că, din analiza efectuată la fața locului, au rezultat unele deficiențe care au fost discutate cu întregul colectiv. S-au stabilit măsuri concrete, dintre care amintim : numirea unui șef de brigadă care să se ocupe în exclusivitate de coordonarea procesului de producție ; retribuirea în regie a mecanicului de întreținere pentru perioada lucrată in iulie ’82 cind a asigurat funcționarea utilajelor ; livrarea de urgentă a produselor finite aflate în stoc în magazie ș.a."B „Noi, cetățenii de pe strada 

Ștefan S. Nicolau din sectorul 
3 al Capitalei, vă aducem la cunoștință că pe strada noastră s-au ars toate becurile, serile fiind total cufundată în beznă. Considerăm că un minim de lumină trebuie asigurat pe străzi pentru a se putea circula." (Emil Florea, București)..B „Colectivul de cadre didac
tice și sanitare de pe raza co
munei Ulmi, județul Giurgiu, vi se adresează cu rugămintea de a interveni la autogara Militari — București în vederea reintroducerii autobuzului de la orele 12,00 care a fost suspendat de o lună de, zile. Men- ționăip că este cel mai important mijloc cu care ajungem la programul nostru zilnic".9 întreprinderea de contac- 
toare Buzău ne comunică, referitor la sesizarea unui grup de oameni ai muncii care locuiesc în căminele de nefami-liști ale unității și reclamălipsa de confort a acestora, următoarele : numai în cursulanilor 1981 — 1982 s-au făcutremedieri și reparatii in cămine de 450 000 lei. Aspectul obiectivelor in care s-a investit această sumă nu indică, intr-adevăr, cheltuielile efectuate pentru că la scurt timp din nou au apărut defecțiuni : instalații înfundate, descompletate, chiuvete sparte, calorifere căzute, pereți degradați, toate acestea din cauza unor locatari care nu au înțeles efortul făcut pentru a 11 Se asigura condiții bune de locuit. Situația a fost discutată în C.O.M. luîndu-se măsuri de remediere a tuturor deficiențelor.B „Pe 2 decembrie 1982 ml-a fost expediat din străinătate un colet ; pe 24 decembrie 1982 a ajuns la Curtiei ; pe 13 ianuarie 
1983 a ajuns la Bacău. Gara 

Bacău l-a trimis la gara Sucea- va-Burdujeni de unde, pe 19 ianuarie am fost avizată acasă să-1 ridic. De aici încolo intervine absurdul :: coletul de 20 kg nefiind trecut prin vamă mi ș-a cerut să aduc eu vameși de la Domnești la Suceava pe cheltuiala mea proprie, „la mica înțelegere cu ei". Mi s-a comunicat că începînd cu 19 ianuarie dacă nu rezolv cu vameșii, voi plăti înmagazinaj, iar după 10 de zile coletul va fi comercializat prin comerțul socialist. Nu s-ar fi putut rezolva simplu prin trimiterea coletului la gara Domnești 1“ (Irimescu Cecilia, 
Suceava, strada Mărășești nr. 
19. bloc G2, scara B, apartament 
15).H Ne scriu 6 tineri din salul 
Jichișul de Sus, municipiul Dej desore starea căminului lor cultural care, nu se mai știe de cînd nu a mai suferit o reparație, în schimb stricăciunile se înmulțesc cu fiecare zi- Și doar, comentează ei, se percep taxe de 200 lei pentru serile de dans, taxe pentru închirierea lui la nunți. Unde sînt banii ? — se întreabă; Unde este masa de pinpong, cumpărată de cîțiva fii ai satului, unde este televizorul pe care l-au cîștigat prin- tr-un premiu al formației de teatru ? Iată doar cîteva întrebări — tinerii noștri promit să revină cu altele — la care așteptăm răspuns !B I.T.Ă. Călărași : „Urmare sesizării apărute în „Flacăra la dispoziția dumneavoastră" cu privire la redeschiderea traseului Sohatu-Gălbinăș vă comunicăm : Consiliul popular al comunei Sohatu s-a adresat Direcției județene de drumuri și poduri Călărași pentru refacerea urgentă a drumului. Cînd lucrările vor fi încheiate autobuzele noastre vor asigura transportul de abonați la trenurile cu plecare din stația Gălbinași, conform înțelegerii scrise".■ „Mă numesc Drăgan Dumi
tru și sînt din Pitești. Citind în „Flacăra" despre ceea ce face dr. Corneliu Bîrsan de la sanatoriul de recuperare neuromo- torie infantilă Bezna Arad, m-am prezentat și eu cu fetița care are doi ani și jumătate. Contrar așteptărilor mele m-a primit din primul moment, in- temînd atît fetița cît și pe mama acesteia. în alte părți așteptam luni în șir după o programare, de multe ori, degeaba. De aceea, vă mulțumesc dv., pentru că prin dv. am ajuns la acest minunat doctor care, sînt convins, <iu va precupeți nimic pentru bolnavii săi".E Consiliul popular al secto
rului 4, privind scrisoarea Constanței Anghel care solicită să fie ajutată să se angajeze : prin biroul forțelor de muncă a fost repartizată la Direcția de telecomunicații a municipiului București, ca telefonistă, conform calificării.Bl Ne scrie Doose R- Marian, 
brăik-an de origine, despre situația mamei sale și a fiului său de 11 luni, crescut de bunică, soția fiind încă studentă : nici in luna ianuarie nu primiseră combustibilul achitat așa incit, cei doi, bunică și nepot, stau fără foc. Cu toate că a achitat și transportul cînd a plătit combustibilul. li s-a răspuns că dacă fac rost singuri de o mașină să vină să-și ia lemnele. Adresa mamei semnatarului este sir. Valter Mărăeineanu nr. 39, Brăila.B Procuratura județeană Te
leorman ne anunță că aspectele semnalate de petiționara Cîina- ru Rada din Blejeșli au fost rezolvate favorabil. în sensul că a primit de la I.A.S. Ble- jesti carnetul de muncă solicitat.B „Mă numesc Moise Elena 
din orașul Curtea de Ar
geș și sînt încadrată ca muncitor necalificat la întreprinderea de porțelan menaj Curtea de Argeș — cu toate că sînt absolventă a școlii profesionale M.I.U. în meseria de șlefuitor artistic și cu toate că îmi realizez norma ca un muncitor calificat încadrat în categoriile 2 — 4. Toate demersurile făcute la întreprindere au fost zadarnice. Acest lucru dăinuie de doi ani".■ „Subsemnata Marcofu Că- 
tărina, pensionară, domiciliată 
în București strada Popa Savu 
71, sectorul 1, vă fac cunoscut că de vreo cîțiva ani tot sesizez pe cei în drept despre situația apartamentului în care locuiesc, rămas nereparat încă înainte de cutremur. La ultima mea 

© „FLACARA" nu ia în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cît mai 
concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găsi. Audiențele se țin zilnic 
între orele 10-13.

plîngere ICRAL Herăstrău îmi răspunde că S.G.C.L. îmi va monta tîmplăria exterioară a apartamentului pînă la 10 XI 1982. A venit un tîmplar, a văzut despre ce este vorba, după care, dus a fost. Pînă cînd să mai aștept ? !“Mai multe scrisori primite la redacție ne întreabă care este situația pieselor lui Tudor Popescu, în raport cu includerea și menținerea lor în repertoriile teatrelor din țară, mai e- xact spus, dacă este adevărat că lucrările dramaturgului bucu- reștean ar fi fost scoase de pe afiș ' Informîndu-ne la Consiliul Culturii ș> Educației Socialiste — Direcția Teatrelor, sîntem în măsură să răspundem că piesele lui Tudor Popescu se joacă la ora de față în mai toate teatrele din tară precum și în cîteva teatre bucureștene. Iată numai cîteva exemple 3 
Concurs de frumusețe (București — Teatrul de comedie, Cluj-Napoca, Baia-Mare, Oradea). Nu ne naștem toți la a- 
ceeași vîrstă (București — Teatrul Giulești, Ploiești. Timișoara, Bacău, Constanța). Dulcea 
ipocrizie a bărbatului matur (Craiovă. Giurgiu — Teatrul „I. Vașilețcu"). Jolly-jocker (Craiova, Sf. Gheorghe, Brașov. Tg- Mureș, Arad) etc.Evident, ni s-a spus, ritmul programării spectacolelor diferă de la un teatru la altul, in funcție de cererea publicului și de spațiul disponibil în planurile repertoriale.

Pagină realizată de 
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Poșta redacțieiB Elena Boboc — București: Bunurile dobindite în timpul căsătoriei aparțin ambilor soți, iar impozitele aferente bunurilor in' cauză sînt datorate de soții respectivi în solidar B Vera 
Grosu — Urziceni : Nu este posibil. Nu ați avut niciodată calitatea de Încadrat și nici nu v-ați îmbolnăvit în timpul serviciului III Ion Cilibiu — București : Întrucît unitatea nu a operat în carnetul de muncă încadrarea în .grupa superioară de muncă 
a perioadelor pe care le reclamați, cereți comisiei pentru probleme sociale din unitate să analizeze situația dv, unitatea fiind singura în măsură sa a- precieze asupra condițiilor de la locul de muncă B Gheorghe 
Smochină — Piatra Neamț : Dacă situația este așa cum ne-ați scris, reținerea este ilegală. Vă sfătuim să vă adresați in acest sens forurilor locale ■ Olivi» 
Șerban — București : Deocamdată nu B Vasile Boncea — Sibiu și Ioan Mogogea — Săcei (Maramureș) : Așteptăm scrisorile dv. B Evghenia Caloian Buzău f Cereți recurs extraordinar B Vasile Ver- 
meșan —■ Alba-Iulia : Nu se poate. Nu îndepliniți condițiile de virstă și ani de muncă B Ananie Bica — Sebeș (Alba) : La împlinirea vîrstei de 62 de ani, in cazul în care veți dovedi cu acte oficiale cel puțin 10 ani vechime în muncă 
■ Ilie Drâgoi — Corbeni (Argeș) și Ionel lobagiu — Bistrița : Așteptați hotărîrile instanțelor de judecată B Maria Ur- 
can — Luna (Cluj) : Proba de educație fizică este obligatorie, încercați la un liceu cu alt profil ■ Alexandru Stanca — Ble- jești (Teleorman) : Primind pensie de urmaș cu drepturi alimentare din cota dâ autoaprovi- zionare nu mai puteți fi trecută la drepturi de cereale de la 
C.A.P, B Gheorghe Filip — Alba Iulia : Aveți posibilitatea să probați în instanță B Gheorghe Ci- 
nicean — Cornereva (Caraș-Se- verin) : Aflați din broșura admiterea în învățămîntul superior 
■ Gheorghe Baban — Traian (Bacău) : Cele două acte nu vă pot fi de folos, treceți pe la redacție să vi le luați B Elena 
Gheban —- Bîlteni (Gorj) : La Ministerul Muncii.
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Un act de justiție trebuie să convingă
Ne-a prezentat; mai întîi,. o hotărîre a Instanței de fond de Ia Cimpulung de Argeș care îl achită pe inculpatul Achimoaie Toma, trimis în judecată pentru infracțiunea de luare de mită. Ne-a arătat-o apoi, pe eea! a- Tribunalului. județean Argeș, care-J condamnă pe inculpatul’ Achimoaie Toma, pentru aceeași infracțiune, la 4 ani închisoare. Ih 'sfîrșit, ne-a întins încă o jumătate de pagină pe care era xeroxat răspunsul de la Procuratura Generală. O subliniere cu albastru sărea in ochi : „hotărîrile instanțelor sînt temeinice și legale,, n effind motive ptentru recurs extraordinar". „Care din cele două rămîne, în final, temeinică și legală ?“ — se întreba Toma Achimoaie, fastul director al Asociației economice intereoopera- tiste cu profil industria] Stîlpeni—Argeș (A.E.LP.L). Amindouă, nu pot. rămîne temeinice și legale I Una mă achită, cealaltă mă condamnă !“ A încredințat redactorului de serviciu din acea zi la audiențe toate dovezile pe care le deținea; furni- zîndu-i datele necesare. Altfel spus, a lăsat în mîinile acestuia neliniștite și uimirile sale, obligîndu-1, prin cete relatate, să descurce el firele țesute î» jurul vieții și muncii lui.La această oră omul despre care scriem S-ar putea să fie deja privat de libertate!

Pe firul acuzațiilorTrei, si șt. ■ acuzațiile care pornesc toate odată. împotriva lui Achimoaie. Prima, cea a maistrului Octavian Gașparian care afirmă că, pentru a i se aproba transferul de la Turceni la Stîlpeni, Achimoaie i-ar fi pretins suma de 1 500 lei și că, ne- avînd această sumă i-a cerut-o- mamei sale Tudorie Constanța, care i-a dat-o în două rate. A două aparține unuia din șefii de echipă din formația aceluiași Gașparian, Tibai Ion care reclamă că a cerut să i se acorde o gradație — trecerea de la categoria a V-a la a Vl-a — pentru aprobarea căreia Achimoaie i-a pretins două anvelope cu camere pentru autoturismul său — faptă petrecută în august-septembrie 1930. Cea de a treia aparține lui Stoica Elena — pentru angajarea ca magazioner la A.E.I.P.I. Stîlpeni,, directorul făcînd-o să. înțeleagă că trebuie să-i dea o sumă de bani, ceea ce sus-numita a, făcut, înmînîndu-i suma de 600 lei, după care a încâdrat-d ca magazioneră.Să reținem că rechizitorul Procuraturii județene Argeș pentru cele 3 cazuri de luare.de mită a fost.făcut pe 15 .iulie 1931. Că Gașparian reclama la mai bine de un an și, jumătate că directorul,, la angajare — petrecută în 1979 — i-a pretins și a primit cei 1 500 Iei ; că treeuse mai bine de- un an și in cazul celorlalți doi reclamanti ai cauzei —- Tibai .și Stoica. Cam mult, după părerea iioastrăr ie-a trebuit celor trei pentru a-și lua inima în dinți să reclame asemenea fapte care ar fi trebuit imediat scoase la lumină!
Un dosar limpede și niște declarații 

nebuloaseLimpezimea acestui dosar constă în lipsa de probe împotriva inculpatului Achimoaie Toma. Toate acuzațiile se susțin, în cea mai mare parte, pe denunțurile triunghiului Gașparian — Tibai — Stoica — toți trei clin același punct de lucru (magazia dte materiale își avea sediul în curtea secției lui Gașparian). Pentru a avea cît de cît un postament al veridicității, Gașparian își aduce ca martor pe mama sa, Tudorie Constanța ; Tibai — pe Gașparian, iar Stoica Elena pe aceiași Gașparian. Dar, să urmărim și noi, de-a lungul întregului dosar, cum se exclud aceste mărturii tocmai prin inconsecvența lor.Gașparian declară că mama lui știa pentru ce îi trebuie banii, dar că nu a văzut .cîndi-a dat.. Același lucru îl face și Tudoria Constanța, cu excepția ultimei mărturii cînd își amintește subit că a văzut cînd i-a dat 500 lei. Cum și în ce împrejurări nimeni nu se silește să dovedească, luîndu-se de bune doar spusele femeii care,, avea toate motivele să-și susțină fiul, acesta vînzîndu-i țuica printre subalterni.în legătură cu Tibai descoperim o falsă poveste a unor cauciucuri. In prima parte a declarațiilor, la confruntările care au loc, atît Tibai cît și Gașparian susțin că mai întîi au cumpărat și au. dat cauciucurile, după care a primit categoria solicitată, Mai tîrziu, în alte declarații, se răzgîndesc : mai întîi i s-a dat lui Tibai categoria, apoi au dat roțile. Este mai mult decît curios faptul că la Tribunalul județean instanța nu a luat în considerație chitanța prin care Gașparian recunoaște că i-a dat împrumut lui Achimoaie două cauciucuri pentru Dacia 1300 cu condiția de a i le restitui cînd va primi gratificația pentru anul 1979; Tibai,. prin această chitanță, este scos definitiv din cauză După cum, iarăși este scos; chiar prin bonurile celor două cauciucuri’ și camere cu care face dovada că le-ar fi cumpărat el pe 3 septembrie 1980, (el neavînd mașină) hi acea zi, în fișa de pontaj el apărînd prezent (spre deosebire de alte zile ale aceleiași luni cînd are mai multe învoiri). Sigur, te întrebi cum se face că un director de întreprindere împrumută două cauciucuri și două camere de la un maistru al său. Printre rînduri se putea găsi răspunsul chiar din declarațiile aflate în dosar. L-am găsit noi, Hm- pede precum’ o apă curgătoare, la AEIPI Stîlpeni, la aproape1 un an de zile de cînd Achimoaie nu mai este director acolo : directorul Achimoaie nu și-a precupețit, pentru bunul mers al unității, nici pro

pria-! mașină ! Patru din. foștii lui șoferi povestesc, fiecare în parte, cum în fiecare dimineață ei se adunau la barieră, în unitatea lui Gașparian ; că intr-o astfel de zi a apărut directorul „eu roțile pe geantă". care i-a întrebat pe toți cei de față dacă nu știu de unde își poate procura două cauciucuri, deoarece el a căutat peste tot și nu a găsit. Atunci. îh prezența tu-, turor, Gașparian a zis directorului că are el două roți, că și le-a procurat din precauție pentru mașina care trebuia să-i sosească și că i le dă el împrumut directorului.. Și în dosar sînt suficiente’ declarații care1 susțin această stare’ de fapt iar chitanța de împrumut dintre cei doi rămâne, te rîndul ei. un document care nit trebuie interpretat după cum’ vrea fiecare.fa ce o privește pe Stoica Elena, eînd îl pui alături toate declarațiile deda dosar, ai impresia că le-a. dat sărind de la o trambulină. Ele Sună cam’ așa : „Precizez eă Achimoaie nu mi-a cerut nici o sumă de bani. însă mi-a dat de înțeles că trebuie să dau și aflasem si de la Gasnarian eă. aeesta-i; sistemul„După, ce i-arn dat banii m-am întîlnit cu Gașparian căruia i-arn, spus. A zi® că și el » dăt...“ ; ..Precizez eă mi-a cerut suma de 800 lei sub formă de împrumut'*, fa. sfîrșit, Ja ultima declarație, lovitura de măciucă : „Cînd am făcut, cererea dte angajare inculpatul a condiționat angajarea mea CU’ 600 lei pe care ii-ăn® dat din pensia’ alimentară’ a copilului". (n.n. — printre altele, nu primește <îe ni-ăieri vreo pensie alimentară pentru copil !).Ce să mai înțelegi din aceste declarații decît că ele au fost date dună cum bătea vîntul ?! Dincolo de ele însă există numeroase alte declarații care dovedesc înscenarea acestei luări de mită, după cum la ruidiil nostru deținem alte cîteva în nins fată de dosar.
Declarație de martor • „Gașparian mi-a cerut, să dau o declarație, fa care să menționez că directorul, mi-a cerut 1000. lei sau două pachete de țigări pentru angajare. Mi-a cerut o asemenea declarație și Stoica Elena". (Grancea Elena) • „ ...a venit la mine Gașparian și mi-a cerut să-i dau o declarație în care să relatez că te angajare inculpatul mi-a cerut să am relații intim® cu el, ca o condiție a angajării. Nu am dat așa ceva pentru că nu era. real, în schimb, am făcut o informare către director. La vrea. 10 zile după ee Gașparian îmi ceruse declarația am stat de vorbă eu Stoica, Elena. Am întrebat-o să-mi spună sincer- dacă inculpatul i-a pretins vreo; sumă de bani s-o angajeze. Mi-a. tăspun® că. nu i-a pretins., a dat însă’ e declarație și trebui® să o mențină" (Geor

gescu Vasilica) • „ ...Mălureanu cerîn- du-mi mie să dau o declarație că am dat la angajare 3 000 lei" (Panaiț Stelian).
Alte posibile mărturii • „Tov. Stamate Marcian a mers din om în om să-i atragă pe oameni de partea lui, pentru a-1 dărî- 

ma pe tov. Achimoaie". (din euvîntul comandantului’ postului, de miliție Stîlpeni to ședința de birou a comitetului comunal 
P..QR. Stîlpeni din, 17 ianuarie ’811 • „L-asii întrebat pe Gașpaiian de ce îmi oferă bani și ajutor în situația în care mă aflu (n.n. — avea un necaz cu pensia alimentară reținută pe ștate dar neajunsă la destinație, necaz despre care Gașparian, Stamate și Mălureanu încercaseră să-i convingă că-i este făcut de director, in realitate, banii fiind reținuti de Mălurea- nu — cum s-a constatat madi apoi). Mi-a zis că pentru a da și eu o declarați® contra directorului, precum eă mi-a cerut bani la angajare, eă au mai dat si alții, că nu-i nici o. problemă dacă nu-i adevărat. Cum puteam, să fac așa ceva., să le fae jocul dușmăniei lor ?“ (Trașeă Petre, fost om al muncii la AEIPI Stîlpeni, in prezent la AEI Potcoava Olt) • „In perioada eînd am lucrat împreună eu Gașparian acesta îmi zicea că să mă dau de partea celorlalți și să dau și eu o declarație că atunci cînd m-am angajat am dat niște bani, lucru care nu mi s-a cerut și nici nu am auzit pe careva de așa ceva" 
(Bică Florea).Apar deci două nume noi în această „înscenare" : Stamate, fost ing. șef pentru, o perioadă de probă, și Mălureanu. fost contabil șef. Pare-se că pe amindoi îi apucase patima conducerii, ambii ținteau să ajungă în. locul directorului Achimoaie. Ajutati de Gașparian — și vom vedeS de ce — s-au pus să găsească slabi de înger care să declare că Achimoaie' le-ar >fi ce- rut la angajare bani sau bunuri.Este clar că în ce-ț privește pe cei trei care au reclamat luarea de mită, nu prea stăteau bine cu disciplina în muncă. Gașparian are 5 sancțiuni primite pe vremea lui Achimoaie. existînd la unitate destule , referate despre dezinteresul său în muncă și despre slaba sa activitate. însăși caracterizarea semnată de noul director al AEIPI Stîlpeni evidențiază astfel de aspecte. Stoica Elena, la rîndul ei, nu se prea omora cu munca, numeroasele concedii medicale pentru boli de tot felul stî.nd mărturie. în ’81 a lucrat, cam așa : 6 zile în ianuarie, nici una în februarie. 11 zile în aprilie, 26 în mai, 8 în iunie... Desfacerea contractului său de muncă cu litera „i“ nu a făcut-p Achimoaie ci noul director pentru „neprezentare Ia locul de muncă". Tibai are și el o sancțiune pentru refuzarea unor sarcini de serviciu, după care și-a luat, transferul.Niciodată, aflăm dintr-o caracterizare dată pentru Achimoaie de către DGAIA Argeș, nu s-au semnalat conflicte de mun- , că sau deficiente în conducerea, procesului de producție sau alte abuzuri, pînă la data depistării de către conducere a unor abuzuri )a secția confecții metalice, condusă de maistrul Gașparian, cînd s-a ce

rut organelor MAI să. cerceteze lipsa a 22 solarii simple. Oamenii se întreabă' și acum de ce s-o fi îngropat dosarul penal al solariilor (în urma deschiderii căruia Gașparian et. comp, au sesizat luarea de mită), cind cel puțin 14 dintre acestea fă- cute pe sub, mină, există și acum în curțile oamenilor? Cum de e posibil ca la atîtea revizii, de fiecare dată lipsa să Jfie alta : 14, 41. 42, ca în final, el, Gașparian să fie scos de către un revizor CFI de la județ 
cu un singur solar lipsă? Cum să fie.Tipsă unul singur, eînd 14 descoperite de cei din unitate, stau mărturie că sînt 14 deocam
dată, solarii ce pot fi pipăite orieînd ! Și iarăși se întreabă azi oamenii cum . s-o fi soluționat problema lipsei in gestiune, a lui Stoica Elena, lipsă de 13.000 lei, decizia lor de imputați® rămînînd suspendată, undeva între ei și judecătorie.

„fa numele dreptății și adevărului?4Către DGAIA. Către Tribunalul Cîmpu- lung,„Noi, oameni ai muncii in. Asociația economică eu profil industrial Stîlpeni, auzind de procesul calomnios intentat tov. Achimoaie, vă rugăm să fim aiidiați în numele dreptății și adevărului pentru a opri o acțiune nedreaptă și murdară, pentru. a pedepsi pe adevărații vinovați. Noi cunoaștem că tov. Stamate fără, să-l intereseze producția a căutat să atragă . de partea dînsului oameni, lipsiți de scrupule și conștiință pentru a compromite activitatea lui Achimoaie. De asemenea Gașparian, orientat spre căpătuială, fură materiale cu care execută lucrări particulare iar împreună cu fosta magazioneră sabotau interesele altor secții..." (Semnează 25 de muncitori acest memoriu, și ea acesta mai sînt și altele, trimise celor în drept» spre știință.)Să zicem eă directorul , a tras la eale. această acțiune colectivă. Să zicem că toți, ca. unul, și-au pus semnăturile lor tremurate pe acele memorii pentru a: se avea bine cu directorul. De ce, în folosul adevărului, nu au fost audiațî, și .reaudiați acești martori după ce. influenta conducătorului lor căzuse ? Așa. ar fi fost drept să se .procedez®. Mai ales că. iată, la aproape un an de zile de la. plecarea lui din unitate, aceeași oameni au dat buzna . — acesta este euvîntul — cînd au auzit că este venit eineva de la „Flacăra," pentru cazul Achimoaie. Sînt revoltați si acum, ea și atunei cînd își trimiteau memoriile către lume, de mașinațiunea. pus^ la cale de niște Inși certați cu munca și cu disciplina; pentru care., este condamnat un om. „De ce șu mi-a cerut mie bani — se întreabă actualul secretar de partid Ancuța — cînd m-a promovat din mifacitor simplu, în șef de personal ?! Cum să-i fi cerut lui Tibai penteu o categorie la ca"e avea dreptul ? Și, dealtfel, cum ar fi putut să ceară cuiva care bătea la poarta întreprinderii noastre abia pornită te ânmi. eînd aici, oricine venea, era binevenit, deoarece nu aveam oameni ? Cum să fi cerut bani maistrului Gașparian cînd no! nu aveam maiștri si nu s-au prezentat niciodată doi, simultan, pentru același post ? fa ee o privește pe Stotea Elena a** fi fost bine să se ia si relații de te. cei care o cunosc ce fel de om este..."Există șî o înregistrare a unor convorbiri telefonice . între Achimoaie și Gașparian — făcută după ce s-a dat condamnarea — care poate oferi o imagine în plus asupra sincerității lui Gașparian și chiar detalii vizînd drumul cum s-a ajuns la sesizarea organelor locale. Gașparian neagă faptul eă a vorbit la telefon cu Achimoaie ți soția acestuia. Există. însă și o persoană. Gh. B’ănuță, jurisconsult la DPMOS Argeș, căruia Gașparian s-a confiat, relatînd în amănunt toată problema cu înregistrarea. cum nu a recunoscut că el ar fî vorbit „că doar nu era prost". Acest om. poate orieînd depune mărturie, dacă se va dovedi necesar, despre nesinceritatea lui Gașparian.
In Ioc de concluziiPe logica pe care s-a dat aceâstă sentință ne-am putea trezi, după ani, fiecare dintre noi, că am luat bani sau alte bunuri „pentru a îndeplini, a nu îndeplini ori a întîrzia îndeplinirea unui act privitor la îndatoririle de serviciu sau a face un act contrar acestora" — în condițiile în care se contestă de la început, p’^ă la sfîrșit, realitatea denunțului. Achimoaie este condamnat la 4 ani închisoare de către Tribunalul județean Argeș. Prima instanță — cea de Ia Cîmoulung. l-a achitat. Avînd în vedere că infracțiunea de luare de mită este pedepsită de lege cu închisoare de la 3—10 ani, nu cumva neluarea măsurii arestării preventive demonstrează că de Ia început orcanele de urmărire penală nu au avut certitudinea vinovăției lui ? Ce răsnunsuri directe sau indirecte s-au dat acelor persoane care prin, memorii. declarații, luări de poziție, au dorit si doresc să dezvăluie adevărul ? Ce cred acești oameni cînd ei. trăind în eoTeetlv»! unde se pretinde că s-au săvteslt fantele, cunosc o altă situație, o altă sta-e de fant decît aceea reținută de rechizitoriul oro- ciraturîî și de decizia instanței de reonrs? Dacă s-a zis că directorul a. influențai martorii fn fata instanței de fond, de ce nu au fost reaudiați ? Erau probei» d’n dosar atît de limbezi în ceea ce privește stabilirea adevărului ?Să nu uităm că un aci de justiție, printre altele» trebuie să convingă, Sînt acești oameni convinși de vinovăția lui Achimoaie ?

6E0RGETA ȘTEFÂNESCU H

TOPUL preferințelorStimați cititori.Larga participare de care s-a bucurat concursul nostru Cel mai.... Cea mai..., inițiat la sfîrșitul anului trecut, ne-a determinat să-l continuăm. Vă invităm, așadar, să trimiteți în continuare opiniile dumneavoastră privind cele mai de seamă realizări care vă rămin în memorie din diferitele domenii ale culturii, științei și tehnicii și sportului românesc. Alegeți deci, cele mai semnificative fapte, precum și pe cei mai buni dintre cei mal buni, întocmai cum rezultatele întrecerilor socialiste, în vastul cîmp al creatorilor de bunuri materiale, îi desemnează. pe fruntași, cu îneredsrea că mai multe păreri convergente dau șanse mai mari’ obiectivitătii.. Este vorta deci de a alege faptele și personalitățile care s-au afirmat ca atare și s-au autode- pășit, constituindU-se; to același timp, fatr-un combustibil al mersului înainte al obștii.Revista Flacăra vă stă la dispoziție, publicind părerile dumneavoastră referitor la cel mai bun, interesant, atră
gător, Îndrăgit, nereușit» supărător, ma
re, mie..., cea mai bună, interesantă, 
atrăgătoare, îndrăgită, nereușită, supă 
rătoare, mare» mică...
■ Inițiativă socială
■ InvențieB Descoperiri (științifice, arheo

logice)
■ InventatorK CercetătorB Faptă de omenieB Carte de proză, științificăB Carte de poezieB Carte de critică literarăB Actor (actriță) de film, de teatru
■ Piesă de teatruB FilmB Cel mal îndrăgit gen de spee- 

tacolB Emisiune radio, TVB AutorB Sportiv (fotbalist, rugbist, 
handbalist, atlet)

B Echipă sportivăB Manual școlar B Muzică tînără B Compozitor B Lucrare muzicală 
■ InterpretB Anecdotă, caricaturăM Arhitectură sau monumentH Fapt de eroismB Cei mai semnificativ moment 

din viața dv.
■ Cea mai frumoasă femeie (ata

șați fotografia pentru concursul 
„Miss Flacăra")

. ■ Cei mai urit, rău, reprobabil 
gest sau fapt întîlnit.Scrisorile cu opțiunile dumneavoastră și motivarea tor vor av®a pe plic men- . țiunea PENTRU CONCURS,

Caute pentru care Flacqfa 

a militat

S-âu desekfe primele ceainăriifa sfîrșit, în peisajul bucureștean au reapărui ceainăriile. Consemn ă in acest prim păs cu seiitînfentul unei minării bine- justificate : de aproape opt ani revista noastră cere acest lucru. Din punctul nostru de vedere ceainăriile trebuie să aibă un rol de primă importanță în păstrarea sănătății, pentru câ, la ora actuală; în toată lumea cînd vorbești de ceaiuri, vorbești de cele medicinale. De aceea l-am urmărit cu interes pe întreprinzătorul’ Viorel Păuneseu care a ținut să deschidă în cadrul complexului „Doina" pendinte de LA.P.L. Amzei „Ceainăria Bulevard" amplasată în plin centrul. Capitalei, lingă magazinul „Unic". Aranjată eu mult bun gust, prima ceainărie (cu 40 de locuri la mese) dispune de un sortiment de circa 80 de ceaiuri medicinale care vor fi servite, la cerere, consumatorilor. Sigur că în acest cochet local, unde de la ușă ești avertizat că fumatul este interzis, se vor mai servi și sucuci din fructe,, morcovi sau roșii.Sîntem convinși că aceia eare-i var păși pragul vor fi satisfăcuti de rapidt- tatea eu car® vor- fi' serviți, iar aceia care vor dori mai mult decît o ceașcă de ceai tot găsi o variată gamă de preparate ca : sufleuri de urzici, sufleuri cu spanac, cașcaval sau batog. Dar cum ceaiuri! e reclamă, d’e multe ori, produse die patiserie responsabilul complexului „Doina" s-a orientat, firește, și spre acestea. Nici cafegiii nu au fost uitați : ei vor putea servi alături d’e- ceașca aburind» de cafea și o. prăjitură. cu frișca.Ceea ce ne bucură în mod deosebit este faptul că se vor găsi în permanență ziare și reviste la zi, iar pentru acei suferinzi care nu știu ce fel de ceai se recomandă afecțiunii lor, s-au pus la dispoziție cîteva broșuri de specialitate. Cum eu o floare nu se face primăvară, informăm cititorii că, în aceste zile, s-au mai deschis și alte ceainării : „Aroma" (pe bulevardul Gheorghe . Gheorghiu-Dej — 18), „Cărăbuș" (de pe strada Blănari), secția ceainărie (din pasajul subteran de la Universitate), precum și o alta pe strada Doamnei nr. 3.Este posibil ea aceste prime unități să nu fie rentabile chiar de ta început. Comerțul are legile lui, iar crearea unui vad nou nu este un lucru foarte simplu. De aceea cerem factorilor responsabili să nu abandoneze eu una Cu două ideea ceainăriilor, ei dimpotrivă să deschidă cît mai multe asemenea unități pentru că, pînă la urmă, ceaiul îsi dă aroma pe

luare.de
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Cele mai bune săritoare în lungime din lume sînt românce
Sîmbătă seară, sportul românesc a mai cucerit un pisc : atleta Anișoara Cușmir a stabilit un nou record al 

lumii indoor, sărind în lungime 6,92 m, cu 4 cm peste performanța lui Heike Daute (R.D.G.) realizată cu numai 3 
zile mai devreme ! Reamintind că tot o compatrioată de-a noastră, Vali Ionescu, deține recordul mondial în aer 
liber (7,20 m), e limpede că cele mai bune săritoare în lungime din lume sînt românce, ele dominind cu autori
tate proba și, implicit, dîndu-ne speranțe în perspectiva ediției inaugurale a campionatelor mondiale (Helsinki, 1983). 
înainte de a relata ce s-a întîmplat sîmbătă seară, iată „fișele" celor două recordmane :

1 august 1982 : Vali Ionescu devine recordmană mondială 
în aer liber S-a născut la 31 au» 

gust 1960. la Turnu Mă» 
gurele.' A încenut' atle
tismul la C.S.S. Bucu
rești cu Rodica Gîrlea» 
nu. în prezent, ca mem
bră a clubului Rapid 
București, e antrenată 
de Mihai Zaharia. Dublă 
campioană națională în 
aer liber (1980, 1981),
medaliată cu bronz la 
Universiadă (București, 
1981) și la C.E. de sală 
(Milano, 1982), campioa
nă a Europei (Atena, 
1982), recordmană mon
dială in aer-liber (Bucu
rești, 1982).

. Posesoara unei teh
nici desăvîrșite, Vali Io
nescu amintește, prin 
eleganță și „răutate65, 
competițională, de fosta 
campioană olimpică 
Viorica Viscopcleanu.

1,72 m înălțime, 58 kg.
Medic j dr. Anca Gu» 

rău.

5 februarie 1983 : 6,92 m pentru Anișoara Cușmir, record 
al lumii indoor . Data nașterii ? 29 iu

nie 1962. Locul nașterii s 
Brăila. Primul antrenor? 
loan Leu (C.S.S. Brăi
la) . Aparține clubului 
C.S.M. Craiova, fiind 
pregătită de Ion Mo» 
roiu. Se discută, tot mai 
insistent, transferarea la 
Steaua, dar o hotărîre 
a Biroului C.N.E.F.S. 
interzice, pînă în 1934, 
orice mutare a unui 
sportiv nominalizat 
olimpic. Prima săritoa
re româncă dincolo de 
7 m (1982). Medalie de 
argint la J.M.UO (Bucu
rești, 1981) și la C.E. de 
la Atena, 1982 (6,73) m)s 
Recordmană mondială 
pe teren acoperit (1983) e

Foarte rapidă (cam
pioană națională 1983 la 
60 m), dotată cu o forță 
de împingere deosebită., 

1,73 m înălțime, 65 kgo 
Medic s dr. Eva Bancea»

încercarea a treia
— Vali Ionescu, pari destul de tristă 1— Chiâr sînt. Mă bucur pentru Anișoara, dar îmi pare rău pentru mine. Cred câ săritura a treia a. fost corectă, ea măsurînd, din cite mi-am dat seama, peste 7 metri ! Arbitrul Nichi Popescu, pe care l-am văzut prima oară in viață, a fost însă de altă părere !
— Ce te-a supărat atît de tare 7— Zău așa, pe pistă a fost ca pe bulevard !
— Ce va urma ?— N-am avut obiectiv în sală, dar țin neapărat să bat și recordul indoor. Dacă nu săptămîna viitoare. în Olanda, atunci sigur, în 19 februarie, la „Cupa de cristal", chiar aici.
— Anișoara ce impresie ți-a lăsat 7— E o mare atletă și-o felicit. Mă bucur că si acest record aparține unei românce

— Ce zice Mihai Zaharia 1— Nu mi-a spus-o, dar cred că e cătrănit. Știe și dinsul că se poate mai mult.

Ce a fost sîmbătă?
La startul probei de săritură în lungime fete s-au Înscris, în cadrul cam

pionatelor naționale de sală pe 1983, 8 concurente, dar întreaga asistență (cîteva 
mii de spectatori) știa că lupta pentru titlu se va da între Ionescu și Cușmir. 
Așa a și fost, din celelalte 6 fete doar Chioroaie a contat, sărind 6,51 m. Con
form ordinii de concurs, Vali Ionescu a sărit prima, dar cea dintîi încercare 
a fost depășită, A depășit și Anișoara Cușmir. A doua săritură : 6,79 m pentru 
Vali (record personal ; cel vechi 6,75 m), 6,86 pentru Anișoara (nou record na
țional de sală). Era clar că cele două atlete sînt pregătite pentru doborirea 
recordului lumii, dar întrebarea era care din ele va izbuti ? Și a izbutit, din a 
treia încercare, Anișoara, obligîndu-i pe arbitri să măsoare 6,92 m (după ce 
Vali ratase) ! Au urmat, și pentru una, și pentru cealaltă, două sărituri de
pășite, după care, Vali a făcut o ultimă tentativă : 6,78 m. încă sub impresia 
recordului, Anișoara a ratat încercarea Cu numărul 6- Deci, Vali Ionescu : 9, 
6,79, 0, 0, 0, 6,78 ; Anișoara Cușmir : 0, 6,86, 6,92 (R.M. pe teren acoperit), 
0, 0, 0.

Așadar, din 5 februarie 1983, România deține, grație a două excepționale 
atlete, rivale pe pista de concurs, prietene in viața de toate zilele, ambele 
recorduri mondiale Ia săritura în lungime, 7,20 m în aer liber (Vali Ionescu), 
6,92 m pe teren acoperit (Anișoara Cușmir). Adresîndu-le cele mai fierbinți 
felicitări, alit lor cit și antrenorilor și medicilor care le pregătesc, le așteptăm 
cu noi și noi recorduri. Bravo, fetelor !

Spre un 7,30 m?
— Felicitări, Anișoara Cușmir.— Mulțumesc din suflet. Știam că pot bate recordul și, iată, l-am bătut. Sâ nu mă puneți să scriu nimic acum, îmi tremură mîinile !
— L-am văzut pe antrenorul Moroiu 

tot citind ceva pe un calculator ! Am 
văzut bine 7— Da. Are un „Casio" pe care calculează ritmul alergării. Dinsul și doctorița Bancea m-au ajutat foarte mult să stabilesc acest record. Vă asigur insă că n-am să mâ opresc aici : promit cit de curînd un 7,30 !

—- Alt record 7— De ce nu ? Cred că-mi stă în putință.
— Proiecte de viitor ?— Nemergînd, ca și Vali, la europenele de sală de la Budapesta, mi-am propus să cîștig la Universiadă și la prima ediție a mondialelor, la Helsinki.
— Exact asta și-a propus și Vali !— Nu mă miră : din rivalitatea noastră vor mai ieși multe recorduri ! "Asta nu ne împiedică să fim prietene.

Scurt, foarte scurtLa nici 15 ani (îi va împlini în 9 iunie), Olga Nemeș a spulberat elita tenisului de masă european, cîștigînd „Europa Top 12“, un fel de finală de campionat continental. Felicitînd-o pe Olga, ca și pe actualul ei antrenor, Ioan Lohr ( de la înfrățirea Tîrgu Mureș), să nu-1 uităm nici pe Alexandru Verzar, cel care i-a pus, primul, paleta în mînă. • Sub culorile lui F.C. Constanța va juca, din primăvară. Lică ultima dată la Sportul studențesc. • După hepatită și după un scurt stagiu la Slatina, fundașul central Petrache (care făcea cîndva pereche cu Nicolae) s-a întors la Gloria Buzău. • S-a perfectat legitimarea lui Viorel Turcu (fost la F.C. Argeș) la Steaua. în schimb, Ralea și Dorel Zamfir au luat drumul Piteștiului. • De la S. C. Bacău, mijlocașul Movilă
Veți fi de acord, sperăm, cu observația că există sporturi în care, spre deosebire de altele, de cele cu mingea bunăoară, avantajele de orice fel (popularitate, indemnizații, deplasări etc.) sînt mai mici, adesea neglijabile. Am plasa pe lista acestora și turismul (corect, federația se numește de turism-al- pinism), disciplină rezervată îndeobște celor temerari și pasionați, gata oricînd să dea de la ei (chiar și bani) înainte de a cere. Așa stînd lucrurile, normal ar fi ca în aria (destul de restrînsă) a acestui sport să domnească armonia și așa s-a și întîmplat pînd cînd, recent, federația de specialitate a luat o serie de decizii care au stîrnit derută și, mai mult chiar, indignare.Ce-a fost 1 în timpul desfășurării campionatelor (ținute în septembrie), în etapa individuală, mai mulți competitori s-au declarat nemulțumiți de organizare (treaba federației), depunînd un memoriu în acest sens. Neregulile (hartă necorespunzătoare, posturi de control nepăzite, altele amplasate greșit etc.) s-au repetat și la faza pe echipe (ștafetă), drept pentru care, sesizată de erori, federația însăși a hotărît să nu mai acorde titlurile de campioni, reprogramînd întrecerea. Numai că la reprogramare, dintr-un motiv sau altul (obligații de serviciu, lipsă de fonduri, în calendar nefiind inclusă decît o competiție etc.), o serie de sportivi au 

(pe care îl mai cheamă și Stavarache) a trecut la Dinamo. Legitimarea lui a fost validată de Biroul federal. • Mare luptă mare (în apă, dar și în tribune) în derbiul de polo de sîmbătă. Pînă la urmă, Dinamo a întrecut pe Rapid (9—8), sprintînd (se pare) decisiv spre titlu. Antrenorul luliu Capșa spune ce face și face ce spune. • întăriri și la Chimia Rîmnicu Vîlcea : Verigeanu (de la S.C. Bacău), Lasconi (de la Jiul), Ancuța (de la F.C. Argeș), transferuri aprobate. • Sînt discuții ca restanța dintre Universitatea Craiova și C.S. Tîrgoviște să se dispute în 16 februarie (în loc de 20). Dat fiind timpul favorabil fotbalului, sînt propuneri ca etapa de Cupă să fie devansată pentru 20 februarie. F.R.F. urmează să se pronunțe. • Echipei naționale de fotbal i s-au făcut două oferte din străinătate : §—10 august la Utrecht (la un patrulater), între 21 august-10 septembrie în Olanda. Ră-
forfaitat. Această absență a atras mînia forului federal, a secretarului responsabil al F.R.T.A., Mircea Ml- hăilescu (despre care se afirmă, poate malițios, că a ajuns pe Pamir purtat pe brațe), care, înainte de a vedea bîrna din proprii ochi (repetăm, prima vinovată a fost federația), a văzut paiul din ochii sportivilor, djctînd o sumedenie de suspendări, pe cit de drastice (excludere din activitate pe timp de 1 an), pe atît de nefondate.

Paiul din ochiul altuia

în timp ce principalii vinovati au fost scoși basma curată (Comisia centrală de orientare a fost „pedepsită" cu atenționare verbală ! !, iar președintele tehnic al concursului a primit observație ! !), o serie de sportivi de elită, foști și actuali campioni, au fost suspendați în urma unei judecăți după ureche ! între aceștia. Aurel Bulea (campion 1980), Gabriel Maiorescu (campion 1979), Constantin Bulbuc (campion 1981), Gligor Pavel (numărul 1 în țară, multiplu campion, cîștigător al Cupei Hungaria), Ecaterina An- gheluțâ (campioană 1979), Clara Fey (dublă campioană a țării). Paula

3*mine de văzut. • Partida internațională amicală România-Grecia (juniori) va fi arbitrată, în 16 februarie, de Cristian Teodorescu. Ea se va disputa la Sibiu. • Sportul studențesc se află, de cîteva zile, In Iugoslavia. • N-am fost, dar am auzit : partida de baschet dintre Steaua și Rapid, adjudecată de formația militară (90—79), a fost presărată cu o grămadă de greșeli de arbitraj. Firește, spiritele s-au încins. • O nouă achiziție la F.C. Olt : Chivescu de la F.C. Argeș. • Fost la Sportul studențesc și Rapid, Georgescu a optat pentru „Poli" Timișoara. • Cornel Adolf (despre care se afirmă că e foarte dotat) a trecut de la Dinamo Victoria la S.C. Bacău. • Cramer (de la Gloria Buzău) e fostul jucător al Dunării Galați. El a stat pe tușe 2 ani din cauza unui accident de mașină. • La naționalele de atletism (indoor) au fost do- borîte 18 recorduri de seniori și juniori.
Chiurlea (5 titluri) etc., etc., numărul sancționaților ridieîndu-se la 40, între care 38“ pe 1 an și 2 (Ion Dumitrei, Maria Junilâ) pe 6 luni !Am mai spus-o și o repetăm : nu sîntem pentru jumătăți de măsură atunci cînd un sportiv sau altul, indiferent de numele lui, greșește, dar de aici și pînă la a suspenda, nejustificat și în bloc, toată elita unei discipline (fie ea și neolimpică !) ni se pare un drum lung, al abuzului și arbitrariului. Luate într-o ședință de Birou federal, sancțiunile incriminate (care au vizat, în treacăt fie spus, și 2 antrenori, Marian Crăciuneseu de ia Voința București și Carol Racz de la Maratex Baia Mare, care nici măcar n-au avut sportivi în concursul cu pricina ! !), altfel ultimative („Antrenorii și sportivii menționați vor trimite la F.R.T.A. carnetele de antrenori și legitimare sport ivă"), urmează să fie ratificate de C.N.E.F.S. Avem convingerea că forul diriguitor al sportului românesc nu va cădea in capcana întinsă de federație, ci va analiza situația cu realism și discernămint, revenind asupra unor decizii nedrepte și pedepsindu-i pe cei cu adevărat vinovați ! Altfel, vorba cuiva, la startul viitoarelor campionate se vor alinia profesorul Mihăilescu și subordonații săi din Biroul federal !Așteptăm intervenția lămuritoare a C.N.E.F.S.

Craiova s-a întors din GreciaSîmbătă seara a revenit în țară echipa de fotbal Universitatea Craiova care, după cum se știe, a efectuat un scurt stagiu de pregătire în Grecia. Conform programului inițial, formația olteană ar fi trebuit să plece în Spania pentru cîteva meciuri amicale, dar tratativele cu privire la respectivul turneu au eșuat.în Grecia, Universitatea a susținut 4 în- tîlniri: 3—1 (2—0) cu Atromitos Atena (divizia B, locul 6), goluri înscrise de Că- mătaru (min. 25), Cîrțu (min 50), Dumitru (min. 89) ; 3—0 (1—0) cu Panathinaikos echipa de amatori întărită cu cîțiva internaționali, Galakos, Mitropoulos etc), -goluri realizate de îrimescu (min. 2), Cîrțu (min. 58), Geolgău (min, 80) ; 6—0 (2—0) cu Hal- kida (divizia B, locul 4), Crișan (min. 15 și 80), îrimescu (min. 42),. Nica (min. 48), Negrilă (min. 72), Cioroianu (min. 78) ; 2—3 (1—2) cu Apollon (divizia A), Geolgău (min. 15 și 74), după o partidă viciată de arbitru care, între alte nedreptăți făcute oaspeților, l-a eliminat de pe teren pe Crișan în minutul 43. Antrenorul federal zonal Cornel Simionescu, care a însoțit delegația craioveană în Grecia, ne-a declarat despre întîlnirea cu Apollon că „arbitrajul a fost scandalos".în ciuda seriozității cu care a fost tratat turneul („excelent ca pregătire", după opinia lui Cornel Simionescu), Craiova s-a întors acasă cu destule griji. Țicleanu n-a putut fi folosit (el a jucat tenis cu piciorul și baschet) și se pare că previziunile profesorului Mircea Olteanu vor fi infirmate. La această oră, după cum ne-a mărturisit vicepreședintele Universității, Corneliu Stroe, e aproape sigur că Ți- cleanu nu va face deplasarea la Kaiserslautern. Dacă recuperarea lui Donose a decurs bine (după accidentul la genunchi din meciul retur cu Bordeaux), cea a tul Tilihol (suferind de hernie angiospon- gioasă) i-a produs, și-i mai produce multe bătăi de cap doctorului Vasile Frînculescu. Tilihoi a acuzat și (acuză) dureri de coloană vertebrală, avînd chiar momente de anchilozare. Deși se depun eforturi serioase, e puțin probabil că .Tilihoi va fi apt de joc pentru întîlnirea din Cupa U.E.F.A.în sfîrșit, o ultimă veste îmbucurătoare : Dumitru (recent transferat de la U.M.T.) s-a acomodat cu noii săi coechipieri (cu Bălăci mai ales), randamentul său în Grecia fiind dintre cele mai bune.Urmează să vă ținem la curent, stimați cititori, cu noutăți din tabăra Universității, echipă care, vă reamintim, în 2 martie va înfrunta (în deplasare) pe Kaiserslautern în Cupa U.E.F.A.
Pagină realizată de
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Cînd redactorul șef, aflat în clipa aceea cu devoratoarea sa pasiune care este cenaclul, undeva, Prin inima Bucovinei, mi-a zis : „Niculae, fă-ți formele, vineri pleci eu Naționala'1, prima mea reacție a fost să zic nu. Am și zis „nu, Șefu’ !“ și am făcut-o, cred, dintr-un sincer sentiment de jenă de-a mă trezi, iată, pe neașteptate beneficiarul unei ocazii pe care, o știa prea bine toată redacția, un coleg sau poate niște colegi o pindeau de multă vreme. Pînă la urmă însă tocmai aspectul acesta delicat, care mă azvirlea în situația ingrată de a reconfirma cinica concluzie a proverbului despre cei doi, care se ceartă, m-a convins. M-am gîndit la nemaipomenita capacitate a redactorului nostru șef de a citi caractere, la plăcerea sa. mai cu seamă, de a scormoni unghere ascunse ale sufletului și de a-și Verifica intuițiile în citirea oamenilor prin adevărate lovituri de teatru, mi-am zis cine știe, dacă nu tot o astfel de punere! în scenă este și această ofertă și atunci n-am mai ezitat : mi-am făcut bagajele. Rezultatul a început să se simtă imediat 5 colegul despre care bănuiam eă-și rezervase deja bilete la Tarom mi-a întorși spatele, iar un altul, ce merita, recunosc, mai mult decît mine o asemenea șansă, scoțînd paginile de sport ale revistei, a devenit, parcă spre a-mi atrage atențiai asupra faptului, extrem de generos în a-mi oferi sprijinul și îndrumările de care aveam nevoie. Involuntar miram! amintit maxima unui profesor din liceu ; fiecare om e un alt om....Vineri 28 ianuarie, la orele 20,45, am decolat. „Antonovul", care într-o oră și jumătate avea să ne poarte spre limanul! Bosforului, s-a încălzit repede. Fotbalișă ții tricolori, cam jumătate din totalul pa- săgerilor acestei curse, sînt departe de imaginea pe care colegi de-ai lor din alte; generații mi-o creaseră despre exuberanța delegațiilor sportive. Niște taciturni, pur și simplu. Dacă n-ar fi Rică (despre rolul inspirat încredințat fostului portar rapidist și al Naționalei în acest turneu vom mai vorbi) să mai spună cîte-o vorbă de duh și dacă stewardesele care, în preajma unor sportivi, devin de-o hărnicie aproape suspectă, n-ar arunca în dreapta și-n stingă, odată cu zîmbetele și profesionalele întrebări „ce doriți „cu ce vă servim ?“, ai crede că sîntem un avion de adormiți. Exact, o jumătate de avion de adormiți fiindcă nu -putem face totuși abstracție de celelalte . douăzeci și ceva de locuri ocupate de pasagerii pentru care, din eîte nu le înțelegem limba, Istanbulul ar putea să însemne acasă. Dialogurile acestora, aprinse și încrucișate și stimulate evident de gustoasa bere „Dalb" la cutie, compensează îndeajuns înclinația spre meditație a celorlalți și dacă aș fi avut, puțin fler sau dacă aș ține să par mai inspirat decît sînt, aș- putea zice că în această simetrie din structura pasagerilor, jumătate turci, jumătate români, am întrevăzut remiza ce aveam s-o consemnăm a doua zi ne ovalul de beton numit .,AH Sami Yen". Cum aș fi putut s-o fac cînd. Ia ora aceea, nu doar noi, cei trei gazetari atașați, mi prea știam nimic 'despre viitorii adversari de a doua zi ai fotbaliștilor ' noștri, ci chiar conducătorii lotului, antrenorii noștri, din cauza lipsei de contacte din ultimii ani. nu dispuneau de date cît de cît edificatoare privind evoluțiile ultime ale fotbalului pe care aveau să-1 înfrunte. Prudența e în cazurile bătăliilor pe teren necercetat regula numărul unu.Formalitățile la aeroport sînt simple, urările de bun venit pe. care ni le adre- ză federația turcă prin translatorul „-^ctat lotului român sînt cît se poate de concise și operative și, totuși, la hotelul în care vom locui ajungem mult după miezul nopții. Frumos și liniștit acest „Grand Hotel de Tarabya“, cum nu se poate mai nimerit pentru odihna unor sportivi, dar cam departe de oraș și lucrul acesta l-au resimțit și l-au regretat mai ales cei care, asemenea mie, se aflau pentru prima dată prin părțile locului și care, nedispunînd decît de tichete I.T.B., s-au văzut nevoiți să constate ca dună cele 32 de ore petrecute aici cunosc Istanbulul și frumusețile sale tot atît cît le cunoșteau înainte de plecarea din București. Cineva, nu-mi amintesc cine anume, spunea , că un om deștept doarme într-o oră cît ceilalți într-o noapte întreagă. Sigur, mă gîndesc. fotbaliștilor noștri Je era cunoscută învățătura aceasta și astfel au reușit să doarmă concentrat și 

șîmbătă dimineața care a venit așa de repede, cu un soare țîșnit ca-ntr-o erupție din chiar apele golfului, să arate proaspeți, bine dispuși și, spre bucuria antrenorului Lucescu, cu poftă de bătaie. Pînă a ne-o demonstra în teren mai sînt două-trei ore....întîlnirea amicală dintre reprezentativele României și Turciei a reușit să stîrnească suficient interes, deși spațiul pe care l-au acordat acestui eveniment ziarele de-aici precum „Hurriyet" sau „Gunaydin" nu e nitei măcar cît fotografia unui terorist condamnat la spînzură- toare cu numai o zi înainte. La două -fără un sfert cînd am intrat în stadion, aproape trei sferturi din locurile acestuia erau ocupate. Cred că au fost, după socotelile mele, în jur de 20 000 de spectatori, deși în unele ziare s-a scris doar de 12 000. Bilete' s-au vîndut vreo 8 000, diferența reprezentînd-o probabil miile de liceeni care au beneficiat de gratuitate și care dirijați de un Tudorică al clubului Be- siktas, pe nume Orhan, au scandat tot timpul „Turkfya ! Turkiya I", încurajîn- du-și ambițioasa echipă ce n-a .fost deloc, așa cum eram îndemnați să credem la prima vedere, un adversar de neluat în seamă. Dan Voicilă, in reportajul său radiodifuzat, și Stelieă Trandafirescu, în corespondențele de fiecare zi ale „Sportului" VtSu spus cred totul despre partida aceasta. Nedorind să vă plictisesc deci cu lucruri deja știute, îngăduiți-mi totuși, - ca un decont moral pentru drumul făcut, să- depun și eu mărturie în cîteva lucruri ce mi se par a fi interesul nostru major. .
0 săptămînă cu Raționala de fotbal

Cu gindul în aprilie
Echipa română, alcătuită din Moraru, Rednic, lorgulescu, Andone, Munteanu, Augustin, Bblbni, Klein, Coraș, Gabor, lordache și avînd pe banca rezervelor pe Ducadam, Stancu, Bogdan, Balint și Nica, ultimii doi schimbîndu-i în repriza a doua pe lordache și Coraș. Așadar, o echipă tinâră, o ' echipă structurată nu neapărat după absențele impuse de programul u- nui club cu selecționabili de marcă, ci după o idee ce se cheamă perspectivă și care pretinde, și de la care putem pretinde de fapt, o națională capabilă să facă față oricăror împrejurări și oricăror adversari. Măreați ușor de răspundere, mă refer atît la debutariți, cit și la cei cu ceva experiență în națională, dar care simțeau pe umeri povara unor misiuni cu arie și semnificații modificate, băieții s-au achitat , onorabil de sarcini. Jocul a fost, cu excepția unor minute din repriza a doua și a unor contraatacuri scăpate ușor de sub observație din repriza' primă, dominat de echipa română, superioară la toate capitolele. N-am înscris decît un gol, Gabor, minutul 8, din lovitură liberă executată de Bblbni, de la circa 20 metri la un fault asupra lui Klein, deși pe parcursul jocului au mai fost cîteva situații bune in care rezultatul putea fi decis în favoarea echipei. De cîteva ori s-a ratat țintă, de cele mai multe ori însă atacurile nu s-au soldat, lacună mai veche și extrem de persistentă se pare, eu șuturi la poartă. Asta în ceea ce privește atacul, fiindcă apărarea n-a avut probleme decît atunci cînd și le-a creat ea singură, una din acestea fiind și faza soldată cu pehaltiul egalizator (Selcuk, minutul 31) în care Coraș și-a dezechilibrat ușor adversarul în interiorul suprafeței de pedeapsă.Reliefînd o comportare generală satisfăcătoare, atît în raport de stadiul de pregătire în care se află cît și de replica adversarului, echipa a evidențiat pentru cei care se ocupă de consolidarea ei. o temă de lucru, în - domeniul moral : cultivarea curajului, a îndrăznelii, a capacității, colective și individuale, de a-și asuma riscul, în acest plan s-au aflat cu siguranță motivele care ne-au limitat doar la satisfacția unui egal. în locul unei victorii nete, pe care jocul de ansamblu ne-a lăsat a o înțelege ca posibilă.Turcii, după cum. îmi mărturisea ziaristul Hayati Telgheren, de la „Gunaydin", au avut toate motivele să fie satisfăcut) 

de rezultat. Eu bănuiesc că au sperat în mai mult la acest meci care inaugura transmisiile fotbalistice în culori ale televiziunii turce și dacă am în vedere , că a doua zi dimineața delegația noastră n-a mai fost condusă la aeroport nici măcar de ghidul translator, pot să cred că rezultatul de egalitate a afectat profund pe u- nele din gazdele noastre. Povestesc toata acestea ca să nu se creadă că echipa noastră a fost într-o vizită la niște prieteni care abia așteptau să li se dea o bătaie.A doua etapă a acestui turneu balcanic pregătitor : Atena. Un fel de-a zice, pentru că găzduită la „Regina Maris", în Glifada, stațiunea celor mai avuti oaspeți ai litoralului grec, Atena, a însemnat pentru noi - o ‘ aspirație de care ne . despărțeau nu doar vreo 20 de kilometri de autostradă, ci mai cu seamă cei.4—5 dolari pe care ți-i pretinde parcurgerea acestei distanțe cu taxiul. Vîlva în jurul meciului cu România este aici, în Grecia, cu totul alta. Explicabil înainte de toate prin faptul că meciul acesta e privit ca un test serios pentru pregătirea naționalei elene și pentru capacitatea noului ei antrenor, Hristos Arhondidis, care pînă acum n-a oferit, se pare, vreo satisfacție deosebită, dar și prin aceea că deși de la ultima confruntare la nivel de echipe naționale dintre cele două țări s-au scurs ceva ani, contactele dintre fotbalul românesc si fotbalul grec s-au păstrat totuși în diferite alte modalități. Formații de club din cele două țări se întîlnesc frecvent, și exemnlul Cralovei care se afla și ea în nregătiri earn în aceeași perioadă pe litoral la „Costi Hotel", ne era cel mai la înde-

• mînă, mai mulți antrenori din România au activat sau activează la prestigioase cluburi elene, precum Ștefan Covaci și Viorel Kraus, ca să nu mai spun că lor- dănescu, care chiar în duminica sosirii noastre la Atena contribuise cu un gol la victoria de 4—2 a . echipei. sale O.F.I. din Creta, e socotit, alături de argentinianul Rocas, ca cel măi bun fotbalist străin din campionatul Greciei, ' .Pînă marți, cînd vom porni spre Larissa, un drum de 350 de,, kilometri între stîhcă și știncă sau între stîncă și mare, prilejuind o panorămăre a peisajului specific acestei țări, singură plăcere extrâfotbalis- tică pe care ne-o permitem — aici m-am numărat printre cei 24. de fotbaliști, cei 18 plecați din București plus Bălăci, Ștefănescu, Cămătaru, țlrigureănu. Lung și Țlcleanu, care li s-au alaturat la Ateija — a fost o plimbare de p. oră pU autocarul prin Pireu. Fiind deja seară, n-am văzut decît risipa de lumini multicolore specifică porturilor și zonelor comerciale și disj tractive aferente.. îți rest, odihnă și hrană rațională — după rețetele aduse de acasă de doctorul Andreescd — și antrenament : teoretic și practic. Se lucrează serios, dar nici un moment crispat. E între altele meritul celor doi antrenori care lucrează cot la cot cu băieții. Dar și al lui Rică Răducanu, care în afară de faptul că e gornistul delegației, el dă deșteptarea, el sună stingerea, știe să producă plăcerea jocului și să antreneze la efort nu numai portarii ce-i sînt dați. în grijă, ci chiar și pe cei care obișnuit stau pe margine. La Istanbul, în pauza meciului, încălzind rezervele, Rică s-a dat în spectacol, cum numai el știe, stîmind aplauzele întregului stadion și făcîndu-ne să ne gîndim că, deși anii se adună, un portar mare tot mare rămîne.Despre meciul de la Larissa n-am să vorbesc nici măcar cît am făcut-o despre cel de la Istanbul. Atmosferă de zile mari, stadionul „Alcazar", arhiplin. Galeria organizată pe trei sectoare mari supranumite, probabil după îndîrjirea cu care-și ■susțin cauza, „a cîinilor", „a monștrilor" și ,.a sfinților". M-a impresionat la a- ceasta din urmă, cele două mari portrete, îmbrăcate în frunze de laur, care dominau orizontul tribunei a doua. Erau portretele lui Kukulitzos și Mousiaris, doi jucători locali care, în 1978 sau 1979, au decedat intr-un accident în timp ce se îndreptau 

spre Atena, unde fuseseră convocați la . echipa națională. Frumoasă și emoționantă cinstire.Victoria cu 3—1, prin golurile lui Bblbni și Cămătaru,' de două ori, a echipei noastre a apărut incontestabilă și firească după întreg cursul partidei. Bună comportarea tuturor jucătorilor, deși potențialul celor mai mulți dintre ei nu s-a exprimat decît parțial. Cu tehnica superioară pe care o posedă. Bălăci, Ștefănescu. Rednic, Ungureanu, Bblbni, Gabor, Klein și Balint n-au trebuit să depună eforturi deosebite pentru a tăia orice tentativă mai periculoasă a gazdelor și a-și deschide culoare sore poarta adversă. De aici și o oarecare lipsă de concentrare în anumite momente și la anumiti jucători dintre cei de bază, lipsă de concentrare care a favorizat cîteva periculoase contraatacuri stăvilite pe liniile defensive ultime, dacă nu chiar pe ultima, acolo unde Moi-aru, portarul din repriza a doua, a ținut să-i atragă atenția lui Lung că mărirea și căderea portarilor țin adesea de o singură minge-Trei evidențieri sînt totuși dator să le fac : 1. Cei noi. Balint, Augustin, Andone și Coraș, ultimii intrați spre finalul partidei în locul lui Ștefănescu și Cămătaru, au trecut bine peste șocul inerent integrării, reușind satisfăcător menținerea _ ritmului de joc în condițiile intensificării presiunii adversarilor. 2. Condiția fizică a tuturor jucătorilor și ușurința în organizare, aspecte relevate unanim și în presa greacă de a ' doua zi. Cea mai importantă concluzie mi se pare tocmai păstrarea și consolidarea a- cestor calități. 3. Antrenorul naționalei noastre posedă, din cîte am observat, și tehnica războiului psihologic. Am urmărit, captivat pur și simnlu, și disputa de dincolo de gazon a celor doi antrenori. Lucescu al nostru, sobru, tăcut, retras strategic totdeauna în planul al doilea — singurul moment cînd l-am văzut în fată a fost la antrenament, unde ne toată durata turelor de stadion s-a situat în capul coloanei, așezat la masă intre jucători, jenîndu-se parcă să servească mai mult de o feliuță. două de pîine cu unt. De partea cealaltă, Hristos Arhondidis, figură de dirijor exuberant; totdeauna împărțind zîmbete largi și emfatice, eău- tînd să umple tot spațiul pe care-1 străbate, fie acesta hol de hotel, sală de restaurant sau petec de gazon.Declarațiile făcute presei înainte de meci sînt edificatoare : Arhondidis : în acest joc noi vrem să obținem o primă victorie în 1983. Avem Posibilități, iar prin aceasta vom ridica moralul echipei. 
Lucescu : Ni; mă interesează rezultatul meciului. Scopul acestei întîlniri este pentru noi pregătirea meciului cu Italia din luna aprilie. După meci, Arhondidis reproșa jucătorilor săi că n-ar fi privit jocul destul de serios- Pentru Lu- cescu victoria însemna nu uh' motiv de laudă, ci un test util în pregătirea viitoarelor întîlniri oficiale. Modestia se însoțește bine cu consecvența. Adăugat la victoria de pe teren, punctul marcat de antrenorul nostru mi-a mers lâ inimă. Mărturisesc că așteptam să-1 vedem și pe Bearzot. Presă greacă dădea posibilă sosirea lui la Larissa, dar nu s-a confirmat. Păcat. Jocul în trei ar fi fost și mai interesantCalea spre casă mi s-a părut, și nu doar mie, mai scurtă. Nici n-am băgat, de seamă cum a trecut timpul, deși nici de astă dată jucătorii nu s-au arătat din cei în stare să macine vremea cu vorbe. La insistențele stewardeselor, care încercau să le stimească orgoliul, întrebîn- du-i cum a fost, răspundeau sec, cum să fie ?, și întumau dialogul spre starea vremii de-acasă. Gabor continua lectura romanului în tovărășia căruia l-am văzut tot timpul, Klein. lorgulescu și alții căutau cu discreție în „Sportul" ecourile întîlnirii din Grecia, iar Moraru și ceilalți dinamoviști se întreceau în a-și lăuda un coleg de echipă, căruia îi zic procurorul, a cărui longevitate fotbalistică ar dori s-o întreacă.Nimic, domnule, nici o pricină de laudă, observ eu ca un filozof de ocazie și conchid in -sinea mea : e un început de schimbare în psihologia fotbalistului nostru. Jocul de fotbal e o muncă, precum oricare alta și care muncitor stă să se laude după fiecare șurub pe care îl face ? E bine așa. La Otoperii, era cald. Mult mai cald decît Ta plecare.

NICOLAE ARSENIE

Omul care joaca

De la Pharsalos spre

Munda (via Belașița)Deși încă nu se dispută partide oficiale la noi, fotbalul descoperă și acum destule subiecte ce merită măcar dezbătute dacă nu cumva și' rezolvate favorabil spre binele său- Iată, așadar, că naționala s-a întors, după două jocuri disputate în răs- fățații noștri Balcani, cu niște, rezultate promițătoare și, așa cum s-a transmis și sîntem' deocamdată înclinați să credem, obținute în urma, unor prestații mulțumitoare.Totuși, mai ales dtipă un an Considerat bun al primei noastre 'echipe, acum, cînd trăim Senzația: că avem șanse pentru a reintra în elita sau măcar anticamera fotbalului valoros european, trebuie să fim și mai realiști, evitînd posibilele excese de .amețeală cu busuioc' dres de amatori în IntCrproțanea ' fotbalului, de care nu-numai-Că hh nueem lipsă dar 

chiar prisosim. S-a spus* că Grecia nu ne-a învins decît o singură dată în 53 de ani, nici Turcia nu-i prea departe de. această „performanță", chiar dacă ne-a mai „tras-o“ cînd nu ne așteptam (lecția acelui 2—1 de la Ankara pe scheletul Rapidului, se uită greu), dar ar fi mult mai bine să nu se treacă „prea ușor", fără vorbe; scrise — poate și din necunoaștere —. peste ceea ce reprezintă aceste echipe în contextul fotbalistic al continentului nostru. Astfel, prestigiosul clasament anual al „France Fopțb»ll“-Ului (care ne așază, iarăși, pe locul 15—17, alături de Ungaria și Iugoslavia, pe greci în poziția 27, iar pe turci și mai la coadă, cu Malta și Luxemburg) specifică malițios despre învinșii noștri de la Larissa : „Grecia, care a fost printre cele opt finaliste ale ; „Europeo ’80", n-a fost practic capabilă să bată pe nimeni, în afară de Luxemburg și Cipru"... Adaug, din 19 jocuri disputate în anul care a trecut, au mai obținut un singur egal. ,Turcia este și mai exotică în palmaresul anului 1982, evoluînd numai în 3 meciuri — nici în anii trecuți nu s-a zbătut mai mult — șl depășind greu, discutabil, cu ■ 1—0, și... cu scandal, doar Albania, pe stadionul Mithat Pașa.De aceea, dacă sîntem pe cale de a dte- 

veni Cezari în fotbal, haideți să ne comportăm ca atare, îneepînd să privim chiar mai de sus prin împrejurimi, acceptînd în liniște decentă victoria de la Larissa (vechiul Pharsalos al primei izbînzi a lui Caesar asupra lui. Pompei) . și pregătind astfel cu mai multă siguranță reușitele de care avem nevoie în această primăvară în fața Italiei și Cehoslovaciei, posibile concretizări pentru fotbalul nostru, ca Thapsus și Munda în timpurile de care aminteam.Din păcate, confirmăm nedorit încă o dată că mina care încearcă să-și urce lauri este lovită de cealaltă. Numai așa se poate explica prezența lotului olimpic în dispute de neînțeles, cu două „bela- șițe" — și ele prea apropiate geografic — cînd se știe ce obiective dificile i se cer șs lui de realizat și că îi trebuiau cu totul și cu totul alte confruntări. Ca o răsfrîngere directă a .acestei situații de „rezolvare" cît de cît (sau de ochii lumii) a urgenței, a doua de reprezentare, în speță lotul olimpic, celelalte priorități la fel de importante -în orice concepție sănătoasă, cluburile „s-au bucurat în această iarnă de o „grijă" mai periculos decît păgubitoare pentru • vHtor. Nu cred că au jucat și ele prin locuri unde aveau ceva de învățat.
Cornel DINU ■

Primim de la LR.A;Din partea federației de atletism, sub semnătura prufesondui Victor Firea, secretar responsabil, primim nota de mai jos:
„Federația Română de Atletism este de 

acord cu observațiile critice copținuțe în 
articolul „Ciudatele haremuri" din ulti
mul număr ai revistei Flacăra privind 
caracterul nejudicîoia a! haremurilor pro
puse pentru acordarea titlurilor de cam
pioni naționali. Precizăm că haremurile 
respective au reprezentat punctul de ve
dere personal ai antrenorului federal 
Vasile Dumitreseu, nefiind discutate în 
Colegiul de antrenori și neaprobate de 
Biroul federal (n.n. dar difuzate antre
norilor, C.J.E.F.S.-uriIor etc.).

Colegiul de antrenori a stabilit alte 
haremuri pentru campionatele naționale. 
Acestea vor fi discutate în prima ședință 
de Birou Federal".Salutăm promptitudinea do care a dat dovadă • F.R.A. Acest ■ mod de a acționa, autocritic cînd e cazul, ar putea fi însușit și de alte organisme ale C.N.E.F.S. și chiar de conducerea însăși a C.N.E.F.S»
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lumea in care trăim

Un om sau un automobil?Un om sau un automobil? în balanță ce poate cîntări mai greu ?Asocierea ființei umane și a zeului de metal poate sur- . prinde. Dar...în urmă cu nu prea multă vreme, cunoscutul ziar parizian „Le Monde" constata că un automobil aflat în pană șicare necesită reparații se bucură de mai mult respectgrijă decît un om care a avut nefericirea Ș*de a-și pierdeslujba. Ziarul scria textual : „Societatea noastră dezumanizată (adică societatea capitalistă, pentru că despre ea este vorba) are mai mult respect pentru un automobil stricat decît pentru un om victimă a unei con-edieri abuzive. O mașină stricată poate fi. rapid depanată. Cel care-și pierde însă locul de muncă, fără preaviz și fără indemnizație, va. trebui șă aștepte doi ani pînă cînd patronul îi va plăti ceea ce i se cuvine. în timpul acestor doi ani, el nu are dreptul de a trăi".Să repetăm aceste ultime cuvinte din ziarul „Le Monde" : „...el nu are dreptul de a trăi". Atunci, se pune întrebarea : care sînt drepturile sale, la ce folosesc ele dacă-i lipsește tocmai dreptul elementar — acela de a trăi ? Pentru cel ce nu face parte din tagma bogătașilor, pentru cel. ce nu are conturi supraîncărcate la bănci, pentru cel Ce n-are averi care să-l ferească de grijile zilei de mUne, munca rămîne singura siir- să de asigurare a existenței. Iar cînd posibilitatea de a munci este răpită, dispare implicit și dreptul, de a trăi.într-o epocă în care în țările occidentale se vorbește foarte mult despre drepturile omului, se omite însă deliberat fap- tul că fără posibilitatea de a munci, omul este lipsit de primul și cel mai important dintre drepturile sale sociale. Or, lumea capitalistă, prin însăși structura ei, prin mecanismul profitului care-i domină existența, neagă unui număr din ce în ce" mai mare de oameni ai muncii posibilitatea exercitării acestui drept. Șomajul este organic legat de însăși natura societății capitaliste. Urniră șomajului se proiectează asupra economiei țărilor capitaliste în toate împrejurările, chiar și în cele de relativă prosperitate, dar dobîndește o gravitate deosebită în momentele de tri-ă. Desore această realitate își . dau seama în mod di-ect cel puțin 31 de milioane de oameni, 31 de milioane de șomeri din țările O.C.E.D. (Organizația pentru cooperare economică și dezvoltare) cuprinzînd 24 de state industrializate. Iar numărul lor va crește. Prognozele pe 1983, întocmite de experții acestei organizații, plasează pe primul plan al perspectivelor, creșterea șomajului.La Haga ca și la Washington, la Roma ca și la Londra, sevorbește despre auste-iar cei ce sînt invitați să-și siringă-itate, desore nevoia de a strînge cureaua,cureaua sînt, evident,doar muncitorii. în același timp, bugetele sociale sînt amputate, scad alocațiile pentru nevoile păturilor defavorizate pentru ca să poată fi păstrate intacte veniturile monopolurilor, ale marilor companii naționale și transnaționale. Revista franceză „Le Nouvel Observateur" scria că, în decurs de

doi ani, în Statele Unite au fost suprimate 45% din creditele pentru șomaj, ați fost desființate ajutorul pentru săraci, asistența medicală pentru cei nevoiași, locuințele cu chirii reduse, adică tot ceea ce făcea posibil ca multe milioane de oameni —- după evaluarea revistei ar fi vorba de 32 de milioane de americani — să trăiască cît de cit decent.Este un fenomen care privește nu numai Statele Unite. A- genția France Presse semnala că mai multe organizații filantropice din Paris au decis să reînființeze acum, în iarnă, „supa săracilor", o posibilitate de a hrăni pe cei mai săraci dint-e cei ce trăiesc în lumea bogată. „Supa săracilor" amintește de anii marii depresiuni, atunci cînd milioane de oameni se aflau pradă disperării. Experții O.C.E.D. consideră că numărul persoanelor care trăiesc în lumea capitalistă, în condiții de pauperitate, depășește 60 de milioane.în fond, ce se poate spune despre drepturile cetățeanului, despre dreptul la muncă, la existență cînd un stat cheltuie zeci de miliarde de dolari pentru înarmare, iar în același timp, categorii ample de cetățeni nu au asigurate cele mai elementare posibilități de existență ? înarmările devorează resursele. Căci, în fond, doar o mică parte din sumele cheltuite pentru înarmări (numai proiectul rachetelor „MX" ar urma să coste bugetul S.U.A. peste 30 miliarde dolari) ar putea să soluționeze problemele acute din propriul stat fără să fie nevoie să se recurgă la amputarea bugetelor sociale, fără ca oamenii nevoiași să fie privați de resursele lor de precară existență. Se vede însă că democrația și drepturile omului nu prea funcționează într-o țară în care interesele majorității populației pot fi sacrificate în numele profitului monopolurilor producătoare de armament. Avocații profitului monopolist sînt însă gata să dea altora lecții despre drepturile omului.Despre realitățile lumii capitaliste, despre drepturile omului și, în primul rînd. despre dreptul la muncă, la existență glăsuiesc în mod convingător marile mișcări sociale, acțiunile greviste, demonstrațiile de protest care dobîndesc o amploare fără precedent. Mișcările revendicative exprimă nemulțumirea maselor muncitoare în fața nedreptății sociale, a lipsei locurilor de muncă, refuzul celor ce muncesc de a accepta perpetuarea inechităților, nesiguranța zilei de mîine. conștiința lor crescîndă că prin luptă poate fi obținut dreptul la o existența demnă.Lumea capitalului trebuie văzută în adevărata .ei înfățișare, cu petele ei negre atît de numeroase. Pentru că ea nu poate fi înțeleasă decU examinînd condiția socială a celor mulți. a celor ce i-au făurit bogăția, dar care sînt condamnați să trăiască fără a avea asigurat dreptul la muncă, la existență, să trăiască în sărăcie, adică a acelora ă căror existență este privită, asâ cum remarca ziarul ..Le Monde", cu mai puțină grijă decît soarta unui automobil stricat.
AL PINTEA ■

Licitâția și călăulȘtirea respectivă a făcut ocolul lumii cu rapiditate, beneficiind de prioritate pe telexuri. Lucrul mi se pare firesc pentru că extrădarea a- cestui Klaus Barbie sau Klaus Altmann, ori cum l-o mai fi chemînd, nu e un fapt des întîlnit după conflagrația mondială încoace, mai ales cînd e vorba de criminali de război naziști, ajunși prin cine știe ce co-clauri sud-americane. Firește în noul său proces, inculpatul că, 
vainvoca probabil tot soiul de argumente,- inclusiv acela al trecerii timpului, ca și cînd ar fi obligatoriu ca, o dată vremea scursă, să se îngroape ideile, lucrurile sau evenimentele ce âu adus atîta- rău, cu totul incomensurabil, omenirii întregi. Dealtfel, la primul său interogatoriu a și negat că e criminal. M-am gîndit la acestea toate întru- cît, aproape concomitent cu știrea de mai sus am aflat că, de curînd, în capitala engleză s-a vîndut la licitație și Declarația de război a Italiei mussoliniene la adresa Marii Britanii și Franței. De ce a apărut acest manuscris pe masa, bine pă- j zită, a licitației ? Pentru conținutul său ? Mă îndoiesc, pentru că, slavă Domnului, de-a lungul vremii s-au mai consemnat, din păcate, destul de multe momente în care s-au alcătuit declarații de război iar respectivele nu constituiau eventuale valori nici pentru vechimea în timp, nici a formulelor de adresare, limba, hîrtia și pecețile. Mai curînd ea a fost dusă la licitație pen-tru că scris-o nu i-a Duce" ezitări licitată

însuși Benito Mussolini a cu mina lui care, desigur, tremurat și tot sinistrul „II 
a avut grijă s-o citească fără ia 10 iunie 1940. Că a fostnu miră dar că a fost și adjudecată surprinde cu toate că există atîtea mii de feluri de colec-

Nicolae THuîcscu la New vor KW■ Aprecieri și elemente faptice inedite, șau mai puțin cunoscute în România, cu privire la activitatea diplomatică a lui Nicolae Titulescu pot fi întîlnite șl într-o lucrare memorialistică semnată de Alice-Leone Moats, apărută la New York în editură Henry Holt and Company.Lucrarea- se întemeiază pe o documentație excepțională. Autoarea a consultat toate lucrările disponibile privind politica ■ internă și externă a României, a luat interviu unui număr de aproape două sute de persoane, printre care mulți diplomați străini aflați la post în România în . perioada 1923—1940. Au fost intervievați numeroși ziariști români și străini, care au cunoscut bine România interbelică. Pe baza informațiilor recoltate, autoarea americană,, este în măsură să afirme că de-a lungul guvernării lui Tă‘ărăscu problemele create în România de ascensiunea lui Hitler au pus în. umbră problemele interne. Autoarea susține textual : „în manevrarea politicii externe, Carol, Duduia (Elena Lupescu, n.n.) și Urdă- reanu au făcut dovada unei surprinzătoare virtuozități în jocul care presupunea folosirea extremelor împotriva liniei de mijloc. Ei l-au folosit pe Titulescu ca om de front în Occident, lăsîndu-’ să atace Germania nazistă și Italia fascistă la Liga Națiunilor, în timp ce acasă, pe plan intern, ei se pregăteau de afaceri eu Hitler și Mussolini". Aceeași autoare ne asigură, pe baza mărturiilor culese din variate izvoare, că Nicolae Titulescu a făcut din distrugerea Gărzii de Fier una din condițiile puse de el pentru acceptarea portofoliului de ministru al afacerilor externe în diverse cabinete. Diplomatul român este calificat drept un partizan al securității colective care a votat întotdeauna în favoarea democrației la Liga Națiunilor, conduită caracterizată drept „o atitudine admirabilă". Sînt evocate diverse exemple pentru ilustrarea și dovedirea acestei aserțiuni, printre care împrejurarea că, deși în 1934, la București, România negocia un acord comercial cu Germania, la Geneva Titulescu a cîștigat aprobarea și simpatia Occidentului prin criticile sale puternice la adresa lui Hitler pentru violarea Tratatu'ui de Ia Versailles. în opinia lui Alice-Leone Moats prestigiul lui Titulescu a suferit foarte mult atunci cînd Liga Națiunilor s-a dovedit neputincioasă în fața renașterii forței germane, a victoriei lui Mussolini în Etiopia, a ocupării Rhenaniei, a alianței economice a Italiei cu Austria și Ungaria.
După relatarea acestor e’emente poli

tice, autoarea americană adaugă un amă
nunt de culise privind demiterea marelui 
diplomat român, arătînd : „vărul său, 
Urdăreanu, care-i datora lui Titulescu 
slujba pe care o deținea la palatul regal, 
a fost primul care a sugerat că ministrul 
de externe și-a trăit traiul, și-a mîneat 
mălaiul și ar fi fost mai bine să fie dat 
•țară". în continuare, autoarea reamin
tește faptul arhicunoscut că la 29 august 
1936 Nicolae Titulescu se găsea în Franța, 
I* Cap Martin, atunci cînd a primit ves-
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leia care constă în a spune adevărul pe față. Iar practicarea francheței nu trebuie să fie subordonată unor motive utilitare care determinau cîndvă pe un faimos diplomat, citat de Nicolae Titulescu, să afirme : „Eu spun mereu adevărul pentru că sînt sigur că. nimeni nu mă crede". O asemenea procedură îl dispensa pe diplomatul citat de obositoarea contabilitate a minciunii. „Metoda adevărului trebuie practicată din instinct, pe baza unei porniri superioare". Nicolae Titulescu susținea el însuși că a practicataceastă metodă din considerente analoge, ceea ce i-a permis să se înțeleagă bineși repede cu interlocutorii săi.Nicolae Titulescu adaugă însă la tezadin-francheței în diplomație o nuanțare tre cele mai însemnate : „Puterea ade-
MENU 
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tea demiterii sale. din funcția de minis- 
. tru al afacerilor externe,în mai multe relatări din presa anglo- americană, dar mai ales in cea italiană, s-a insinuat că printre „reproșurile" po- litico»diplomatice aduse lui N. Titulescu și care ar fi cîntărit greu la demiterea acestuia s-ar fi numărat atitudinea curajoasă adoptată de omu' de stat român față de agresiunea italiană în Etiopia. Ca o exemplificare a modului în care „se scrie" istoria diplomatică, se cuvine a aminti, în legătură cu incidentul din iunie 1936, relatat în secțiunea V a acestor însemnări, că un fost secretar general adjunct al Ligii Națiunilor și autorul celei mai ample monografii asupra organizației mondiale, F.P. Walters, în lucrarea în două volume „Istoria Ligii Națiuni

lor", difuzată simultan la New York și Londra, relatează că „Titulescu, un om cu un impuls generos, s-a ridicat de pe iocul lui și a cerut Președintelui să facă să tacă această canalie". Prin „canalie" era calificată gloata de ziariști italieni, care, la instigarea consulului italian, îl întîmplnaseră cu un por de fluierături și huiduieli pe împăratul etiopian Haile Selassie, la apariția acestuia la . tribuna Adunării Ligii Națiunilor. După evacuarea „huliganilor", Adunarea Ligii Națiunilor a ascultat „într-o tăcere curtenitoare lunga sa cuvîntarc în limba amhară, urmată de traducerile în franceză și engleză", ne informează F.P. Walters.
Nicolae Titulescu reamintea, într-un 

text hepubMcât încă la noi în țară, că nu 
există metodă diplomatică superioară ace-

vărului este cu atît mai mare, cu cît ex- presiunea lui este mai dezbrăcată de formele pompoase și solemne, A fi cum ești și a te lăsa văzut direct așa cum ești, constituie pentru mine secretul realei seducțiuni". Avea, desigur, în vedere se- ducțiunea în interesul patriei.Exprimînd o concepție elaborată și larg difuzată de Nicolae Titulescu, juristul și diplomatul român V.V. Pella sublinia în 
1930 că interesul major al oricărui stat este acela de a-și asigura independența și integritatea teritoriului său. Infracțiunile cele mai grave sînt cele care au sail pot avea drept consecință fie dispariția statului, fie micșorarea teritoriului său. Același autor învedera că orice operă de înțelegere și de armonie între popoare este sortită eșecului dacă nu se depun eforturi de a le consolida prin măsuri de drept internațional și de drept intern, menite să prevină cauzele care ar putea declanșa noi războaie. V.V. Pella sintetiza astfel o concepție titulesciană care este pusă statornic sub semnul consolidator al măreției dreptului la pace, ca drept fundamental individual și colectiv al oamenilor și al națiunilor pe care Nicolae Titulescu l-ar fi dorit universalizat și apărat că valoare supremă a patriei sale și a comunității internaționale.

IOAN VOICU ■

ționari. Aici ajunși mi-amintesc cum, cu cîtăva vreme în urmă, s-a vîndut, tot la licitație, limuzina blindată și de construcție specială a celui care în urmă cu cinci decenii depunea înfierbîntat jurămîntul de cancelar al Germaniei, fostul caporal Adolf Hitler. Să fie vorba deo investiție ? ce participă cumpărătorul duri pentru unor astfel
Oricum, din moment la o atare licitație, are suficiente fon-
a 
de

se opri asupra----- —_________ obiecte și nu a altora, poate și mai valoroase, cu trecerea vremii. Dealtfel, în mai, acum nouă ani. Un săotămînal parizian anunța că niște editori vroiau să reediteze „Mein Kampf" deși statul Bavaria interzice orice reeditări sau citare a sinistrei cărțulii, ea însă imprimîn- du-se : 8 000 exemplare în Olanda, 16 000 în Danemarca, un număr necunoscut în Italia și chiar în Anglia licitației declarației compuse de „II Duce". Există însă noul calendar pe care și l-au adoptat neonaziștii, de care s-a aflat în decembrie 1980 cînd asupra unui tînăr terorist, figură proeminentă a acelor „neo", s-a găsit o scrisoare cu data 7.12,91. Ziua era exactă, luna la fel, deruta anul. Misterul s-a lămurit repede : era cel al nașterii „fuhre- rului" care, la ora respectivă, ar fi avut acea vîrstă.Poate, între licitațiile amintite și celelalte evenimente nu există o legătură directă, deși e greu de admis. Cred însă că ele pot fi privite și simbolic : vînzarea documentului mussolinian de acum cîtva time a fost urmată de încarcerarea, zilele trecute, a unui criminal nazist, exact în locul unde el a torturat și omo- rît atîțea persoane. Călăul ia loculfapt mai rar ! amănunt : de- fost adjudeca- (ppseșorul sepoate socoti fericit ?) iar încarceratul a ucis mii de persoane.
DUMITRU CONSTANTIN g

victimei — iată un în fine, un ultimclarația respectivă a tă cu 10 000 dolari
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Spectacolul informației

între multele detalii ce ne deosebesc pe noi, cetățenii planetei, printre atît de multele lucruri ce fac să nu semănăm noi între noi. iată apare în față, de la o vreme- dominată de explozia informa- mație, Paradoxal — nu-i. așa ? — într-o vreme dominată de explozia informației, părți ale globului suferă exact de această, s-o numim maladie, căci asta este, de . subnutriție informațională. Mijloacele de comunicare în masă au fost botezate cu un nume ce spune totul: mediaș — instrumente de legătură, de a- r.-ropiere intre oameni. Este o latură a problemei,, alături de care să punem coriștatarda că informația și comunicarea au devenit forțe economice viguroase ale timpului nostru, atît pe olan național cîț și la scara planetei.Să exemplificăm. în- cepînd prin a spune că într-o singură țară industrializată, în 1982, ansamblul . sistemului comunieațional reprezenta deja -21,3 miliarde dolari și că piața in- formației promite să ajungă în 1990 la 103,1 miliarde dolari ; în opt ani o creștere de 490 la sută. Semn că, iată, comunicarea devine activitatea; esențială în țările cele mai dezvoltate, unde deja peste jumătate din populația activă muncește direct sau indirect în sfera producției. prelucrării și distribuției informațiilor. Comunicarea și- informația s-au constituit în sectorul de greutate ăl eco- miei viitorului. Care este situația dincolo ? O știm. Sau o bănuim. Cu 70 la siită dv.- populația globului, țările în curs de/citare aveau în proprietate o mică și nesemnificativă parte din zestrea planetei: 22 la sută din cărțile publicate, 17 la sută din tirajul total al ziarelor, 9 la sută din consumul de hirtie de ziar, 27 la sută din emițătorii de radio, 18 la sută din receptoarele radio, 5 la sută din emițătoarele de televiziune și 12 la sută din televizoare. Și pentru că totdeauna comparațiile ne-au. permis să înțelegem mai bine, iată cum . stau treburile. Număr de ziare la mia de locuitori : țări în curs de dezvoltare — 36, țări dezvoltate — 321 ; număr de cărți : țări în curs de dezvoltare — 37 ; țări dezvoltate— 450; aparate de radio : țări în curs de dezvoltare — 89 ; țări dezvoltate — 762 ; televizoare : țări în curs de dezvoltare — 24 ; țări dezvoltate — 322. Statisticile sînt din 1978. Veți spune că timpul ie-a corectat. Așa este. Dâr dezechilibrele nu s-au atenuat, dimpotrivă, ău crescut, și ele apar cu Claritate și la congruenta zonei rurale cu localitățile urbane.■ Nu. ne deosebește deci doar meridianul pe care stăm, statura, culoarea pielii, numărul de cămăși din garderobă, dacă avem, sau nu automobil personal. Ne . diferențiază esențial, de la un punct încolo, , catastrofal, distanța față de informație. Sîntem, prin aceasta, mai aproape șau mai departe unii de alții. Sîntem. sau nu capabili să mârșăm spre viitor cu creierul gata să anticipeze. Pentru că, orice am face, informația a devenit o re- sursă-cheie. Cîndva. societatea industrială a fost caracterizată prin puterea omului asupra lucrurilor și asupra naturii. Să-i credem pe cei care ne spun că societatea pare a traversa drumul ce o separă de stadiul informațional. _ Societatea informației, prezintă caracteristica unei enorme creșteri a puterii omului de a dezvolta cunoștințele, de a le stoca, ordona. de a produce informații, de a le d" za instantaneu, de a crea organismele >.e cuprind toate aspectele vieții societății.
NEAGU UDROIU H

A mai înghețat un hohot de risLouis de Funes a fost actorul cu o popularitate ieșită din comun. Dacă în cazul lui Georges Brassens, un alt monstru sacru dat lumii de orașul de pe malurile Senei, adulat de iubitorii genului, nu puțini au fost cei care au auzit de el doar cu prilejul' morții, Louis de Funes era cunoscut de un deceniu și jumătate pe toate meridianele. Ducîndu-se odată împreună cu mai mulți cineaști să filmeze în Sahara, nu mică le-a fost mirarea cind, intr-un cătun pierdut printre nisipuri, copii s-au luat după ei . strigînd : „Funes, Funes !“Dar gloria a venit pentru el foarte tîrziu, la 54 de ani. în anii de după război și-a cîștiga^ multă vreme existența ca pianist prin baruri. în 1953 a fost angajat de Robert Dhăry în celebra, pe atunci, trupă de revistă Branquignols, unde a obținut mari succese, mai ales in „Frumoasele bacante", în care ă jucat de 888 ori. Paralel, în cinematografie, juca rol după rol, dar fără ca vr.euriul să-1 scoată din anonimat. Avea la activul său mai bine de 60 de filme cînd, în sfîrșit, după „Nevăzut, necunoscut" și „Micul, scăldător", lumea s-a trezit deodată cu un mare actor, mulți întrebîndu-se de unde a răsărit și cu ce -s-a ocupat pînă atunci.Cînd, pe urmă, au fost revăzute apariții de-ale lui mai vechi, spectatorii și-au dat seama că totuși actorul de înaltă clasă era prezent : antreprenorul de pompe funebre din „Oaia cu cinci picioare" și, mai ales, Calomel, „specialistul în mutări" din „Mama, țâța, bona și eu" prevesteau, fără îndoială, explozia de mai tîrziu.Louis de Funes a jucat în 140 de filme, multe din ele bueurîndu-se pretutindeni de un imens succes : „Marea hoinăreală", „Imbecilul", „Mânia grandorii", „Aventurile lui Rabbi .Jacob", seria „Jandarmilor din Saint Trapez", seria „Fantomas", „Oscar", „Hiberhatus", „Omul-orches- tră"' și multe altele. De unde provenea uriașa sa priză la public? Orîcît s-a afirmat, de către unii, că era „un jandarm al tisului", care, adică, iți ordona, te constrîngeâ să rizi, orîcît s-a spus, apropo de grimasele sale, că actorul nu făcea decît „să se strîmbe", este limpede că popularitatea Iui Louis de Funes venea din marele.său talent. Și cu toate că și-a recunoscut ca înaintași pe Keaton, Langdon, Chaplin și pe... Donald'rățoiul, eroul lui Walt Disney, personajul creat de Louis de Ifo era.de fapt al său, unic, inimitabil, inconfundâbil. Pe acest personaj, pe omulețul cu reflexe, gesturi și mod de a acționa surprinzătoare . — putem de-âcum să le numim funesiene — creatorul lui a știut să-1 facă simpatic și popular printr-un simț aparte al caricaturii.Avînd la indemină astfel de mijloace artistice, aeeșt ae- tor-fenomen, la care fiece porțiune a feței, fiecare mimică, fiecare .gest îi dădeau spectatorului posibilitatea să perceapă într-un minut o infinitate de Senzații, de reacții,o enormă demonstrație de mînie, a pus. în evidență și 
a valorificat în cel mai înalt grad două stări limită ale existenței omului zilelor noastre : exasperarea și .'împotrivirea. împotrivirea la tot ceea ce constrânge, deforraââ- ză și schilodește, în toate sensurile acestor termeni, omul. Furia lui esțe. justițiară, gesturile capătă valoare etică. Un moralist. Iată de ce nu e deloc întîmplător’ eă modelele sale au fost Moliere și Chaplin. Mai mulți critici de teatru au scris că se trăgea în linie dreaptă din tradiția molierească. Criticii de film au fost mai reticenți și comparația lui Chariot a fost mult mai rară. Această" rezervă a unei părți a criticii cinematografice l-a împiedicat, fără îndoială, pe Louiș de Funes să se lanseze în opere mai ambițioase decît. multe din cele pe care le-a realizat. Putem să regretăm acest lucru, dar el nu trebuie să ne împiedice să apreciem contribuția lui de Funes In cinematografie la justa ei valoare —o valoare excepțională.între calitățile lui ca om de. teatru și film, un loc de frunte îl ocupă conștiinciozitatea profesională, care ajunsese de domeniul proverbului. Dacă o replică nu-i plăcea, o repeta de zeci de ori, lucra fără osteneală asupra ei, pînă cînd, în sfîrșit, era mulțumit. Atunci, alungîndu-și oboseala, spunea zimbind : „Merge, putem filma". Pe scenă sau pe platoul de filmare, după ce se pronunța cu- vîntul magic „Motor !“, nu admitea nici o notă falsă, nici o secundă de relaxare, de neseriozitate, pînă la punctul în care tuturor le era teamă să nu greșească, precum elevilor în fața profesorului. „Le însuflu o asemenea teamă, spunea el, incit toți joacă de-adevăratelea, fără să se amuze. Intr-o bucată comică, publicul trebuie să rîdă, nu noi ț Cum mie însumi îmi place și-mi vine să rid, singurul truc pe care l-am găsit 'este să institui teroarea, pentru ca toată lumea să fie serioasă". La turnarea ultimului său film, în care juca după ce avusese un infarct și toți cei din jur voiau să-1 menajeze, era o scenă în care pe ecran trebuia să apară doar, mîna lui de Funes, ținînd un pahar de vin. Amabil, regizorul i-a propus să se odihnească în timp ce un figurant urma să țină paharul în locul lui. Marele comic a refuzat însă cu vehemență:

Cronica ș^sslei

Mă uitam la

prefihl LilianeiLiliana e socotită de multă lume drepți una dintre cele maf frumoase fete din cartier. Părul de culoarea abanosului, ochii mari, verzi, gropițele din obraji care-ț dau un farmec aparte, silueta care răspunde chiar și celor mai exigente cerințe ale juriilor concursurilor de frumusețe, fac să se întoarcă multe capete după, ea cînd mersul ei, plin de grație, .onorează străzile orașului. Cu școala, ce-i. drept, a fost mai dificil. Dar cînd era greu de tot, o salva zimbetul ei irezistibil care „topea" ca prin farmec exigența multor dascăli. Cu profesoarele era ceva maț complicat. „Babornițele astea mă țin pe loc. Că altfel..." în sfîrșit, a dat , bacalaureatul și cum nu avea veleități de facultate, s-a încadrat la o fabrică do produse optice, unde totul strălucea de curățenie și se lucra în halat alb. în primele zile, Liliana a .ajuns feblețea tuturor. Chiar . și celelalte fete o admirau și mai ales îi cereau sfaturi. „Dară nu ne-a făcut natura frumoase, spune-ne măcar cum poate să ne ajute cosmetica să părem mai drăguțe ?“, o chestionau fetele. Cit despre bărbați, afluxul lor la atelierul unde lucra Liliana a ; crescut brusc o dată cu încadrarea tinerei. își făceau treabă cu toții, ba să discute eu șeful secției, ba șă . vadă niște dispozitive, ba să împrumute-- unele aparate etc. Un inginer stagiar, '

„Vreau ea propria mea mină să joace. Nu doresc ca spectatorii să poată crede că am fie o labă păroasă de urangutan, fie degete de schelet. Chiar dacă ar fi vorba de un singur deget de la picior, n-aș accepta să fiu înlocuit !“Cum era Louis de FunȘs in viața de toate zilele ? S-a - spus, într-o Vreme, că ar fi fost ursuz, nesoc.iabil, mizantrop. Mărturiile celor căre l-au cunoscut îndeaproape con- trazie însă o aStteî de imagine. Cu colegii de teatru șî film, în antracte,Sau între două filmări, era foarte-comunicativ, vesel, glumeț. Cu toate că, după cum am arătat, era de o rigoare profesională extraordinară, nu înceta să facă glume, să povestească anecdote, să dea veritabile spectacole de mim, Care intirziău adesea începerea îi Imă- rilor. Mima scene din viața cotidiană, imitînd oameni și animale, cu deosebire propria-i pisică. De tot hazul este și-povestea lăsării liii de fumat, în vremea cînd lucra la revistă. La fiecare 15 zile deschidea o fereastră care dădea spre un mic acoperiș, arunca țigările și bricheta și spunea : „Gata, de azi încolo nu mai fumez !“. într-o zi, a cerut portăresei să facă puțină curățenie pe acoperișul unde poposeau obiectele pe care le arunca el. Portăreasa a aduaat peste 50 de brichete...Sensul profund al comicului Iui de Funds a făcut să se vorbească de confluența cu tragicul, de tragedianul care ar fi putut deveni. Regizorul Maurice Bejart spunea că i-ar fi încredințat fără să ezite rolul, titular din „Regele Lear". Dar dacă pe scenă sau pe, ecran n-a apucat să interpreteze un rol tragic, poate" fi considerat- așa rolul propriei vieți, încheiate prematur (avea doar 68 de ani) în urma unei crize cardiace. Și cu toate că își exnrimase dorința să nu fie văzut de nimeni, în afară de familie, pe patul de moarte, cineva l-a văzut, după .ce trecuse în cele veșnice, și l-a descris astfel: „în lințoliul lui alb, cu fața trasă, palidă, dar în sfîrșit destinsă, în repaus, el era foarte frumos, și așa de simplu, de natural, încât aveai impresia că o să deschidă brusc ochii șl o să ne facă o farsă, una din grimasele sale familiare".Cel ce-a fost timp de aproape două decenii, în pofida tuturor furtunilor și mareeîor, a modelor și snobismșjfei, a crizei și inflației pe plan mondial, cel măi ștrăluc’t comic francez, cu o popularitate imensă în întreaga l ime, cel despre care specialiști de prestigiu n-au editat să afirme că avea geniu, lasă în urma sa crea+ii c-re vor intra, fără îndoială, în fondul de aur al cinematpg’âflpL
JON D. GO!A 0

tot uitîndu-se la -poziția grațioasă, studiată a Lilianei, cu genunchii ei frumoși puși în valoare, s-a împiedicat de soclul unui utilaj și a căzut la pămînt cit era de lung. A ris toată fabrica. Lilianei, în ciuda celor 21 de ani, îi plăceau bărbații mai cooți. „Puștii ăștia nu-mi inspiră , nici o încredere — spunea ea. în primul rînd sînt lipsiți de experiența vieții, unii sînt, în plus, foarte zgîrciți și meschini. Nu pot să-i sufăr. Mie îmi plac ăștia, Cu argint în păr. Știu ce vor, Sînt discreți și, de ce să nu recunosc,; au .și. buzunarele mai plinuțe". Predilecția Lilianei pentru bărbații insurați a dus rapid la o performanță mai puțin îptîlni-. tă. A reușit să despartă doar în 6 luni 4 bărbați de soțiile lor. Cînd scandalul a luat proporții, Liliana s-a retras, cum se spune în comunicatele de război, pe noi poziții, mai favorabile reluării ofensivei. A plecat de la fabrică. Preocupată de, lucruri serioase și convinsă de ce „poate" Liliana, lumea a uitat-o repede. A cincea victimă a Lilianei, un maistru; în virată de 35 de ani, și-a abandonai familia — soția și doi copii — pentru a-și uni destinul, cum zicea el, cu cel al frumoasei cartierului. Cum tînăra pretindea să fie distrată, nu numai după-amiaza, după orele de serviciu ale amorezului, maistrul lipsea adesea, de la . fabrică pentru a face lungi plimbări în frumosul pare al orașului, ori pentru a sorbi cite un . pahar de coniac în compania fetei. „Tata are mașină și nu prea se duce cu ea la serviciu, că lucrează aproape. Ce-ar fi să facem dimineața cite o plimbărică,. pe la atît de frumoasele noastre cabane din județ? Mai ales că tu, ai carnet, Georgică. M$ mai înveți și pe mine să conduc și,, uite așa,' îmbinăm utilul ,cu plăcutul". . George s-a deelarat imediat .de ’aeprd,. încă- de ca 

seara, frumoasa a subtilizat cheile din locul unde știa că le păstrează tatăl.A doua zi, a alergat într-un suflet la întîlnirea cu George. „Iubirea mea. să alegem un traseu mai „discret". S-ar putea Să ne întîlnim. cu nebuna de nevastă-mea și să-ți strice coafura". La numai 10 minute de la această convorbire, Dacia de culoare bleumarin a intrat in alta mașină atît de puternic, incit pilotul acesteia a fost proiectat din autovehicul și izbit cu capul de un stîlp de ■ beton. A murit pe loc. „Eu am condus, tovarășe locotenent. Da, eu 1 Nu! Nu am permis. Logodnicul meu tocmai mă învăța despre indicatoarele de pierderea priorității. Cred că am confundat pe cel octogona! cu cel rombic". Au continuat cercetările. Fata și-a schimbat depoziția. A recunoscut că a condus logodnicul. Peste o oră însă revenea din nou la prima versiune. Apoi iar susținea că a condus George. Pînă la urmă a declarat că la început a mințit, pentru că maistrul i-a promis că, fiind tmără și • fără antecedente, va fi condamnată mai ușor, iar el o va ajuta mai bine din „exterior". Recunoaște și George. „Nu intram in el. Doar conduc de at ția ani. Am avut și eu mașină. Adevărul e eă mă uitam fascinat la profilul superb al Lilianei și cînd m-am trezit în intersecție, era prea tîrziu".O fată care consideră că viața e oon- . stituită numai. din plăceri. un bărbat câre-și pierde capul la p-ima .ocheadă a unei fetișcane, niște părinți care cred că frumusețea fiicei lor ține locul tuturor virtuților de pe lume și o victimă care n-ar fi ajuns în . postură de victimă dacă își cupla banala și pe nedrept neslm- patizâta centură ’ de siguranță.
VICTOR BEDA ■
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'CENACLUL FLACĂRA AL TINERETULUI REVOLUȚIONAR

Kminescuuuuuu.

într-o lume relativi. 
Ce-a făcut și-a desfăcut, 
Eminescu-i remușcarea 
Dorului de absolut.

Fără ei oricare lucru 
Și-ar urma cărarea sa, 
Fără el chiar steaua noastră 
Dintre stele ar cădea.

Dacă unu și cu unu 
Nu mai vor să facă doi 
Eminescu este chipul 
Infinitului din noi.

Din cintecele Cenaclului Flacăra

Costas Caracostas ion Ha:

M
F rații Ion și Nicolae Chiriac

II

Frații Ioana și Andrei Păunescu

i'

4

I

4;
WiWWglW

Proiectul de program âl Cenaclului, Flacăra

Dacă în localitățile anunțate -organizarea Cenaclului Flacăra nu este 
posibilă din punctul de vedere al autorităților locale rugăm să fim anunțați pînă 
miercuri la orele primului spre a putea intra în contact cu alte localități unde 
oamenii ne așteaptă. Confirmarea sau infirmarea acestor date sînt așteptate 
la telefonul 17.60.10 int. 2002. Pînă miercuri, 16 februarie, orele 14,00 mai aveți 
încă timp să hotărîți prezența Cenaclului Flacăra la dumneavoastră acasă I

CENACLUL FLACĂRA AL TINERETULUI REVOLUȚIONAR, organizat de 
C.C. al U.T.C. și revista Flacăra, condus de poetul Adrian Păunescu, intenționează 
să organizeze următorul turneu

Cristina lordăchescu Marian Corjos

Constantin Dragomir Raul Cârstea

Flacăra, Redacția, București, Piața Scinteii 1, căsuța poștală 3312. cod 71341. Telefoane: 17 6010, 17 60 20. Interioare: Secția reportaj, social-politic și economic (llie 
Purcaru, Dumitru ConstantinescU, Mihai Pelin, Dorin Sălăjan — 26 00, Tudor Octavian- 25 59, Ion D. Goia — 25 66); secția culturâ-învâțămint (N. Grigore Mârășanu, Elena 

secția probleme cetățenești, scrisori : (Răzvan Bărbulescu, Marga Nedelea, Mircea

Versuri ADRIAN PAUNESCU
e~. eKMuzica ALEXANDRU ZARNESCU
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Pe pământul vechii Dacii,
Cînd mai mare, cînd mai mic, 
Dacă n-ar fi Eminescu
Viața nu ne-ar fi nimic.
Eminescuuuuiiu...
El Moldovei îi e fiul
Și Munteniei nepot, 
L-a-nfiat întreg Ardealul, 
Eminescu-i peste tot.
Intr-o lume relativă 
Mai avem un nume Sfînt, 
Eminescu-i România.
Tăinuită în cuvînt,
Emincscuuuuuu...

La bustul lui Eminescu de la Putna, «întind istoria la ea acasă.

Oameni vechi și noi în cenaclu

Trei prezențe de marcă: Dan lordăchescu, Nicu Alifantis, Doru Ghiaja

Fotografii de VICTOR RADULESCU S

Cenaclu! Flacăra consideră oportun să mulțumească pe această cale tuturor 
acelora care au înțeles situațiile create prin absența membrilor cenaclului 
nostru de la locurile unde-și desfășoară activitatea cotidiană, pe perioada tur
neului, apreciindu-i astfel importanța.

Mulțumim, de asemenea. Ministerului Sănătății pentru facilitarea prezentei 
doctorilor Vlad Morarii de la Sanatoriul balnear Techirghiol și Vlad Dan Fiii- 
mon din județul Neamț, care s-au preocupat în permanență de sănătatea 
celor 60 de membri ai cenaclului, veghind zi și noapte ca ei să-și poată 
desfășura activitatea în condițiile cele mai bune.

S-au făcut auzite voci, de aici și de aiurea, care ridiculizau prezența 
celor doi medici alături de membrii cenaclului. Ii rugăm pe aceia care mini
malizează rolul acestora să țină cont eît se muncește în cenaclu. E bine ca. 
aceștia să știe că Adrian Păunescu a dormit în acest ultim turneu in medie 
3 ore pe noapte stînd, spre deosebire de ceilalți membri ai cenaclului, tot 
timpul în scenă, în condițiile unei solicitări permanente- Aceia care se întreabă 
rizînd de ce are Adrian Păunescu nevoie de doctor trebuie să știe că oricui 
i se poate face rău după 480 de ore de program, după parcurgerea a 5 000 
de kilometri, după întîlnirea cu 370.000 de oameni pe care nu ai voje să-i 
înșeli. Mulțumind Ministerului Sănătății, salutăm in continuare ajutorul pe 
care ni 1-ă acordat. Dacă o echipă de fotbal, care nu joacă intr-o zi decît 
o oră și jumătate șl nu se antrenează intr-altele decît echivalentul a mai 
puțin de jumătate din durata unor spectacole ale cenaclului, are dreptul la 
un medic pentru un efectiv de 20 de jucători, nu ni se pare un exces «a Ia 
60 de oameni, aflați în permanentă solicitare timp de 66 de zile, să se gă
sească un medic a cărui prezență o considerăm totuși necesară. Cine e curios 
să știe cit de rău poale să se simtă un om intr-un moment al vieții lui, să-I 
Întrebe la stația de salvare din Piatra Neamț pe medicul de gardă din noaptea I
de 24 spre 25 ianuarie dacă un om. care vine de ia un spectacol înaintea căruia 
avusese tensiunea 1W face un salt brusc alungind la 22'12 și iese totuși duPă 
un sumar tratament la hotelul Ceahlăul să tină un scurt spectacol făgăduit 
și apoi se întoarce spre a-și trăi insomnia, netemperată nici de calciu brumat 
administrat intravenos, nici de tranchilizantele puternice, dacă acest om, care 
se numește întîmpiător Adrian Păunescu, are dreptul din partea inamicilor 
săi dacă nu la o moarte măcar la o suferință și aceea temporară. Adrian 
Păunescu îșî cere scuze pe această cale că a trebuit din cînd în cînd să accepte 
oboseala și boala. Se va strădui pentru 4 iitor pe cit posibil să nu se mai 
tntimple.

Poesis (Eugen Baboi și Marius Bațu>

0 precizare
Din unele județe ne parvin știri eă există oameni, și nu oarecari, care pre

tind că noi, Cenaclul Flacăra, ne facem vinovați de faptul eă in săli aujntrat prea 
muiți oameni care, din această pricină, au adus acestor locuri anumite daune. 
Precizăm că în atribuț:ile Cenaclului Flacăra nu intră distribuirea biletelor și nici 
alte obligații organizatorice dc acest fel. Și dacă din Piatra Neamț, unde cenaclul 

- a acceptat ca în afara spectacolelor programate într-o sală supraîncălzită de oa
meni, în care transpirația se prelingea din tavan, sâ țină și un spectacol în aer 
liber, ne ajunge din urmă vestea oarecum jenantă că unii cred că acela care tre
buie să plătească da-mc e te tot Cenaclul Flacăra, rugăm pe participanții la 
spectacolele noastre -ă ne spună dacă uu cumva altceva ar merita cenaclul decît 
denigrări, reproșuri, bî-fe ?

Vineri, 18 februarie - TIRGOVIȘTE 
Simbătă, 19 februarie - BUCUREȘTI 
Duminică, 20 februarie - PITEȘTI 
Luni, 21 februarie - CÎMPULUNG 
Marți, 22 februarie - CURTEA DE ARGEȘ 
Miercuri, 23 februarie — PITEȘTI 
Joi, 24 februarie - RÎMNICU VÎLCEA 
Vineri, 25 februarie — TIRGU JIU 
Simbătă, 26 februarie - MOTRU 
Luni, 28 februarie - PETROȘANI 
Miercuri, 2 martie — HUNEDOARA 
Joi, 3 martie - DEVA
Vineri, 4 martie — ARAD 
Simbătă, S martie - ARAD 
Duminică, 6 martie - TIMIȘOARA 
Marți, 8 martie - LUGOJ
Miercuri, 9 martie - CARANSEBEȘ

Joi, 10 martie - REȘIȚA
Vineri, 11 martie - MOLDOVA NOUĂ 
Simbătă, 12 martie - HERCUIANE 
Duminică, 13 martie - ORȘOVA
Luni, 14 martie - DROBETA-TURNU 

SEVERIN
Marți, 15 martie — CRAIOVA
Joi, 17 martie - CRAIOVA
Vineri, 18 martie - SLATINA
Simbătă, 19 martie — PITEȘTI 
Duminică, 20 martie - BUCUREȘTI 
Luni, 21 martie - SLOBOZIA 
Marți, 22 martie — BRĂILA 
Miercuri, 23 martie - TULCEA 
Joi, 24 martie — CONSTANȚA 
Vineri, 25 martie — MEDGIDIA 
Duminică, 26 martie - BUCUREȘTI

Ghera — 25 66, Adrian Dohotaru, Victor Niță, Horia Pătrașcu, Tania Radu — 14 57) ; 
Bunea, Emanuel Valeriu — 25 42, Mihai Stănescu, Lionel Nițescu — 14 57, Dorin 
cenaclu, sport, secretariat, foto - Ovidiu ioanîțoaia, Liviu Timbus - 2566, Oprea 
Graur, Sorin Postolache, Victor Râdulescu — 14 53, Dan Bîilădednu — 24 23, George Cușnarencu, Mircea Popp - 25 69, 20 72 - Vasile Mânecam - 25 28): secretar respon
sabil de redacție - Nicolae Cristache - 25 50, redactor șef adjunct - Nicolae Arsenie - 2124; redactor-șef - 20 02. Tiparul executat la Combinatul poligrafic „Casa 
Scinteii". Cititorii din străinătate se pot abona adresîndu-se la ILEXIM - Departamentul Export Import Presă, P.O. Box 136—137, telex 11 126 București,

Gherghinescu, Georgeta Șlefânescu - 21 30 : Audiențe - 25 58 ; secția știința, urgențe, 
Georgescu, Constantin Balacciu, Constantin Dragomir — 21 23, Cici Adam, Dumitru

strada 13 Decembrie.
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